
خریدار  رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســامی از توافق دولت و مجلس برای 
اصاح نظام بانکداری کشــور خبــر داد و گفت: 
مجلــس بــرای برداشــتن گام دوم اصاحــات 

ساختاری در نظام بانکداری مصمم است.
محمدرضــا پورابراهیمی یکــی از اقدامات مهم 
مجلس یازدهم را تدوین طرح اصاح نظام بانکی 
کشور خواند و گفت: کلیات این طرح پیش از این 
در کمیســیون اقتصادی و صحــن علنی مجلس 
تصویب شــد اما بــرای بررســی دقیق تر طرح 

دوشوری شده و مجددا به کمیسیون ارجاع شد.
نماینده مردم کرمــان در مجلس افزود: این اقدام 
همزمان با استقرار دولت ســیردهم بود لذا بعد از 
اســتقرار دولت با هماهنگی کامل تیم اقتصادی 

اعم از وزیر اقتصاد و رییس کل بانک مرکزی طرح 
فوق مورد بررسی قرار گرفت.

پورابراهیمی اظهار کرد: طرح اصاح نظام بانکی 
نتیجه بیش از ۳۰ جلســه تخصصی کمیســیون 
اقتصادی با رئیس کل بانک مرکزی و وزیر اقتصاد 
است نقطه نظرات دولت در متن اعمال شده است 
بنابراین این طرح مــورد توافق جمع بندی دولت 
و مجلس اســت.وی با بیان اینکه از روز یکشنبه 
بررسی طرح اصاح نظام بانکداری در دستور کار 
صحن علنــی مجلس قرار خواهــد گرفت، گفت: 
تصویب این طرح موجــب اقتدار بانک مرکزی در 

حوزه ماموریت هایش خواهد شد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس عنوان کرد: 
طبیعتــا افزایش اقتــدار بانک مرکــزی موجب 

افزایش ظرفیت اقتصادی کشــور و جلوگیری از 
انحراف اقتصادی و بانکی خواهد شــد که همین 
امر موجب نگرانی عده ای شده است و مخالفت ها 

در فضای رسانه ای را افزایش داده است.
پورابراهیمی با تاکید بر اینکه اولویت اصلی نظام 
خاموش کردن موتور تورم است، خاطرنشان کرد: 
یکی از دلایل تورم ناترازی نظام بانکی اســت که 
ناشــی از نواقص در قوانین و مقــررات اداره بانک 
مرکزی می شود.اصاح قانون بانک مرکزی اقتدار 
و جایگاه بانک مرکــزی را ارتقــاء داده و موجب 

فعالیت حرفه ای این نهاد اقتصادی خواهد شد.
نماینده مــردم کرمان در مجلــس اصاح قانون 
بانک مرکــزی را گام دوم بــرای اصاحات بزرگ 
اقتصادی در کشــور خواند و یادآور شد:  تا امروز 
بانک مرکــزی با کمــک مصوبات ســران قوا به 
ســاماندهی بانک ها می پرداخت اما این مصوبات 
یکساله اســت و باید قانون دائمی برای جلوگیری 

از خلق پول و نقدینگی به تصویب برسد.
پورابراهیمی با طرح این ســوال کــه چرا عده ای 
نگران افزایش اقتدار بانک مرکزی و ســاماندهی 
نظام بانکی کشــور هســتند، گفت: در سال های 
گذشــته اضافه برداشــت هایی در بانک مرکزی 
انجام شده که تکلیف آنها مشخص نیست و هنوز 
پرونده این تخلفات باز اســت. عــده ای در فضای 
رســانه ای خرج می کنند تا تکلیف این پرونده ها 
روشن نشــود اما این مخالفت ها حساسیت و عزم 
مجلس برای طرح بانکداری جمهوری اســامی 

ایران را دوچندان کرده است.

 واردات گاز از روسیه؛ فرصت یا تهدید؟

    تشکیل اوپک گازی در حاشیه خزر
یکشنبه     30 مرداد 1401     سال هفتم     شماره 1124      8 صفحه     3000 تومان

معاون وزیر اقتصاد مطرح کرد

  جلوگیری دولت از تورم
 با مهار رشد پایه پولی

صفحه 3

صفحه 5

w w w . E J R A A R O . i r

پایگاه هنری

ما را دنبال کنید

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

پایگاه خبری
w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

پایگاه تحلیلی
w w w . R O O Z L I N E . i r

miraarthouseفلسطین جنوبی، لبافی نژاد،  کاشی 87

خانه  هنر   میرا

 تصمیم گیری ها بر اساس سلیقه وزرا است

۸ ایراد در ادغام وزارت صمت

به مناسبت هفته دولت انجام می شود

 بخشودگی جرائم 
مالیاتی مؤدیان که بدهی خود 

را پرداخت کنند

رئیسی در ششمین اجلاس رؤسای آموزش و پرورش:

و توسعه  پیشرفت کشور در گر
ورش است آموزش و پر

رییس سازمان بورس پاسخ داد
افزایش یک درصدی دامنه نوسان 

بورس در فصل تابستان اعمال می شود؟

وزیر نیرو: 

وستا  جهاد آبرسانی به ۱۰ هزار ر
آغاز شده است
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آگهی فراخوان ارزیابی کیفی
تجدید مناقصه عمومی )دو مرحله ای(

شرکت گاز استان مازندران

شرکت گاز استان مازندران در نظر دارد از طریق فراخوان ارزیابی کیفی نسبت به شناسایی شرکتهای دارای رزومه کاری مناسب جهت مناقصات ذیل اقدام نماید . بدینوسیله از کلیه شرکتهای واجد 
شرایط که مایل به شرکت در این ارزیابی هستند دعوت می گردد از تاریخ 1401/05/24 ساعت 14 الی 1401/05/26 ساعت 16 اسناد ارزیابی را از سامانه WWW.SETADIRAN.IR دریافت 

نمایند و تا تاریخ 12 /1401/06 ساعت 16 اسناد فوق را از طریق سامانه ارسال نمایند. 
بدیهی اســت شــرکت گاز استان مازندران پس از بررسی اسناد و مدارک واصله و اطلاعات مندرج در پرسشــنامه در چارچوب ضوابط و مقررات نسبت به ارزیابی کیفی شرکت کنندگان اقدام و از 
شــرکتهای واجد شــرایط جهت دریافت اسناد مناقصه از طریق ســامانه فوق دعوت بعمل خواهد آورد تا ارائه مدارک و پرسشنامه های تکمیل شده درسایت هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت 

شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد . خواهشمند است آدرس ، کدپستی و تلفن به وضوح مشخص گردد .درصورت عدم پاسوخگویی یا خرابی فکس مسئولیت آن برعهده  مناقصه گر می باشد.
آدرس امور کالا: ساری – بلوار طالقانی شرکت گاز استان مازندران ساختمان شماره 2 طبقه همکف 33492352-33204091 -011

آدرس کمیته فنی – بازرگانی : ساری – بلوارطالقانی شرکت گاز استان مازندران 011-33202408
عنوان و مشخصات کلی پروژه ها:

حداقل امتیازکیفیمبلغ برآورد )به ریال(مبلغ تضمین )به ریال(شماره فراخوان سامانه ستادتعدادموضوع : تجدیدمناقصه خریدردیف
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نوبت اول

شماره مناقصه: 47059
شناسه آگهی:1360944

1- محل تامین اعتبار: منابع داخلی
2- مــدت اعتبــار پیشــنهادها: ســه مــاه مــی باشــد و ایــن مــدت حداکثــر بــرای یــک بــار قابــل 

ــد. ــد می باش تمدی
3- نـوع تضمیـن شـرکت درفراینـد ارجـاع کار: ضمانتنامـه بانکـی معتبـر براسـاس آییـن نامـه 
تضامیـن معامـلات دولتـی مصوبـه هیـات وزیـران بـه شـماره 123402/ت 50659 هــ   مـورخ 
1394/9/22 و اصلاحـات بعـد از آن در خصـوص کارهـای پیمانـکاری یـا واریـز وجـه نقـدی بـه 

گـردد. مرکزی)IR710100004001102607375883(واریـز  بانـک  شـماره حسـاب  
4- زمان مهلت دریافت اســناد: از دوشنبه 1401/06/28 الی چهار شنبه 1401/06/30 ساعت 
16:00 )ضمناًاصل تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کاردراین مهلت ثبت اتوماسیون اداری وتحویل 

دبیرخانه رمزمحرمانه گردد(
5-  زمان عودت  پیشنهادمالی: یکشنبه  1401/07/16 ساعت 16:00

6- زمان گشایش پیشنهادات: سه شنبه  1401/07/17 )ساعت 9صبح(
ضمنا: هرگونه تغییر در زمان های یاد شده ازطریق سامانه اعلام می گردد.

7- شرایط متقاضی:
مدارک ثبتی شــرکت حاوی تصاویر مصدق ) رتبه، کد پســتی، شناسه ملی، کد اقتصادی، دامنه 
کاری، تطابق امضاء، ضمانتنامه بانکی، صورت مالی حسابرســی شده منتهی به 99/12/29 با توجه 
به الزام ارائه صورتهای مالی و حسابرســی شــده بارعایت ماده 4آییــن نامه راهکارهای افزایش 

ضمانت اجرایی وتقویت حسابرسی ، تعهدنامه رعایت مبارزه با پولشویی، اساسنامه، آخرین تغییرات 
اساسنامه، صورتجلسه مجمع عمومی، فرم خود اظهاری، مهر و امضاء پکیج پیمان، کپی شناسنامه و 
کارت ملی صاحبان امضاء، مشــخصات اعضاء هیات مدیره و سهام داران بالای 10% ، حسابرسان و 

نشانی اقامتگاه آنان و تکمیل فرم پولشویی ارسالی ، گواهینامه مالیات بر ارزش افزوده ،
عضو وندور لیســت وزارت نفت در حیطه تولید کنندگان رگلاتور و عضویت در ســامانه ستاد و 

تامین کنندگان رگلاتور
ارزیابی مشتریان قبلی و  گواهی حسن شهرت صادره توسط آنان

داشتن تجربه و دانش در زمینه مورد نظر) ارائه رزمه کاری مرتبط(
تضمین کیفیت خدمات پس از فروش محصولات)وارانتی( 

نظام کیفیت و نحوه تضمین محصولات ) گارانتی (
http : // iets.mporg.ir ثبت نام و اخذکد اطلاع رسانی پایگاه ملی مناقصات با مراجعه به سایت
»حداقل نصاب پیشــنهاد دهنده دراین تجـــدید مناقصه دومرحله ای فرآخوان عمومی به تعداد 

هـر مناقصه گر می باشد.«
آدرس بـه  مازنـدران  اسـتان  گاز  شـرکت  سـایت  در  بیشـتر  اطلاعـات  کسـب   جهـت 
 www.nigc-mazandaran.ir و پایـگاه ملـی اطـلاع رسـانی مناقصـات کشـور بـه آدرس

http://iets.mporg.ir مراجعـه نماییـد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/05/24     تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/05/25

شرکت گاز استان مازندران

سهام عدالت

ارزش ســهام عدالت تحت تاثیر روزهای نزولی 
بازار ســرمایه طی هفته های اخیر کاهش یافته 
و ارزش واقعی این ســهام بــا ارزش اولیه ۴۹۲ 
هزار تومانی کمی بیشــتر از ۱۰ میلیون تومان 
است.ســهام عدالت همان دارایــی که همواره 
با ارزش خوانده می شــود و حدود ۴۹ میلیون 
مشمول دارد، پس از آزادسازی در سال ۱۳۹۹ 
روزهای پر فراز و نشیبی را پشت سر گذاشته و 
ارزش واقعی آن که طی دو سال گذشته،  از ۲۰ 
میلیون تومان نیز فراتــر رفته بود تا کمتر از ۱۰ 

میلیون تومان نیز کاهش یافته است.

بر این اساس ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش 
اولیه یک میلیون تومانی در ۲۰ اسفندماه سال 
۱۳۹۹، ۱۸ میلیون و ۷۸۰ هــزار تومان قیمت 
داشــت، در حالی که قیمت این ســهام در ۱۶ 
تیرماه ســال ۱۴۰۰ تا ۱۴ میلیون و ۷۰۰ هزار 

تومان کاهش یافته بود.
در ایــن راســتا، در یازدهــم مهرماه ســال 
گذشته ارزش واقعی ســهام عدالت با ارزش 
اولیه ۴۹۲ هزار تومانــی بیش از ۱۲ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومــان و در ۲۸ آبان ماه حدود ۱۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت داشــت. اما 

روند نزولی در بورس باعث کاهش این ارزش 
شــد. به طوریکه ارزش واقعی سهام عدالت به 
ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانــی در ۲۹ بهمن 
ماه ســال گذشــته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هزار 

تومان قیمت داشت.
بر اســاس این گزارش، پس از آزادسازی سهام 
عدالت، مشمولان این سهام که روش مستقیم 
را بــرای مدیریت ســهام خود انتخــاب کرده 
www. بودند، می توانند با مراجعه به ســامانه
samanese.ir ارزش واقعی ســهام و جزئیات 

دارایی خود را مشاهده کنند.

ارزش سهام عدالت در مرز!

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد

توافق دولت و مجلس برای اصلاح نظام بانکداری

 آگـهـی   منـاقـصه و 
تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای

شــهرداری اسلامشهر در نظر دارد به اســتناد بودجه مصوب سال 1401 نســبت به واگذاری پروژهای ذیل از طریق 
برگــزاری مناقصه و تجدید مناقصه عمومی  اقدام نماید. بدینوســیله از شــرکت های پیمانکاری واجد شــرایط دعوت 
 می گــردد جهت دریافت اســناد مناقصه و تجدید مناقصه عمومی  از  طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی به آدرس

www.setadiran.ir اقدام و جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 02156363090 تماس حاصل  نمایند.
1-مشخصات موضوع مناقصه و تجدید مناقصه عمومی:

مبلغ اعتبار )ریال(صلاحیتردیف بودجهموضوع مناقصهردیف
 مبلغ سپرده 

 شرکت در مناقصه و 
تجدید مناقصه عمومی )ریال(

پروژه جدولگذاری و روسازی معابر منطقه سه- 1
25.000.000.0001.250.000.000رتبه 5 راه 4020205مناقصه عمومی

 پروژه همسطح  سازی معابر2
30.000.000.0001.500.000.000رتبه 5 ابنیه4020805 منطقه سه- مناقصه عمومی

3
پروژه تراش و روکش مکانیزه آسفالت معابر منطقه 

چهار )بلوار آیت اله سعیدی(- تجدید مناقصه 
عمومی

30.000.000.0001.500.000.000رتبه 5 راه4020114  

پروژه زیر سازی و روسازی بلوار ولیعصر )عج( 4
40.000.000.0002.000.000.000رتبه 5 راه4020113منطقه سه- تجدید مناقصه عمومی

2- به پیشــنهادات مشروط، مخدوش، فاقد سپرده و پیشــنهاداتی که پس از مهلت اعلام شده ارائه شوند ترتیب اثر 
داده نخواهد شد.

3- برندگان اول و دوم مناقصه و تجدید مناقصه عمومی هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب 
به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.

4- بدیهی اســت کلیه فرآیند برگزاری مناقصه و تجدید مناقصه، الکترونیکی و از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت می باشد.

 5- سایر شرایط  در اسناد مناقصه و تجدید مناقصه عمومی درج گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول 1401/05/23
تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/05/30

محسن حمیدی شهرداری اسلامشهر

شهرداری اسلامشهر

 نوبت دوم
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کید دولت بر فعال بودن بازارچه های مرزی است تأ

رئیسی در ششمین اجلاس رؤسای آموزش و پرورش:

ورش است و توسعه آموزش و پر پیشرفت کشور در گر
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عدد دلار پس از توافق وین
ســعید اشــتیاقی دیروز به جهت قرار ماقات با یکی از دوســتان در  
مرکز تجارت جهانی راهی خیابان فردوســی تهران شــدم.همان ازدحام 
همیشــگی روزهای قبل و همان صف های طولانی جلوی برخی مغازه ها 
به جهــت دریافت ۲۰۰۰ دلار بــا کارت ملی به نام مســافری برقرار بود و 
معلوم نیست این رویه اشــتباه تا کی می خواهد ادامه پیدا کند. آن هم در 
کشوری که از طرفی تحریم هست و مشکل تامین ارز دارد و برای مصارف 
با اهمیت تر محدودیت قایل می شــود و از طرفی دیگــر، ارز خود را روزانه 

بین مردمی که چهره آنها به همه چیز میخورد، الا مسافر، خیرات می کند.
از همین موضوع که بگذریم، روند اصلی خرید و فروش ارز نقطه مقابل 
این صف های طولانی بود. بــه طور واضح معلوم بود کــه خبر توافقات 
سایه سنگینی بر بازار نقدی ارز گذاشــته بود که فروشندگان این کالا 
بر خریداران پیشــی گرفته بودندو حجــره داران از خرید دلار با قیمت 
تابلو خود بر ۲۸۷۰۰ تومان نیز امتناع می کردند.در بازار حواله نیز وضع 
بر همین منوال است. بیشــتر فعالین اقتصادی نیز دست نگه داشتند تا 

خبرهای خوب توافق برای آنها ارمغان نرخ های بهتری بیاورد.
اگرچه به نظر بنده به عنوان یک فعال اقتصادی که در یادداشــت های 
متعدد به آن اشــاره کردم، ثبات بهتریــن ارمغانی اســت که فعالین 
اقتصادی به دنبال آن هستند و روشن ســاختن چشم اندازی روشن از 
آینده اقتصاد برای فعالین بخش خصوصی توســط حاکمیت تا بتوانند 

چراغ راه خود قرار دهند و در این جنگ اقتصادی فائق آیند.
اگرچه انتظار نرخ ارز پاییــن عدد ۲۳ هزار تومان کــه در بودجه آمده 
است را باید خوشبینانه دانست، اما برخی کارشناسان برای مدت کوتاه 
محتمل دانســته اند. اما به نظر می رســد با توجه به ظرفیتهای اقتصاد 
ایران عدد نــرخ ۲۵ الی ۲۶/۵۰۰ بــرای دلار با توجه بــه واقعیت های 

اقتصادی حال حاضر ایران همخوانی دارد و واقع بینانه است.
اگر توافق تا هفته اول شــهریور نهایی شــود، این انتظار هست که سیر 
نزولی به این عدد پیش بینی شــده برسدو این جاســت که باید تدابیر 
هوشمندانه برای ثبات نرخ به وجود آمده انجام شود و نه این که نرخ بعد 
از توافق دوباره سیر صعودی بگیرد.در پایان باز هم باید تاکید کنم که در 
شرایط فعلی اقتصاد کشور عامل پیش برنده تولید ثبات قیمت ارز است 
و نه کاهش آن. در شرایط مذکور پس از یک دوره ثبات دولت می تواند با 
مابه التفاوت به دست آمده از بازار و فروش ارز برنامه هایی همچون ایجاد 
رقابت در بخش هــای صنعت و تولید، کاهش تدریجــی رانت، افزایش 
شــفافیت، کاهش مداخات در نظام قیمت گــذاری و از همه مهم تر 
مبارزه با فساد مالی و اداری را در دستور کار قرار دهد. از این مسیر است 

که به تدریج حرکت در مسیر بهبود کشور آغاز خواهد گشت.

 معاون رئیس جمهور: 
وه های جهادی  همکاری نهادهای دولتی با گر

ورت است یک ضر
 معــاون رئیس جمهور در امــور مجلس با تأکید بر ضــرورت همکاری 
و حمایــت وزارتخانه هــا و نهادهای دولتــی با گروه هــای جهادی، 
اظهارداشــت: بدون تردید همکاری دســتگاه های مختلــف دولتی با 

گروه های جهادی، برکات فراوانی برای مردم به همراه دارد.
 سید محمد حسینی در مراســم افتتاح وبیناری ســامانه شبکه ملی 
ســامت و خدمات درمانی مرهم قرارگاه جهادی امام حســین علیه 
الســام، تشــکیل این شــبکه را اقدامی ارزشــمند توصیــف کرد و 
اظهارداشت: کمک به بیماران و کاســتن از نگرانی خانواده آنان بویژه 

بیماری های نادر و پرهزینه، عبادتی ارزنده و خداپسندانه است.
معاون رئیس جمهور بــا قدردانی از گروه های جهــادی و جوانانی که 
در این قالب وارد عرصه خدمت رســانی به اقشــار مختلف جامعه شده 
اند، گفت: دولت هم بــا توجه به اهمیت اینگونــه فعالیت ها، حمایت و 

پشتیبانی ها از این گروه ها را در دستور کار خود قرار داده است.

حسینی خاطرنشان کرد: اوایل انقاب هم جوانان با دغدغه مندی وارد 
عرصه جهاد سازندگی شــدند و با تشکیل جهاد ســازندگی به مناطق 
محروم و روستاها عزیمت کرده و منشــاء خدمات فراوانی شدند و قطعا 
یکی از اشتباهات انجام شده ادغام این نهاد با برکت در وزارت کشاورزی 
بود.وی با قدردانی از پزشــکان و پرســتارانی که با این قرارگاه جهادی 
همکاری می کنند، به اقدامات دولت در عرصه بهداشت و درمان اشاره 
کرد و اظهارداشت: اولویت نخست دولت مردمی، تأمین سامت مردم 
بوده و در کنار تــاش برای کنتــرل و مقابله با بیمــاری کرونا، تأمین 
داروهای مورد نیاز بیماران را با جدیت پیگیری کرده است تا مردم برای 

تهیه برخی داروها مقابل داروخانه ها در صف های طولانی قرار نگیرند.
معاون رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت همکاری و حمایت وزارتخانه ها 
و نهادهــای دولتی با گروههــای جهادی، اظهارداشــت: بدون تردید 
همکاری و هــم افزایی دســتگاه های مختلــف دولتی بــا گروه های 
جهادی که نمونه موفق آن را در تشــکیل شبکه ملی سامت و خدمات 
درمانی مرهم شاهد هستیم، می تواند برکات فراوانی برای مردم و رفع 

نگرانی های آنان به همراه داشته باشد.

 مخبر آیین نامه حمایت از تولید دانش بنیان
 در حوزه اقتصاد را ابلاغ کرد

 معــاون اول رئیس جمهــور آیین نامه حمایت از تولیــد دانش بنیان و 
اشتغال آفرین در حوزه اقتصاد را به دستگاه های اجرایی اباغ کرد.

هیأت وزیران در جلســه ۱۹ مرداد ۱۴۰۱، در راســتای اجرای قانون 
تولید جهش دانش بنیان، رویکرد فعــال وزارت امور اقتصادی و دارایی 
در تسهیل و تســریع فعالیت های دانش بنیان در کشور، بهره گیری از 
اکوسیستم دانش بنیان کشــور در بخش گمرک، مالیات و تأمین مالی 
و...، آیین نامــه حمایت از تولید دانش بنیان و اشــتغال آفرین در حوزه 
اقتصاد را به تصویب رساند.توســعه تقاضا برای محصــولات فناورانه 
داخلی، شناسایی نقاط ضعف بخش های اقتصادی کشور و بهره گیری 
از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان برای رفع آنها، توسعه سامانه های 
هوشمند مورد نیاز سیاستگذاری اقتصادی در دستگاه های تابع وزارت 
امور اقتصادی و دارایی به منظــور ارتقای این وزارتخانه به وزارتخانه ای 
دانش بنیان و نــوآور در راســتای شفاف ســازی و هوشمندســازی 
فرآیندهای عملیاتی، رفع چالش ها و توســعه فعالیت های شــرکت ها 
و مؤسســات دانش بنیان در حوزه های مالیاتی و گمرکــی و نیز انجام 
اقدامات لازم به منظور رفع چالش ها و توســعه بهره مندی شــرکت ها 
و مؤسسات دانش بنیان از ظرفیت های بازار ســرمایه، از جمله اهداف 
آیین نامه یاد شــده اســت.»محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهور، 
آیین نامه حمایت از تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین در حوزه اقتصاد 

را امضاء و برای اجرا به دستگاه های ذیربط اباغ کرد.

یادداشت

تریبون

زینب رجائی  وزیر کشــورگفت: در تاش 
هســتیم همه ظرفیت های موجــود برای 
بازارچه هــای مرزی را فعــال کنیم چراکه 

تاکید دولت بر فعال بودن آنها است.
 احمــد وحیدی وزیر کشــور در نشســت 
خبری بــا اصحاب رســانه که در آســتانه 
هفته دولت برگزار شــد، در پاسخ به سوالی 
در رابطــه با بازارچه های مرزی با اشــاره به 
اینکه این موضوع به دلیل تعامل اقتصادی 
با کشــورهای همســایه، ظرفیت مهم آن 
برای معیشــت مردم مناطق مرزی و کمک 
به برقراری امنیت در ایــن مناطق اهمیت 
دارد، گفت: ایــن دولت تــاش کرد همه 
بازارچه های مرزی را باز و فعال کند و تقریباً 
همه بازارچه های مرزی امروز فعال هستند. 
تنها فعالیت بازارچه مرزی کوهک به دلیل 

مسائل افغانستان دچار نوسان است.
وی تصریــح کــرد: در برخــی مــوارد 
بازارچه های مرزی متناســب با خواســت 
کشور مقابل دچار محدودیت هایی هستند 
و ممکن اســت موقتاً غیرفعال شده باشند. 
البته به دنبال آن هستیم با کشورهای مقابل 
گفتگو و تعامل داشته باشــیم، چرا که این 
موضوعات با گفتگو قابل حل شدن هستند.

وحیدی عنوان کرد: در تاش هستیم همه 
ظرفیت های موجــود بــرای بازارچه های 
مرزی را فعال کنیم چراکــه تاکید دولت بر 

فعال بودن آنها است.
وزیر کشور در پاسخ به ســوالی در رابطه با 
شــرایط کولبری عنوان کرد: برای موضوع 
کولبری آئین نامه خــوب و مفصلی با کمک 
وزارت خانه های ذی ربط تدوین شده است 
اما بــرای این آئیــن نامه به یکــی دو مورد 
مجوز نیازمند هســتیم که بر اساس قوانین 
موجود، برخی محدودیت ها برای أخذ آنها 
وجود داشت اما مقرر شد این مجوزها صادر 
شــوند.وی با اشــاره به ضرورت شناسایی 

کولبران کشــور و صدور کارت بــرای آنها، 
ادامه داد: بر اساس این آئین نامه کسانی که 
به نام کولبر شناخته می شوند، تحت عنوان 
تجارت خرد، فعالیت می کنند تا در ســقف 
مشــخصی واردات و صــادرات کالاها را از 
مرزها انجام دهند. این سطح از مبادله کالا 
توسط وزارت صمت مشــخص می شود تا 

آثار سوئی نداشته باشد.
وحیــدی تاکید کرد: در پی ایجاد تشــویق 
و تخفیــف گمرکی بــرای آنها هســتیم تا 
مشــکات گمرکی برای آنها ایجاد نشــود. 
دولت ســاماندهی این موضوع اعم از آنچه 
در ســواحل جنوبی و آنچه مرزهای شمالی 

اتفاق می افتد را در دستور کار دارد.

لایحه جامع انتخابات، هر سه 
انتخابات را در بر می گیرد

وزیر کشور در پاسخ به ســوالی در رابطه با 
لایحه جامــع انتخابات گفــت: دولت قبل 
برای موضــوع انتخابات لایحه ای داشــته 
و مجلس نیــز طرحی بــرای آن ارائه کرده 
اســت. بنا بر بررســی ها، لایحه دولت نیاز 
به نقاط تکمیلــی دارد و مبنــای ما در این 
رسیدگی، سیاست های کلی انتخابات است 
که این لایحه باید بر آن منطبق باشــد. این 
مسائل چندین سال است بر زمین مانده اند 
بنابراین یکی از مســائل جدی ما تهیه این 

لایحه است.
وی با تاکید بر اینکه این لایحه جامع هر سه 
نوع انتخابات را در برمی گیــرد، بیان کرد: 
تاش ما بر این اســت که هر ســه انتخابات 
یعنی ریاست جمهوری، مجلس و خبرگان 

در این لایحه تعریف شود.
وحیدی اضافــه کرد: البته ممکن اســت از 
آنجا که انتخابات مجلس خبرگان بر اساس 
قانون اساسی بر عهده خود مجلس خبرگان 
اســت در این لایحه کمرنگ باشــد اما به 

طور کلی در این لایحه هر ســه انتخابات را 
پوشــش می دهیم لذا با پیچیدگی خاصی 
مواجه هســتیم تا بتوانیم سیاســت های 
کلی اباغی مقام معظم رهبــری در حوزه 

انتخابات را اعمال کنیم.
وزیر کشــور گفت: امید اســت بتوانیم به 
سرعت لایحه جامع انتخابات را آماده کنیم؛ 
البته ایــن لایحه نهایتاً به کمیســیون های 
دولت خواهد رفــت تا پــس از تصویب در 
هیئت دولت به مجلس ارســال شــود. این 
موضوع یکی از اقدامات مداوم ما در معاونت 

سیاسی وزارت کشور است.

تلاش ما بر این است که حساسیت 
زیادی در مرزها ایجاد نشود

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر درگیری های 
اخیر مرزی یادآور شد: چند مورد تیراندازی 
از ســوی مرزبانان طالبان داشــته ایم، این 
موضوع از آن روی است که مرزبانان طالبان 
در جریان مسائل مرزی نیســتند و توجیه 
نشــده اند. البته در تمامی موارد با مرکزیت 
طالبان تماس گرفتیــم و موضوعات حل و 

فصل شده و به جای جدی نکشیده است.
وحیدی با اشــاره به اینکه مســائل مذکور 
حقوقی هستند و مسیر مشــخصی دارند، 
گفت: روش رســیدگی بــه ابهامات مرزی 

مشــخص اســت، اگر لازم باشــد مقامات 
سیاسی در ســطوح بالاتر گفتگو می کنند و 
این نکات به مقامات طالبانی مکرراً یادآوری 
شده است.وزیر کشــور ادامه داد: تاش ما 
بر این است که حساســیت زیادی در مرزها 
ایجاد نشــود و بارها این موضوع به مرزبانان 
یادآوری شده است. امیدواریم که این موارد 
پس از این تکرار نشــوند اما نیروهای مرزی 
ما برای مدیریت و کنترل شــرایط در مرزها 

حضور دارند.
وی در پاســخ بــه ســوالی در رابطــه بــا 
موضع گیــری گروه های سیاســی درباره 
رخدادهــای اخیــر گفــت: گروه هایی که 
می خواهند در عرصه سیاسی کشور فعالیت 
کنند، باید در چارچوب هایی که اساسنامه 
آنها بر آن تاکید شــده، عمل کنند. در این 
اساسنامه ها حفظ التزام به ارزش های نظام 
و ارزش های جمهوری اســامی مســئله 

مهمی است.
وحیدی تاکید کرد: گروه اندکی هستند که 
این ارزش ها را رعایــت نمی کنند؛ طبیعی 
اســت گروه های سیاســی که می خواهند 
در چارچوب نظام حرکــت کنند در چنین 
مواردی بایــد مواضع خود را روشــن کنند 
تا معلوم شــود بنای آنها بر این است که در 

چارچوب جمهوری اسامی باقی بمانند.
وزیر کشــور بیان کرد: البته اکثر گروه های 
سیاســی بر این منــوال عمــل می کنند، 
اما گروهی کــه ناآگاهانه یا خــط گرفته از 
بیگانــگان اظهاراتی را بیــان می کنند که 
بازی در میدان دشمنان است باید مراقبت 
کنند که حتی با ســکوت خود با اسرائیل و 

آمریکا همراهی نکنند.
وی در پاســخ به ســوال دیگــری درباره 
مشخص کردن خطوط مرزی، گفت: ستاد 
کل نیروهای مسلح موظف شده است طرح 
انســداد کامل مرزی را تهیــه کند. بعضی 

ابهامات که از طرف سایرین ممکن است در 
لبه مرزی کشور وجود داشته باشد، پیگیری 
می شــود.وحیدی عنوان کرد: ممکن است 
گاهی خط مرزی با دیوار فاصله داشته باشد 
و همه جا لازم نیســت فنس مــرزی روی 
نقطه مرز باشــد. بعضی تصور می کنند که 
دیوار کشیده شــده به عنوان مرز محسوب 
می شــود، این اشــتباهات غیر قابل قبول 
است. اما با این وجود اگر لازم باشد در برنامه 
انســداد مرزی بار دیگر این موضوع مد نظر 

قرار خواهد گرفت.
وزیر کشور در پاسخ به ســوالی مبنی بر در 
نظر گرفتن مکانی بــرای تجمعات صنفی، 
گفت: تجمعــات صنفــی که بــرای بیان 
خواســته های مختلف صــورت می گیرد، 
باید با اخــذ مجوز باشــد. تا زمانــی که با 
خواسته های طبیعی صنوف مواجه هستیم 
مشکلی نیســت؛ مشــکل زمانی است که 
عده ای نیت موج ســواری و سوءاستفاده از 

تجمعات را دارند.
وی با اشــاره به اینکه گاهی تعــداد اندکی 
در صــف تجمعات قــرار می گیرند تا جهت 
و خواســته اعتراضــات را تغییــر دهند، 
تصریح کرد: این تجمعــات موجب کندی 
عبور و مــرور شــده و برای مردم مشــکل 
ایجاد می شــود. منطقی آن اســت که این 
خواسته ها با أخذ مجوز بیان شوند که مردم 

دیگر درگیر این مشکات نباشند.
وحیدی با بیان اینکــه هنوز به موضوع تهیه 
مکانی برای برگــزاری تجمعات ورود جدی 
نکرده ایم، گفت: باید ببینیــم این امر با چه 
شرایطی مقدور و شدنی اســت. باید فضا را 
به نحوی در نظر بگیریم کــه از همه جهت 
پاســخگوی این نیاز باشــد. همچنین در 
شــهرهای بزرگ مانند تهران ممکن است، 
دو یا ســه مکان برای این موضــوع در نظر 

گرفته شود.

طیبه بیات  رئیس جمهور گفت: هر گونه 
توسعه و پیشرفت کشــور در گرو توسعه و 

پیشرفت آموزش و پرورش است.
 حجت الاسام سید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور در مراسم »افتتاحیه سی و ششمین 
اجاس رؤســای آموزش و پرورش سراسر 
کشــور« که در محل ســالن اجاس سران 
کشور برگزار شــد اظهار داشــت: توفیقی 
اســت که در جمع فرهیختــگان، معلمان 
و رؤســای محترم آموزش و پرورش حضور 
داشته باشــم. آموزش و پرورش مهمترین 
نهاد فرهنگی کشور است و متولی امر بسیار 
مهم تعلیم و تربیت برای نوجوانان، جوانان، 

مردان و زنان کشور است.
وی با بیان اینکه آینده سیاســت، اقتصاد و 
آینده جامعه به دســت آمــوزش و پرورش 
رقم می خورد، عنوان کرد: هر گونه توســعه 
و پیشرفت کشور در گرو توسعه و پیشرفت 
آموزش و پرورش است. موضوع کار آموزش 
و پرورش، پرورش انســان و انســان سازی 
اســت. تعریف انســان طبق قرآن کریم و 

تعریف منطقی انسان تفاوت دارد.
رئیس جمهــور تصریح کــرد: نطق فصل 
الفصول انســان نیســت، بلکه تعلیم انسان 
اولویت دارد. تعریف انســان قرآنی می شود 
اینکه انســان به ربانی بودن و ربانی شدن و 
به توجهش به مبدأ و معاد شناخته می شود. 
شکل گیری انسانیت انســان و بیان آن در 

گرو آن است که با وحی ارتباط برقرار کند.
رئیســی اضافه کــرد: تعلیم، یــاد دادن، 
یــاد گرفتــن، آموختــن و دانــش افزایی 
ســخت ترین کار در تربیت اســت. تعریف 
جامع و مانع تربیت احیــای تمایات عالی 
نفسانی انسانی است. اگر احساس تمایات 
عالی در انســان صورت گرفت، این انســان 
تربیت شــده اســت و این کار بزرگی است 
که انبیا بر عهده داشــتند و امــروز بر عهده 

معلمان است.
وی با تاکید بر اینکه تربیــت و تعلیم امروز 
وظیفه معلمان اســت خاطرنشــان کرد: 
آموزش و پرورش امروز امــر تعلیم و تربیت 
معلمان را پیگیری و مدیریت می کند و این 
سازمان وظیفه مهمی در هدایت، حمایت و 
نظارت معلمان بر عهده دارد. در این عرصه 
آنچــه می تواند ایــن حق را احیــا کند هم 

والدین و هم دولت است.
رئیس جمهور افــزود: ادای این حق و انجام 
این وظیفه بزرگ و ســنگین در این اســت 
که بتوانــد جامعه و همــه ویژگی های یک 
جامعه در تراز را شکل دهد بر عهده آموزش 
و پرورش است. نقش بســیار مهم آموزش و 
پرورش در دولت، کشور و نظام این است که 
جایگاه تزکیه و تعلیم به عنوان یک جایگاه 

ممتاز شناخته شود.
رئیسی بیان کرد: هر گونه هزینه در آموزش 

و پرورش ســرمایه گذاری اســت. هر گونه 
هزینه هدفمند در این قضیه را نباید هزینه 
تلقی کرد زیرا در حقیقت ســرمایه گذاری 
برای ارتقای یک نسل است تا نیروی انسانی 
جوان و نوجوان مــا بتوانند رشــد و تعالی 
داشته باشند که رشد و تعالی آنها جامعه را 

به سمت تعالی سوق می دهد.
وی افزود: پیشــنهاد من به این اجاس این 
اســت که مدیران مجرب و فاضــل و با نگاه 
نقادانه، پیشــینه را خــوب واکاوی کنند و 
به نقاط ضعف و کاســتی ها برســند. سی 
و پنج نشســت برگزار شده اســت و در این 
نشست های عینی باید مشــخص شود که 
مسئله چیســت و راهکارهای حل مسئله و 

راه های برون رفت از مشکل کدام است.
رئیس جمهور ضمن گرامیداشــت یاد و نام 
شهیدان بهشتی و مطهری گفت: قدیمی ها 
قطعاً زحماتی کشــیده اند. چه کسانی بهتر 
از مدیران آموزش و پرورش هســتند که در 
مورد ساز و کار آموزش در کشور نظر دهند؟ 
آنها خودشان از بهترین معلمان هستند که 
عاوه بر جایگاه تعلیم و تربیت در کســوت 

مدیریت انجام مسئولیت می کنید.
رئیسی افزود: آیا دوگانه دولتی و خصوصی 
سازی درست اســت؟ باید رویکرد سومی 
یعنــی رویکرد مردمی ســازی را مســتقر 
کنیــم و کار آمــوزش و پرورش به دســت 
مردم و با میدان دادن به مردم انجام شــود 
و یا گروه های جهادی در کشور میدان پیدا 
کنند. نیروهای جهــادی از پیروزی انقاب 
اســامی به برکت قلم امــام خمینی )ره( 
کارهای بسیار ارزشمندی در تمام حوزه ها 

به ویژه تعلیم و تربیت داشتند.
وی تاکید کرد: والدیــن فقط در صورتی که 
نیاز مالی وجود دارد نباید برای مشــارکت 

فراخوانده شوند. والدین بســیار می توانند 
نقش داشــته باشــند که یکی از مصادیق 
مردمی ســازی تعلیم و تربیت است. یکی از 
تجربیات کرونا نقش دادن به والدین بود که 
بسیار ارزشمند بوده و آنچه امروز مدارس به 
عنوان انجمن اولیا و مربیان برگزار می شود 
کافی نیســت و نقش دادن به والدین در این 

راستا می تواند کمک آفرین باشد.
رئیسی با اشاره به اینکه اجرایی شدن سند 
تحــول آموزش و پــرورش در گــرو تحول 
شناختی اســت، گفت: رویکرد باید تحولی 
باشد و در این رویکرد، مدیر و مسئول تحول 
آفرین می شود. تحول یعنی وضع موجود و 
وضع مطلوب را خوب بشناسد و تاش کند 
فاصله وضــع موجود و مطلــوب را کاهش 
دهد.وی اضافه کرد: تعلیم و تربیت مسئول 
زحمات بسیاری اســت و باید راه و فرآیند را 
کوتاه تر کرد تا انتقال دانش و ایجاد مهارت 
بیشــتر مورد توجه قرار گیرد. چهل و ســه 
ســال تجربه بعد از پیروزی انقاب اسامی 
اســت و ما نباید باز هم میدان را به آزمون و 
خطا اختصاص دهیم و نظرات باید بر مبنای 
نظرات کارشناســی قطعی و بناها بر پایه ای 

محکم باشند.
رئیس جمهــور با تاکیــد بر اینکــه طرح، 
پیشــنهاد و نظریات باید متقن، عملیاتی و 
اجرایی باشــند، تصریح کرد: در هر طرح و 
نظری که خاقیت باشــد باید اولویت داده 
شــود تا به صورت پایلوت عملیاتی شــود 
اما زمان آزمــون و خطا نیســت بلکه باید 
نگاه متقن داشــت تا ما را سریع تر به مقصد 

نزدیک و نزدیک تر کنند.
وی ادامه داد: جمع های پژوهشی و تحقیقی 
در این جریان بسیار می توانند مؤثر باشند. 
دانشگاه فرهنگیان به عنوان جایگاه رسمی 

برای تربیت معلم اســت. خــط ارتباط بین 
دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجایی 
و علوم تربیتی چیست؟ این ظرفیت عظیم 
باید مورد توجه قرار گیرد. ظرفیت دانشگاه 
فرهنگیان بــرای تربیت معلمــان باید به 
عنوان خط روشن مشخص باشد که چگونه 
می خواهد در عرصه تربیت ظهور پیدا کرده 

و نقش آفرینی کند.
رئیس جمهور عنــوان کرد: بحث بســیار 
مهم معلمی ممکن است اقتضا کند که این 
ســوال ایجاد شود در دانشــگاه فرهنگیان 
چطور می تــوان آن را محقــق کرد. جذب 
یا ایجــاد ظرفیت و نیروی انســانی کارآمد 
نیازمند شناســایی ظرفیت اســت. نیروی 
انســانی کارآمد ضرورت دارد و باید دید آیا 
میزان نیروی انســانی و بهره وری یکسان 
بوده است؟رئیســی خاطرنشــان کرد: هر 
چــه هزینه هــای جامعه هدفمندتــر و در 
جهت استفاده از همه ظرفیت های موجود 
باشد بسیار کارســاز خواهد بود. اینها برای 
یک کاس، یک مدرســه و حــوزه آموزش 
و پرورش بســیار امکان پذیر اســت. تحول 
نهایی در نهاد و ســازمان آموزش و پرورش 
باید به گونه ای باشــد که در راستای ایجاد 

سند تحول آموزش و پرورش باشد.
وی با اشــاره به لایحه رتبــه بندی معلمان 
بیان کرد: موضوع مالــی لایحه رتبه بندی 
معلمان مقدمه قضیه اســت و اساس قضیه 
شــأن جایگاه و توانمند بودن معلم و روحیه 
آن در انسان سازی است. وعده دنبال شدن 
این لایحه در اجتمــاع عزیز فرهنگیان داده 
شــد و با همراهی مجلس تحقق پیدا کرد. 
این لایحه باید ۱۰ سال پیش انجام می شد 

و دارد با تأخیر مورد بررسی قرار می گیرد.
رئیس جمهور ضمن تاکید بــر لزوم توجه 

به عدالت آموزشی و جنســیتی بیان کرد: 
جدول برنامه ریــزی و اینکه کدام درس در 
چه ساعتی از روز تدریس شود هم مشمول 
عدالت آموزشــی می شــود. عدالت در نوع 
چینش درس ها، جذب، نگهــداری، ارتقا و 

پرداخت نمود پیدا می کند.
رئیسی تاکید کرد: معلم باید بی دغدغه کار 
کند، وقتی از او انتظــار کار بی وقفه و همراه 
با خاقیــت می رود. به دولــت کمک کنید 
موضوع عدالت و مردمی کــردن آموزش و 
پرورش را یاری کنید. عدالت امری اســت 
خدادادی که در دل ها جای می گیرد و امری 
فطری است و باید ســاز و کارها را به نحوی 

قرار دهیم که کام مردم شیرین شود.
وی اضافه کرد: دســت توانمنــد مدیران و 
وزیر آموزش و پرورش برای ســاخت آینده 
نیاز اســت تا در حوزه تعلیــم و تربیت گام 
برداریم. توجه به تعلیم و تربیت برای نسلی 
که می خواهد انقابی زندگی کند و انقابی 

گام بردارد اجتناب ناپذیر است.
رئیــس جمهــور اظهــار کــرد: جامعــه 
عدالت خواه باید خودشــان در عرصه اجرا 
عدالت خواه باشند و مســتلزم آن است که 
نه ظلم کنند نه زیر بار ظلــم بروند و این در 
مدارس تحقق پیدا می کنــد. جامعه باید به 
نحوی هدایت شــود که در تمامی عرصه ها 

خودش عدالت و قسط را برقرار کند.
رئیســی تاکید کرد: اگر احساس می کنید 
در آموزش و پرورش افراد ناکارآمد هستند 
از آنها بخواهید کنار برونــد و اجازه ندهند 
موانع برای تحول وجود داشته باشد. چهل 
و سه سال از انقاب گذشــته و مردم انتظار 
دارند. معدل آموزش و پرورش در این جمع 
۳۵ سال تجربه کاری است و باید در محضر 
پروردگار، مــردم، ارباب رجوع و سلســله 

مراتب اداری پاسخگو باشیم. 
وی ادامه داد: معلم به عنوان محور آموزش 
و پرورش و کتب درســی جایــگاه والایی را 
دارد. آنچه در ســلوک رهبری است دغدغه 
نسبت به تعلیم و تربیت است که شاید بیش 
از سایر دغدغه های ایشان باشد. مهمترین 
الگوی تربیتی ما حســین بن علــی )ع( و 
زینب کبری )س( هســتند. امیدوارم وزیر 
محترم، معاونان و.. به مدد شما کمک کنند 
تا وظیفه خود را بشناســیم و به آنچه رضای 

خدا است عمل کنیم.
رئیس جمهــور در پایــان تصریــح کرد: 
امیدواریــم مقدمات موضــوع رتبه بندی 
معلمان بگذرد و شــأن، جایــگاه و مهارت 
آفرینی آنها رقم بخورد و دنبال شــود که با 
انگیزه از سوی وزیر محترم دنبال می شود. 
این حق با تأخیر ۱۰ ســاله انجام شده است 
و ان  شــاءالله معلمان که برای مــا جایگاه 
عظیمی دارنــد وظیفه خود را به درســتی 

انجام دهند.
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به مناسبت هفته دولت انجام می شود
بخشودگی جرائم مالیاتی مؤدیان که بدهی 

خود را پرداخت کنند
ســازمان امور مالیاتی کشور شــرایط بخشــش مالیاتی برای مودیان 
مالیاتی دارای بدهی را اعام کرد.به نقــل از وزارت اقتصادی و دارایی، 
سازمان امور مالیاتی کشور اعام کرد که به مناسبت گرامیداشت هفته 
دولت و تکریم مؤدیان مالیاتی جرایم مالیات و عوارض هر ســال دوره 
برای مؤدیانی که تا تاریخ ۱۰ شهریور ماه سال جاری نسبت به پرداخت 

بدهی مالیاتی سال یا دوره مربوطه اقدام کنند بخشیده می شود.
بر اساس این اعام بخشــودگی جرایم در خصوص اشخاص حقیقی تا 
سقف دو میلیارد ریال و در مورد اشخاص و حقوقی تا سقف سه میلیارد 

بدون پیش شرط به مدیران کل امور مالیاتی تفویض می شود.

دستیار ویژه رئیس سازمان بورس خبر داد
ویی در نیمه  واگذاری سهام شرکت های خودر

دوم سال
دستیار ویژه رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار از واگذاری سهام سایپا 
و ایران خودرو در نیمه دوم ســال جاری و تعیین تکلیف ETF ها خبر 

داد.
 مهدی مســاحی در حاشــیه نشســت خبری معاون وزیــر اقتصاد از 
واگذاری سهام ســایپا و ایران خودرو در نیمه دوم سال جاری خبر داد و 
گفت: کار ارزش گذاری این سهام زمان بر بود و هنوز کار کارشناسی آن 

تمام نشده است که بتوان زمان دقیق واگذاری را اعام کرد.
وی با بیان این که اصاح اساســنامه ETF ها در صحــن هیات دولت 
مطرح شــد، اظهار کرد: نظرات در این مورد مثبت بود و احتمالا با انجام 

این کار قیمت دارا یکم و پالایش یکم به ارزش ذاتی آنها نزدیک شود.
دســتیار ویژه رئیس ســازمان بــورس همچنین در مــورد وضعیت 
بازگشــایی نماد ســرخ  آبی هــا در بازار فرابــورس توضیــح داد: باید 
قراردادهای دو تیم استقال و پرســپولیس شفاف سازی می شد که در 

این راستا بخشی از آن افشا شده و بخش دیگر هم افشا خواهد شد.
مســاحی با اشــاره به عرضه چند خــودرو در بــورس کالا ادامه داد: 

خودروهای بیشتری در بستر بورس کالا عرضه خواهند شد.
به گفته دستیار ویژه رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار مذاکرات بین 
سازمان بورس و قوه قضاییه برای انتقال اطاعات متوفیان سهام عدالت 

برای تعیین تکلیف این سهام صورت گرفته است.

هواپیمایی آسمان: 
وازهای  خ ۶ میلیون تومانی پر  با نر

اربعین موافقیم
 مدیرعامل هواپیمایی آســمان با اعام وجود هفــت فروند هواپیمای 
فعال در این ایرلایــن، گفت: ۳ فروند هواپیمای آســمان در پروازهای 
اربعین امســال با نرخ بلیت ۶ میلیون تومانی که کاماً با آن موافقیم در 

اختیار زوار سیدالشهدا قرار خواهد گرفت.
 

»ابوذر شــیرودی« در نشســت خبــری در خصــوص چرایی کاهش 
ناوگان فعال هواپیمایی آســمان از ۳۰ فروند در ســال ۹۰، به ۷ فروند 
در ســال های اخیر اظهار کرد: کاهش تعداد ناوگان ناشی از مشکل در 
تامین قطعات و موتور هواپیما اســت و در حال برنامه ریزی برای فعال 

کردن هواپیماهای زمین گیر هستیم.
وی توضیــح داد: با برنامه ریزی های انجام شــده در یک ســال اخیر ۲ 
فروند هواپیمای زمین گیر، فعال و اکنون در ناوگان هواپیمایی آسمان 
در حال سرویس دهی به مسافران است.شــیرودی توضیح داد: با فعال 
بودن ۷ فروند هواپیمای فعال امکان مشــارکت آســمان در پروازهای 

اربعین وجود دارد.
وی خبر داد: ۲ تا ۳ هواپیما به صورت مســتقیم پروازهــای اربعین را 
پوشش خواهد داد و با افرایش پروازها به استان های غربی از جمله ایام 
و کرمانشاه، به طور غیرمستقیم پروازهای اربعین را پشتیبانی خواهیم 
کرد.مدیرعامل هواپیمایی آســمان اضافه کرد: نرخ بلیت مسیر تهران 
- نجف و تهران - بغداد هواپیمایی آســمان برای ایام اربعین ۶ میلیون 

تومان است و با این نرخ گذاری کاماً موافق هستیم.
کاپیتان شــیرودی درباره چرایی تا خیرهای پــروازی و نحوه مدیریت  
پروازهای اربعین، بیان کرد: تاخیرها به دلیل حفظ شرایط ایمنی است 
و به طورکلی به دلیل ظرفیــت پایین ناوگان عملیاتی کشــور، گاهی 
گرفتن هواپیمای پشتیبان از سایر ایرلاین ها نیز ممکن نیست و تاخیر 

پروازها بیشتر می شود.
وی در خصوص برنامــه این هواپیمایی برای توســعه ناوگان نیز گفت: 
توســعه ناوگان را به برجام گره نزدیم. تفاهم نامــه ای با بویینگ نیز که 
در دوره اول برجام منعقد شد، مشخص نیست که چه نتیجه ای خواهد 

داشت.

کاهش قیمت سکه و طلا همچنان ادامه دارد
 قیمت ســکه طرح جدید دیروز )شــنبه، ۲۹ مردادماه( بــا ۵۰۰ هزار 
تومان افزایش نسبت به روز کاری گذشــته )پنجشنبه، ۲۷مردادماه(، 
۱۳ میلیون و ۱۵۰ هزار تومان معامله شــد. قیمت هر قطعه سکه طرح 
جدید در ســاعت ۱۴ و ۴۵ دقیقه  دیروز ۱۳ میلیون و ۱۵۰ هزار تومان 
دادوستد شد.ســکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان معامله شد.همچنین نیم ســکه هفت میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان، ربع ســکه چهار میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۲ 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومان قیمت خورد.عاوه بر ایــن، در بازار طا نیز 
نرخ هر گرم طای ۱۸ عیار به یک میلیون و ۲۲۳ هزار تومان رســید و 

قیمت هر مثقال طا پنج میلیون و ۳۰۰ هزار تومان شد.
قیمت اونس جهانی طــا در آخرین روز کاری هفتــه میادی نیز در 
بازارهای جهانی با ۱۵ دلار کاهش قیمت نسبت به روز کاری قبل از آن 

به یک هزار و ۷۴۸ دلار و ۴۳ سنت بود.

بازار

خریدار  معــاون وزیــر اقتصــاد گفت: 
نقدینگــی از ۶۱۳ هزار میلیــارد تومان در 
ســال ۹۲ به بیش از ۵ هزار هــزار میلیارد 
تومان در حال حاضر رســیده اســت و این 
موضوع باعث دست اندازی بانک ها به منابع 
بانک مرکزی و افزایش شــیب تورم ناشی از 

رشد نقدینگی شده است .
 ســید محمد هــادی ســبحانیان، معاون 
سیاســتگذاری اقتصادی وزیــر اقتصاد در 
یک نشست خبری به تشــریح وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی در یکســال گذشــته 
پرداخت و با اشــاره به وضعیــت اقتصادی 
کشور در زمان روز کار آمدن دولت سیزدهم 
گفت: بر اســاس آمار طی یک دهه گذشته 
رشــد اقتصادی پایینی تجربه شده و رشد 
اقتصادی کشــور به جز ســال ۱۴۰۰ برابر 
با نیم درصد بوده اســت.وی با اشاربه فشار 
اقتصادی به مردم در دهه گذشــته یادآور 
شد: درآمد سرانه مردم کاهش ۳۲ درصدی 
داشــته در عین حال که تشــکیل سرمایه 
ثابت خالص نیز نزولــی بوده و اهداف برنامه 
ششــم محقق نشده اســت و از سوی دیگر 
رقم استهاک بسیار بالا بوده و نتوانسته ایم 

سرمایه مورد نیاز را جذب کنیم.
ســبحانیان با اشــاره به رشــد نقدینگی و 
پایه پولی در یک دهه گذشــته یادآور شد: 
نقدینگــی از ۶۱۳ هزار میلیــارد تومان در 
ســال  ۹۲ به بیش از ۵ هزار هــزار میلیارد 
تومان در حال حاضر رســیده اســت و این 
موضوع باعث دست اندازی بانک ها به منابع 
و درنهایت افزایش شیب تورم ناشی از رشد 
نقدینگی شــده اســت به نحوی که میزان 
تورم در چند سال اخیر از میانگین تورم در 

۳۰ سال گذشته بسیار بالاتر بود.
معاون وزیــر اقتصاد با بیان اینکه کســری 
بودجه از ۳۳ هزار میلیارد تومان در ســال 
۱۳۹۹ به ۱۷۵ هزار میلیارد تومان در سال 
۱۴۰۰ رسیده اســت، گفت: از سال ۱۳۹۲ 
تا ۱۴۰۰، بدهــی دولت بــه صندوق های 
بازنشســتگی ۶۰۰ درصــد، وابســتگی 
صندوق تامین اجتماعی بــه بودجه دولت 
۵۰ درصــد، بدهی دولت بــه بانک مرکزی 
۴۷۶ درصد و بدهی بانک ها به بانک مرکزی 

۱۳۱ درصد افزایش داشته است. 
وی این بــی انضباطی فزاینده در ســنوات 
گذشــته در بودجه دولت هــا و نظام بانکی 
کشــور را موجب کوچک شدن سفره مردم 
دانســت و افزود: نه تنها دولت ها در مسیر 
اصاح گام برنداشــتند بلکه عملکرد دولت 
حکایت از تشــدید این بحران ها داشــته و 

شرایط اقتصادی کنونی را رقم زده است. 
ســبحانیان با اشــاره به اقدامــات دولت 
ســیزدهم در راســتای اصــاح در نظام 
اقتصادی بــر مبنای آنچه در ســند تحول 
دولت مورد تاکید قرار گرفته است، تصریح 
کــرد: روح حاکم بــر مجموعــه اقدامات 
تحولی که ذیل گســترش عدالت در عرصه 
اقتصادی دنبال شــد و بر همین اساس در 
چند عرصــه کار را پیش بردیــم که یکی از 
موارد هوشمند ســازی پرداختن داقغی به 
اقتصاد دانش بنیان بــود تا به دور از هرگونه 
شعارزدگی بتوانیم ارتقا حکمرانی دانش را 

در اقتصاد داشته باشیم.

اگر نقدینگی کنترل نمی شد بیش
 از این تورم داشتیم 

وی اقدام در راســتای عدالت گســتری و 
افزایش کارایی اقتصاد را شــفاف ســازی 
و تاش بــرای نظارت بیشــتر و کنترل بی 
انضباطی شــبکه بانکی برشمرد و گفت: در 
این راستا دولت موفق شد هم در حوزه رشد 
پایه پولی و نقدینگی اقدامات خوبی را انجام 

دهد و اگر این اتفاقات نمی افتاد با تورم های 
بالاتری را داشت.

ســبحانیان همچنین با اشــاره بــه برخی 
شــرایط غیرقابل پیش بینی اقتصادی در 
آغاز به کار دولت ســیزدهم، گفت: افزایش 
قیمتهــای جهانــی، خشکســالی، جنگ 
روســیه و اوکراین پدیده هایــی نبود که از 
قبل پیش بینی شده باشــد و افزایش هایی 
را در بســیاری از خدمات به واسطه افزایش 
قمیت های جهانی تحمیل کرد و به رغم این 
افزایش هــا دولت با مهار نقدینگی و رشــد 
پایه پولی توانســت تا حدودی از تورم های 

افسار گسیخته جلوگیری کند. 
وی مسیر کنترل پایه پولی و رشد نقدینگی 
را مسیری ادامه دار دانســت و افزود: البته 
اجرای سیاست عادلانه ســازی یارانه ها در 
مقطعی افزایش در شاخص قیمت ها را رقم 
زد اما بر خاف ریشــه اصلی تورم که تورم 
پایداری را به کشور تحمیل می کرد، اصاح 
سیاســت یارانه ای یک افزایش دفعی بوده 

است.
سبحانیان با بیان اینکه آمارها نشان داد که 
در تیر ماه تورم کاهش قابل توجهی نسبت 
به ماه قبل داشــت، گفت: دولت با سیاست 
عادلانه سازی یارانه ها، یکی از عوامل تورم 
که ارز ۴۲۰۰ تومانی بود را کنترل کرد و لذا 
امیدواریم این تورم ناشــی از تغییر نرخ ارز 

تخلیه شده باشد.
وی با اشاره به هوشمند سازی اقتصاد برای 
نمونه به هوشمند ســازی یارانه نان اشاره 
کرد و تاکیــد کرد: در حوزه نــان این تصور 
کسی که بیشــتر از نان اســتفاده می کند، 
تمکن مالی کمتــری دارد و در عین حال در 
این بین هر کیسه آرد حدود ۳۵ هزار تومان 
بود در حالی که در بــازار آزاد تا  ۷۰۰- ۸۰۰ 
هزار تومان قیمت داشت. برای آنکه جلوی 
بستر خطا را بگیریم، طرح ابتکاری را با سایر 
اجزای دولت در وزارت اقتصاد دنبال کردیم 
و با استفاده از ســامانه ای که میزان مصرف 
آرد در کشــور را کنترل کند و رصد شود که 
آرد تحویل داده شده به نان تبدیل شده و به 
دست مردم برسد، توانستیم در طی سه ماه 
این زیرســاخت ها را فراهم کنیم و در حال 
حاضر حاکمیت مبتنی بر داده در حوزه نان 

به طور کامل وجود دارد. 
معاون وزیــر اقتصاد گفت: با اســتقرار این 
زیرســاخت می توان خروج آرد از شبکه را 
کنترل کــرد، ضمن اینکه جلــوی افزایش 
قیمــت نــان گرفته می شــود. طی ســه 
ماه گذشــته بیــش از ۹۵ درصــد مصارف 
خرید نان را گســترش دادیم. از حدود ۷۴ 
هزار نانوایی بیــش از ۷۲ هــزار نانوایی به 

دستگاه های هوشمند مجهز شدند.
وی گفت:  میزان آرد مورد نیاز ما برای پخت 
حدود ۱۰۰ میلیون قرص نان در روز حدود 
۱۶ تا ۱۷ هزار تن اســت. در حالی که حدود 
۲۴ هزار تن در روز آرد توزیع می شــود. به 
این معنا کــه روزانه ۷ هزار تــن آرد توزیع 
می شود که به دست مردم نمی رسد. دولت 
هر ماه حدود ۲.۵ هزار میلیارد تومان یارانه 
نان پرداخــت می کند که به دســت مردم 

نمی رسد.

فقط 3 درصد نانوایی ها تخلف کردند
ســبحانیان گفت:  البتــه تا امــروز اعمال 
حاکمیت برای مصارف خاف انجام نشــده 
اســت، اما تصمیم قطعی ســتاد اقتصادی 
دولت ســاماندهی وضعیت فعلی اســت. 
براســاس گزارش هــای موجــود از رفتار 
متقلبانه از برخی نانوایــان، در حال حاضر 

حدود سه درصد شامل تقلب شده اند. 
وی با بیان اینکه پروژه نان در کشــور با این 
طرح متوقف نمی شــود، اضافه کــرد: ما با 
استقرار این سامانه توانســتیم امکان لازم 
برای حکمرانــی مبتنی بــر داده را فراهم 
کنیم. در مرحلــه بعد باید ضمــن جبران 
هزینه هــای نانوایان با متخلفــان برخورد 
کرد. این موارد در دولت با محوریت وزارت 
کشور در حال بررسی اســت و در مورد آن 

تصمیم گیری نیز خواهد شد.
معاون وزیر اقتصاد با اشــاره بــه اینکه در 
حــوزه مالیات نیز بــا وجود اینکــه تمامی 
کارشناســان اقتصــادی بر تحــول در این 
زمینه تاکید داشــتند اقدامی در این راستا 
در سنوات گذشته انجام نشــده بود، افزود: 
افزایش درآمدهای مالیاتــی، ایجاد عدالت 
مالیاتی در دســتور کار دولت ســیزدهم و 

وزارت اقتصاد قرار گرفت.
به گفته وی، در این راســتا شــفاف قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان که 
باید از خرداد ۱۴۰۰ باید اجرایی می شد اما 
امکانات آن در دولت قبل فراهم نشــده بود. 
با تاش های صورت گرفته تا حد زیادی کار 
انجام شده است و اساس کار ما بر گسترش 
عدالت مالیاتــی و کاهش فشــار بر فعالان 
شفاف است. این موضوع به سرعت در حال 

پیگیری است.
وی اضافه کرد: آن چیزی که وزارت اقتصاد 
دنبال می کند این اســت که شــیوه اجرای 
قانون که بستر های اجرایی آن فراهم شده، 
چگونه باشــد،  یک مســیر اجرای یکباره 
قانون و مســیر دیگر اجــرای مرحله ای آن 
است، امیدوار هستیم تصمیمی گرفته شود 

که به نفع کسب و کارها باشد.

حدود 99 درصد کارتخوان ها 
ساماندهی شده اند

ســبحانیان همچنین با اشــاره به اقدامات 
انجــام شــده بــرای هوشــمند ســازی 
نظام مالیاتــی تاکید کــرد :  در راســتای 
هوشمندســازی نظام مالیاتــی حدود ۱۸ 
میلیون و ۹۰۰ هزار کارتخــوان بالغ بر  ۹۹ 
درصد کارتخوان ها ســاماندهی شــده اند 
و حــدود ۸ میلیون حســاب تجــاری که 
درگذشته به ســازمان امور مالیاتی متصل 

نبودند، شناسایی شده است. 
وی بــا تاکید بر اینکه در ســایر حوزه ها نیز 
رویکردهای هوشمند سازی دنبال می شود، 
افزود: در حــوزه اموال تملیکــی نیز اتفاق 
خوبی رخ داد اســت؛ در حال حاضر ارتباط 
ســامانه ای بین ارگان های مختلف با اموال 
تملیکی برقرار شــده که خود سبب افزایش 
سرعت و شفافیت شــده است و در بحث کد 

شناسه نیز اقدامات خوبی انجام شده است.
وی افــزود:  در حوزه ســازمان بــورس نیز 
سامانه ستاره مستقر شده که کمک خواهد 
کرد تا مردم بتوانند دارایــی خود را توثیق 
کنند داشــته باشــند. در زمان حاضر ملک 
با ارزش مــردم برای دریافت وام اســتفاده 
می شود اما به دنبال این هســتیم تا امکان 

استفاده از سایر اموال نیز فراهم شود.

افشای صورت های مالی شرکتها برای 
نخستین بار 

معاون وزیر اقتصاد با اشاره به رویکرد شفاف 
سازی برای رسیدن به عدالت اقتصادی در 
وزارت اقتصاد تاکید کرد: در رویکرد جدید 
وزارت اقتصاد در حوزه شفا سازی، اطاعات 
مربوط به ۳۱۳ شرکت دولتی شامل ۷ بانک 
و ۳ بیمه در کدال منتشــر شد که با توجه به 
نقش این شرکت ها در اقتصاد کشور، انتشار 
صورتهای مالی می تواند آنها را مســئولیت 
پذیر کند؛ ایــن اقدام در راســتای ارتقای 
عملکرد شرکت ها و مسئولیت پذیری آنها 

است.
سبحانیان همچنین اشاره کرد:  بحث عرضه 
خودرو در بورس کالا نیز اقدامی بود که برای 
اولین بار توســط وزارت اقتصاد برای حذف 
دلالی و کمک به مردم و خودروسازها انجام 
شــد. البته وزارت اقتصاد به دنبال این است 
که تالار اماک و مستقات را نیز راه اندازی 
کند تا فضای دلالی را با اســتفاده از ســاز و 

کارهای شفاف بورس تغییر دهد.
وی افــزود: بحث دیگــری کــه در حوزه 
شــفافیت دنبال می شــود، انتظام بخشی 
به حساب ها در  حســاب واحد خزانه است. 
براساس قانون همه دستگاه ها باید مراودات 

مالی خود را از مسیر حساب خزانه نزد بانک 
مرکزی انجام دهند. شــاهد هستیم که ۵۴ 
شرکت دولتی و برخی دانشگاه ها به وظایف 
خود عمل نکردند. وی ساماندهی مجوزها را 
و حذف امضاهای طایی اقدام دیگری در را 
تسهیل فضای کسب و کارو شفافیت عنوان 
کرد و افزود: یکــی از مهمترین اقداماتی که 
در حوزه تسهیل کســب و کار ها انجام شد، 
ســاماندهی مجوزها بود؛ البتــه همچنان 
وضعیت مطلوبی نداریم و برخی دستگاه ها 
به وظایف قانونی خود تمکین نمی کنند، در 
حالی که قانون صراحت دارد همه مجوزها 
باید از مسیر درگاه ملی مجوزها صادر شود و  
هیچ دستگاهی حق ندارد از متقاضی کاغذ 
مطالبه کند یا شرطی خارج از شرایط تعیین 
شده در درگاه ملی مجوزها درخواست کند.

حذف 1500 شرط مبهم و فاقد پشتوانه 
قانونی از صدور مجوزها

وی با اشاره به اینکه در مدتی که درگاه ملی 
مجوزها مســتقر شده اســت حدود ۲۶۰۰ 
مجوز با رویکرد شــفاف سازی مورد بررسی 
و بازخوانی قرار گفت: ۱۵۰۰ شرط مبهم و 
فاقد پشــتوانه قانونی نیز حذف شده است. 
بحث دیگر ثبت محور کــردن مجوزها بوده 
اســت که حدود ۴۰۰ مجوز کســب و کار 

خانگی براساس این موضوع صادر می شد. 
معــاون وزیر اقتصــاد در عیــن حال گفت 
متاســفانه ۲۵ مجوز مربوط به ۱۰ دستگاه 
نیز وجود دارند کــه مجوزهای خود را اعام 
نکرده انــد و ناگزیر به اعام اســامی آنها به 

دستگاه های نظارتی هستیم. 
وی همچنیــن اضافه کــرد: ۳۰ هزار مجوز 
صنفی در کشــور صادر می شود که امضای 
طایی در آن نقش دارد. بــرای اولین بار و 
با همکاری دستگاه های مختلف توانستیم 
این ۳۰ هزار مجوز را اســتاندارد کنیم و در 
جلســه آینده هیات مقررات زدایی تمامی 
این مجوزها به صــورت مجوزهایی محدود 
و استاندارد ششــده مصوب خواهند شد. از 
میان ۳۰۰۰ رســته صنف مجوز فقط ۲۵۰ 
رســته تائید محور می ماند و ۲۴۰۰ مجوز 

صنفی به صورت اعامی خواهد شد.

اعطای تسهیلات اشتغالزایی بدون 
پول پاشی 

معاون وزیــر امور اقتصــادی و دارایی بیان 
کرد:  موضوع دیگــری که توســط وزارت 
اقتصاد دنبال شــد پرداخت وام برای ایجاد 
اشتغال بود. در ســال ۹۹ عدد بسیار پایینی 
در بودجه در نظر گرفته شــده بود. در سال 
۱۴۰۰، ۱۹ هزار میلیــارد تومان در بودجه 
در نظر گرفته شد و دولت با اهرم سازی این 
منابع و تلفیق آن بــا منابع بانکی تا ۴۵ هزار 

میلیارد تومان منابع ایجاد کرد.
وی افزود: براین اساس در۳۱ استان کشور 
بیش از ۷۱ هزار طرح در استانها مورد تایید 
قرار گرفته اســت که ارزش آنها بالغ بر ۱۱۳ 
هزار میلیارد تومان اســت و از این تعداد ۲۴ 
هزار طرح تســهیات دریافت کردند یا در 
مرحله پرداخت اســت که ارزش ریالی آن 
حدود ۳۰ هــزار میلیارد تومان اســت. این 
منابع بایــد به صورت حداکثــری به هدف 
اصابت کند در نتیجه سیاست های نظارتی 
مناسبی نیز در نظر گرفته شده است تا پول 

پاشی صورت نگیرد.
ســبحانیان تصریح کرد که انجام اقدامات 
تحولی کار آســانی نبود و بــر هم زدن نظم 
اقتصادی آن هم در شرایطی که بازیگرانی از 
این وضعیت منتفع می شدند قطعا مقاومت 
هایی می کردند و اصاح در هر یک از حوزه 

های اقتصادی به راحتی رخ نداده است.

مدیرکل دفتر حقوقی سازمان امور مالیاتی خبر داد

وخانه ها رشد ۱۱۶ درصدی مالیات ابرازی پزشکان و دار
روح اله صابرزاده  مدیرکل دفتر حقوقی 
سازمان امور مالیاتی از رشد ۱۱۶ درصدی 
مالیات ابرازی پزشــکان، دندانپزشــکان 
و داروخانــه هــا در ســالجاری با اشــراف 
اطاعاتی و حاکمیت داده در ســازمان امور 

مالیاتی خبر داد.
 به نقــل از ســازمان امور مالیاتی کشــور، 
حسین تاجمیر ریاحی با بیان اینکه افزایش 
مالیات پرداختی پزشکان با توجه به اشراف 
اطاعاتی نظام مالیاتی بر فعالان اقتصادی 
و حاکمیت داده در ســازمان امــور مالیاتی 
در سال ۱۴۰۱ رخ داده اســت، گفت: نظام 
مالیاتــی بــا کنتــرل اطاعــات و داده ها 
مانند میزان بیمه نامه ها، نقــل و انتقالات 
دارایی هــا، قراردادهــای پیمانــکاری در 
خصوص مالیات مودیان مختلف بررســی 

کارشناسی و تصمیم گیری می نماید.
وی بیان داشــت: در مجموع مالیات ابرازی 
پزشــکان، دندان پزشــکان و داروخانه ها 
به طور متوسط در ســال ۱۴۰۰، در بخش 

اظهارنامه ۱۱۶ درصــد و در بخش تبصره 
ماده صد، ۹۷ درصد نســبت به ســال قبل 

رشد داشته است.
تاجمیر ریاحــی ادامــه داد: مالیات ابرازی 
هر پزشــک در اظهارنامه مالیاتــی به طور 
متوسط ۹۲ درصد و در تبصره ماده صد ۹۵ 
درصد رشد، مالیات ابرازی هر دندانپزشک 
در اظهارنامه مالیاتی به طور متوســط ۱۲۷ 
درصــد و در تبصره ماده صــد ۱۰۶ درصد 
رشــد و مالیات ابــرازی هــر داروخانه در 
اظهارنامــه مالیاتی به طور متوســط ۱۵۵ 
درصد و در تبصره ماده صد ۹۳ درصد رشد 

داشته است.
مدیــرکل دفتــر حقوقــی و قراردادهای 
مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه، بر اســاس قوانین و مقررات موضوعه 
فرار مالیاتی، جرم بوده و مرتکبین آن تحت 
تعقیب قضایی قرار خواهنــد گرفت، اظهار 
داشت: سازمان امور مالیاتی مکلف به اجرای 
قانون و ملزم به پیگیری مطالبات مردمی در 

اخذ مالیات حقه از تمام اصناف و تشــکل ها 
است.

وی با بیان اینکه میزان ابراز مالیات نســبت 
به سال قبل دو برابر شده گفت: این موضوع 
نشان دهنده این است که حاکمیت داده در 
نظام مالیاتی رو به افزایش اســت و سازمان 
امــور مالیاتی بــا هوشمندســازی کامل 
می تواند حجم داده ها را نســبت به فعالان 
اقتصادی کشــور به ســطح قابــل قبولی 

افزایش دهد.
تاجمیــر ریاحی با تاکید بر اینکه ســازمان 
امور مالیاتی با افرادی کــه تکالیف قانونی 
خود را انجــام نمی دهند و با فــرار مالیاتی 
به اقتصاد کشــور و رفاه مــردم لطمه وارد 
می کنند برخورد جدی می کند، گفت: نظام 
مالیاتی مکلف به اجــرای قانون و موظف به 
پیگیری مطالبات مردمــی در اخذ مالیات 
حقه دولت و ملت از کلیــه مودیان مالیاتی 

و اصناف و تشکل ها می باشد.
تاجمیر ریاحی با اشاره ضمانت های اجرا که 
قانونگذار برای عدم اجــرای قانون از ناحیه 
مکلفین و مشــمولین در نظر گرفته است از 
جمله اخذ جرائم مالیاتــی، تعطیلی محل 
کسب و معرفی متخلفین به مراجع قضایی، 
اظهار امیدواری کرد: کلیه مشمولین قانون 
با اجرای صحیح و به موقع قوانین، مشمول 

ضمانت اجراهای فوق نشوند.
وی با بیان اینکه مخفی کردن دستگاه های 
کارتخــوان در هنــگام مراجعه مــردم به 

بعضی از اصناف مشــکات عدیــده ای را 
برای شــهروندان ایجاد می نماید که عاوه 
بر خاف اخاق حرفه ای بــودن این اقدام 
می تواند مشــمول ضمانت اجراهای متعدد 
نیز گردد، تصریح کرد: سازمان امور مالیاتی 
کشور برابر قوانین موضوعه با متخلفین که 
با اقدامات خــود موجبــات تضییع حقوق 
بیت المــال را فراهــم می نماینــد برخورد 

خواهد کرد.
مدیــرکل دفتــر حقوقــی و قراردادهای 
مالیاتی با بیان اینکه ســازمان امور مالیاتی 
ســعی نموده اســت ضمانت هــای اجرای 
قانون و تبعات عدم انجــام تکالیف و جرایم 
احتمالــی را بــه شــیوه های مختلف برای 
مودیان مالیاتی و مردم تشریح نماید افزود: 
اقدامات رسانه ای خوبی در این زمینه انجام 
شده است، اما میزان موفقیت این تاش ها 
به میزان الزام به تعهدات همه ما و همراهی 
مودیان مالیاتی به اجرای تکالیف و عمل به 

قانون وابسته است.



وی وارداتی براساس آ ئین نامه تا چه سقفی باید باشد؟ قیمت خودر

 تصمیم گیری ها بر اساس سلیقه وزرا است
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 تجارت ۹ میلیارد دلاری با عراق عملیاتی می شود
رییس اتاق مشــترک ایران و عراق اظهار داشــت: اگر توافقات احیای 
برجام صــورت بگیرد، بعضــی محدودیت ها بویژه در زمینه ســرمایه 
گذاری خارجی مرتفع و زمینه برای توســعه روابط اقتصادی فراهم تر 
می شــود و در صورت تحقق نیافتن توافقات، روال عمومی بر توســعه 
توافقات منطقه ای تجاری است که در حال حاضر به خوبی این موضوع 

پیش می رود.
 مسئله مبادلات تجاری ایران با همسایگان با افزایش زمزمه های توافق 
اتمی ایران با غرب و احیای برجام، دوباره به مســئله فعالان اقتصادی 
بدل شده است.  در این زمینه یحیی آل اسحاق ضمن خاطرنشان کردن 
اهمیت بازارهای جهانی، توســعه روابط تجاری با همسایگان را حیاتی 
قلمداد کرده و افزود: مسئله تجارت با همســایگان از ملزومات توسعه 
است و آنچه که در سیاســت های دولت آقای رئیســی دیده می شود، 
این اســت که گســترش روابط منطقه ای در حوزه تجاری جزء اهداف 
اولیه دولت اســت و در این زمینه، ما در حوزه منطقه ای و جهانی فعال 
هســتیم؛ یعنی در خصوص بحث پیمان شــانگهای جدی تر پیگیری 
می کنند و بدنبال تحقــق آن بوده و در تمام مذاکرات و سیاســت های 

اعام شده، به دنبال توسعه روابط هستند.
رئیس پیشــین اتاق بازرگانی ایران افزود: دولت آقای رئیسی ظرفیت 
این کار را هم دارد، یعنی هم شــرایط منطقه به گونه ای است که حجم 
بزرگی از تعامات را می توانند داشــته باشــند که این ظرفیت تبادلی 
میزانی حدود ۱۲۰۰ میلیارد دلار برای ۱۵ کشــور در ســال با یکدیگر 
اســت که ما می توانیم حدود ۳۰۰ میلیون دلار از این میزان را به خود 
اختصاص دهیم و کشــورهای همســایه نیز آمادگی این تعامل را با ما 
در حوزه های فنی- مهندســی، برق و انرژی، تجارت منطقه و ترانزیت 
دارند و دولت نیز در این زمینه مصمم اســت و منتظــر بهبود اوضاع و 
شکل گیری توافقات اســت؛ بویژه که اکنون ما توســعه جدی روابط با 
روســیه را پیش رو داریم که حجم مبادلاتمان بــا توجه به این موضوع 
بالا می رود؛ به طوری که تا پیش از این در حــد دو میلیارد بود و حال ۴ 

میلیارد دلار است و قراردادهای ۲۵ ساله با چین و روسیه را نیز داریم.
آل اســحاق در خصــوص روابط تجاری کشــور تصریح کرد: با ســایر 
کشــورهای همســایه که کمتر در ارتباط هســتیم، به عنوان مثال با 
پاکســتان که حجم معامات مان نسبتا مناســب نبود، اخیرا با سفری 
که وزیر راه به این کشور داشتند، قرار شد توسعه روابط را داشته باشیم. 
همچنین با ترکیه و ارمنســتان قرار است توسعه روابط را داشته باشیم. 
در این میــان ظرف چهار ماه گذشــته حدود ۶-۷ میلیــون تن کالا به 
عراق صادر کردیم و تا پایان ســال ۹ میلیارد دلار عملیاتی خواهد شد؛ 
که سابق بر این نیز شــده که این موضوع زمینه همکاری های فراوانی را 
ایجاد کرده اســت.وی در مورد تسهیل روابط با همســایگان ادامه داد: 
اگر توافقات احیــای برجام صورت بگیرد، بعضــی محدودیت ها بویژه 
در زمینه ســرمایه گذاری خارجی مرتفع و زمینه برای توســعه روابط 
اقتصادی فراهم تر می شــود و در صورت تحقق نیافتــن توافقات، روال 
عمومی بر توســعه توافقات منطقه ای تجاری است که در حال حاضر به 

خوبی این موضوع پیش می رود.

آل اســحاق پیرامون بازارهای جهانی درصورت توافــق با طرف های 
غربی این گونه ارزیابی کرد: ما بازارهای سنتی خودمان را داریم. همان 
طور که پیش از این گفته شــد، روابط ما با چین در حال توسعه است و 
این موضوع چندان بــه تحریم ها ارتباط ندارد. اگر تحریم ها برداشــته 
شــود، زمینه های جدیدی در رابطه با بازارهای اروپا و آمریکا و سرمایه 
گذاری های مشــترک و صادرات و واردات شــکل می گیرد اما فضای 
عمومی کشور علی رغم تحریم ها، رو به رشــد بوده است. اگر تحریم ها 
برداشــته شــود، در نقل و انتقالات بانکی، بیمه و خدمــات بازرگانی، 
موانع کمتر وجود خواهد داشــت و تجارت ســرعت بیشتری می گیرد 
و نگرانی های طرف های مقابــل برای روابط تجاری بــا ما کاهش پیدا 

می کند.

سرپرست وزارت کار اعلام کرد
واگذاری حجم عظیمی از دارایی های وزارت کار 

با مدل تعاونی های استانی به بازنشستگان
 

سرپرســت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه نیازمند نگاه 
تحولی در بخش تعاون هستیم، گفت: حجم عظیمی از دارایی های این 

وزارتخانه با مدل تعاونی های استانی به بازنشستگان واگذار می شود.
به گــزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعــی، »محمدهادی زاهدی 
وفا« در نشست صمیمی با مدیران تعاون سراسر کشور با اشاره به تاکید 
رییس جمهور بر مردمی ســازی اقتصاد، اظهار داشــت: تعاون از نگاه 

فرهنگی و اجتماعی نقش بی بدیلی در مردمی کردن اقتصاد دارد.
وی افزود: ترویج فرهنگ تعاون زمینه ســاز توسعه کمی و کیفی بخش 
تعاون کشور است.زاهدی وفا تصریح کرد: نگاه تعاون محور می تواند در 
پیشرفت بنگاه های اقتصادی و سهامی عام نقش آفرینی کند.سرپرست 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر توسعه شرکت های تعاونی 
مسکن در کشــور گفت: این شــرکت ها با مشــارکت وزارت مسکن و 

شهرسازی برای طبقات متوسط و ضعیف مسکن می سازند.
وی بر رفع مشکات معیشــتی کارمندان در دولت سیزدهم تأکید کرد 
و در بخش دیگری از سخنان خود بدنه اجرایی وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی را بزرگ ترین سرمایه این وزارتخانه دانست.
»مهدی مسکنی« معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در این نشست با بیان اینکه نیروی انسانی بازوی توانمند اجرایی بخش 
دولتی تعاون کشــور اســت ، گفت: در این گردهمایی تخصصی ۲۰۰ 
نفر از مدیران تعاون اســتان ها در ۶ کارگروه جداگانه آموزش دریافت 
کردند.وی افزود: رویکرد اصلی معاونت امور تعاون در دولت ســیزدهم 
مردمی سازی، هوشمندســازی، کارآمدی و شفافیت است.معاون امور 
تعاون نیز با اشــاره تأکیدات رئیس جمهور در مردمی ســازی اقتصاد، 
گفت: گسترش اعتقاد و تقویت باور به تعاون در سطح مسئولین ملی و 
استانی دنبال می شود.در این نشست تعدادی از مدیران تعاون استان ها 

دغدغه ها، مشکات و موانع بخش تعاون کشور را تشریح کردند.

تولید

 وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت گفت: حضــور در 
نمایشــگاه اتومبیلیتی مســکو، فرصتی بــرای ارائه 
محصولات بــا فناوری از ســوی شــرکت های ایرانی 

بالاست.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »ســیدرضا 
فاطمی امین« با اشــاره بــه اهمیت حضــور ایران در 
نمایشگاه اتومبیلیتی مسکو، اظهار داشت: بیش از آنکه 
برای کشورها سود صادرات مهم باشد، این نکته دارای 

اهمیت است که چه کالایی صادر می کنند.
وی افزود: یک شــاخص جهانی درباره صادرات وجود 
دارد به نــام »شــاخص پیچیدگی« کــه در آن میان 
صادرات مواد غذایی با محصولاتی کــه از فناوری بالا 

برخوردارند، تفاوت بسیاری وجود دارد.
فاطمی امین با بیان اینکه هر چه محصولات صادراتی 

یک کشور از فناوری پیچیده تری برخوردار 
باشد، شاخص جهانی آن کشــور ارتقا پیدا 
می کند، گفت: در تعیین جدول کشــورها، 
به این موضوع نگاه می کنند که چند کشــور 
در جهان در حال تولید آن محصول صادراتی 
هستند و چند کشور نیز وارد کننده هستند؛ 
هر چه تعداد تولیدکننده کمتر و واردکننده 

بیشتر باشد، آن کالا ارزش بیشتری پیدا می کند.
وی حضور در نمایشــگاه اتومبیلیتی مسکو را فرصتی 
برای ارائه محصولات بــا فناوری بــالا خواند و گفت: 
وقتی ما پهپاد، دستگاه اکسیژن ســاز و ربات جراح به 
کشــورهای مختلف صادر می کنیم، نشان از قدرت ما 

دارد و به شناخته شدن ما در جهان کمک می کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیــان اینکه در تجارت 

با روسیه، پیوندهای اقتصادی اهمیت دارد، 
گفت: پیوندهای اقتصادی به تحکیم روابط 
دو کشــور می انجامد و همچنین روسیه یک 
کشــور دارای فناوری بالا محسوب می شود 
و صادرات قطعات خودرو یــا توربین و دیگر 
محصولات با فناوری بالا به این کشور نشان 

از قدرت جمهوری اسامی ایران دارد.
فاطمی امین تاکید کرد: در تجارت با هر کشــور لازم 
است که کسب و کارها به هم پیوند بخورند و این پیوند 
فقط با صادرات و واردات ممکن نیســت، بلکه باید به 
تولید مشــترک و تاسیس شــرکت های مشترک فکر 

کنیم تا این پیوندها ناگسستنی شود.
وی در پایان با اشاره به موضوع ثبات در قیمت، کیفیت 
و مقدار کالای صادرات گفت: حضور در بازارهای بزرگ 

نیازمند کارهای بزرگ است، شــما نمی توانید در بازار 
بزرگی مانند روســیه هــر روز در کیفیــت و قیمت به 
بهانه های مختلف تغییرات ایجاد کنیــد، زیرا این امر 

منجر به بی اعتمادی خواهد شد.
نمایشــگاه اتومبیلیتی روســیه از ۳۱ مرداد تا ســوم 
شــهریورماه ۱۴۰۱ )برابر با ۲۲ تا ۲۵ اوت ۲۰۲۲( در 
Expo Cen� )محل نمایشگاه های بین المللی مسکو 

ter( با حضور حدود ۶۰۰  شــرکت از ۱۸ کشــور و در 
۳۰ هزار متر فضای نمایشگاهی برگزار می شود.

ایران تنها کشوری اســت که بالاترین متراژ غرفه های 
متمرکز یک کشــور را در نمایشگاه روســیه با بیش از 
۹۰۰ مترمربع غرفه نمایشگاهی در سالنی به مساحت 
یک هزار و ۷۰۰ متر مربع در اختیــار دارد که در طول 

تاریخ نمایشگاه های برون مرزی بی نظیر است.

وزیر

سمیه رسولی  معاون طرح و برنامه وزارت 
صمت در دولت دوازدهم ضمن برشــمردن 
ایرادات عدم تفکیــک وزارت صمت، تاکید 
کرد که ادغام باعث شد در سالهای گذشته 
تصمیم گیری ها بر اســاس سایق و عاقه 

وزرا باشد.
 چند وقتی اســت که دوباره احیــا یا عدم 
احیــای وزارت بازرگانی تبدیــل به یکی از 
مهم ترین مباحث اقتصاد کشور شده است، 
موضوعی که مخالفان و موافقان سرسختی 
بین نمایندگان مجلــس و بخش خصوصی 

دارد.
در گزارش هــای قبلی نظــرات نمایندگان 
مجلس، کارشناسان اقتصادی و نمایندگان 
بخش خصوصی را در مــورد تفکیک وزارت 
صمت منعکس کردیم و در گزارش امروز نیز 
نظرات مسئولان دولت دوازدهم را در مورد 

ماجرای تفکیک جویا شدیم.

صمت، یکی از پرچالش ترین 
وزارتخانه های دولت

در این رابطــه، ســعید زرنــدی در مورد 
احیــای وزارت بازرگانی، اظهــار کرد: بی 
شــک یکــی از مهمترین عناصــر کلیدی 
برای موفقیت و پیشــرو بودن در دنیای پر 
تاطم، پر تحول، رقابتــی و در حال تغییر 
امروز نهادها و ساختارهایی است که بتواند 
سازمان، ساختار، رفتار و قواعد فعالیت های 
جامعه را ســامان دهــد. هرچنــد مفهوم 
نهاد و نهادســازی دارای ابعــاد پیچیده و 
گوناگونی اســت اما در اقتصاد دولتی ایران، 
ساختار اداری و تشــکیاتی می تواند نقش 
چشــمگیری برای این موضوع داشته باشد 
و بــا قدرتمنــدی، کارایی، پاســخگویی و 
مســئولیت پذیری، امور محوله را به پیش 

برده و در رقابت جهانی نقش آفرین باشد.
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
افزود: یکــی از پرچالش تریــن بخش های 
اقتصادی ایران که در دهه گذشــته با فراز و 
فرود فراوانی مواجه بوده و نتوانسته سامان 
لازم را فراهــم کند و تقریبــاً از رقابت های 
جهانی جــا مانده اســت حــوزه پیچیده 
صنعت، معدن و تجارت اســت. در ۱۰ سال 
گذشــته از زمان تشــکیل این وزارتخانه 
تاکنــون ۹ وزیر و سرپرســت مســئولیت 
اداره ایــن وزارتخانــه را بر عهده داشــته و 
در سالیان گذشــته یکی از پر چالش ترین 

وزارتخانه های دولت بوده است.
وی ادامه داد: قطعاً ادامه این روند شــکاف 
ما با رقبا را بیشــتر کرده و تولید، صادرات، 
بی تعادلی بازارها را بیشــتر آشکار می کند 
و نمی توانــد انتظارات ذی نفعــان و جامعه 
را فراهم آورد و نارضایتی شــأن را افزون تر 
می کند. بنابراین دولت ســیزدهم باید در 
مورد ساختار جدید و مناسب این وزارتخانه 

تصمیم گیری کند.
معاون ســابق طرح و برنامه وزارت صمت با 
اشاره به مشــکات موجود، گفت: وضعیت 
موجــود وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
پاسخگوی نیازهای جامعه و ذی نفعان فعال 

در این بخش ها نبوده و مشکات فراوانی که 
بخشی از آن قابل مشــاهده در حال حاضر 
بوده و بخش عمده تــر آن در آینده تولید و 
تجارت نمایان می شــود را به همراه داشته 

است.

دولت ها اجازه بلوغ شرکت ها
 و تشکل ها را نداده اند

زرندی بــه بخشــی از این مشــکات که 
چرخه تولیــد و تجارت کشــور تحت تأثیر 
ساختار فعلی است، اشاره کرد و افزود: مورد 
نخست اینکه ســاختار اقتصادی و تجاری 
کشــور عمدتاً یا دولتی بوده یــا تحت تأثیر 
نظام پیچیده اداری و بوروکراتیک اســت. 
دولت ها اجازه بلوغ شــرکت ها و تشکل ها 
را نداده اند که بــدون دخالت خود تولیدات 
صنعتی و معدنی همانند کشورهای پیشرو 
مسیر و راه ترقی و پیشــرفت خود را را طی 
کند. متأســفانه مشــاهده می شــود برای 
کوچک ترین مسأله ای دولت دخالت کرده 
و انتظار جامعه و ذی نفعــان هم بر این مبنا 

شکل گرفته است.
وی اضافه کرد: این موضوع باعث شــده که 
نتوانیم الگوهای برخی کشورها را که تولید 
و تجارت و اقتصادشــان در یک مجموعه و 
وزارتخانه سیاست گذاری و اجرا می شود را 
مدنظر گرفته و شــبیه همان را اجرا کنیم. 
الگوی فعلی ادغــام دو وزارتخانه برگرفته از 
کشورهایی است که ســاختار، رفتار، سطح 
توســعه یافتگی، نظام قانونی و اداری و بلوغ 
اقتصادی کاماً متفاوتی با ایــران دارند. بر 
مبنای مطالعــات تطبیقی انجام شــده در 
کشــورهای با اقتصــاد آزاد، ادغام صورت 
پذیرفته اســت که با گذشــت ۱۰ سال در 
بســیاری از حوزه ها ناکارآمدی آن آشکار 

شده است.

ماهیت و نوع کار تولید و تجارت با هم 
متفاوت است

وی ادامــه داد: همچنین مــورد بعدی این 

اســت که باید بدانیم ماهیت و نــوع کار و 
فعالیت های تولید و تجــارت با هم متفاوت 
اســت. حوزه تجارت حوزه ای بالادســت و 
فرابخش است که همه بخش های اقتصادی 
تحت تأثیــر آن هســتند. در بخش تجارت 
خارجــی موضوع بــه مراتــب پیچیده تر و 
مؤثرتر است. سیاست های مدیریت واردات 
و توســعه صادرات بر همه بخش ها ســایه 
می اندازد. گردشگری و کشاورزی، ترانزیت، 
سرمایه گذاری خارجی، بیمه، بانک و کلیه 
اجزای اقتصاد را تحــت تأثیر قرار می دهد و 
باید برای آن چاره اندیشــید و آنها را رشــد 
داد. در حــال حاضر با اجــرای قانون انتزاع 
شاهد شکل گیری ایده های سازمان توسعه 
تجارت کشــاورزی در کنار سازمان توسعه 
تجارت هســتیم که به هیچ وجه نمی تواند 
برای یک گفتمان مؤثر بیــن المللی مفید 

باشد.

از توسعه اصناف غفلت شد
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
ادامه داد: مورد بعدی این اســت که اصناف 
به عنوان یــک بخش قوی و مؤثــر اقتصاد 
در تمــام بخش ها فعالنــد. اصناف تولیدی 
و خدمــات کشــاورزی، اصنــاف خدمات 
رفاهــی، اصنــاف گردشــگری، اصنــاف 
تولیدات صنعتی و معدنــی، اصناف توزیع 
محصولات صنعتی و معدنی و کشــاورزی 
و صنایع دســتی. بنابراین توجه به توسعه 
اصناف از نظر تطابق با شــرایط روز زندگی 
و تأثیرگــذاری شــأن در اقتصاد کشــور 
ضروری است. متأســفانه برنامه ریزی برای 
توسعه این بخش مؤثر اقتصاد در کشاکش 

تغییرات ساختاری مغفول مانده است.

ادغام، باعث شد تصمیم گیری ها بر 
اساس سلیقه وزرا باشد

زرندی به مورد چهارم اشــاره کرد و گفت: 
ادغام دو وزارتخانه باعث شــده که همواره 
بخش هایی مورد توجه ویژه قــرار گرفته و 

بخش هایــی فراموش یا مــورد کم توجهی 
واقع شــوند. این موضوع با حضــور وزرای 
مختلــف و تیم های گوناگون در ۱۰ ســال 
گذشــته آزموده شده اســت. غالباً بستگی 
به پیشــینه کاری، تــوان، تخصص، عاقه 
و توجه شــخص وزیر دارد کــه کدام بخش 
برجســته تر شــود. گاه صنعت، گاه تجارت 
خارجی، گاه معدن. ایــن موضوع باعث بهم 
ریختگی در برنامه هــا و اقدامات و ناموزونی 
حرکت وزارتخانه شده و تولید و تجارت غیر 

هماهنگ و نامتعادلی را شکل داده است.

بخش زیادی از انرژی وزارتخانه صرف 
کنترل بازار می شود

وی افــزود: همچنین در دهه گذشــته به 
دلیل بی تعادلی های بازار ناشــی از ضعف 
عملکردها و تحریم هــای ظالمانه همواره 
موضوعات اساسی تولید و صادرات و اصاح 
فرهنگ اصناف و بازار تحت تأثیر فضا و جو 
روانی و کمبــود برخی کالاها بــوده و عماً 
انــرژی وزارتخانه صرف کنترل بازار شــده 
که غالباً هم این روش ها بــا موفقیت همراه 

نبوده است.
زرنــدی ادامــه داد: ضعــف ســاختارها، 
تحریم ها، کاهش ارتباطات بین المللی و… 
باعث می شد که کالاهای اساسی نظیر برنج، 
روغن، مرغ، تخم مرغ، نهاده های دامی و… 
با کمبود مواجه شــوند و قاعدتاً پاسخگوی 
این موضوع وزارت صمت است و کل انرژی، 
زمان و توان مجموعه را مصروف خود داشته 
و آینده نگری برای صنعت و معدن و تجارت 

را کمرنگ و عماً حذف می کند.
 این در حالی است که ســاختار تأمین کالا 
از داخل و خــارج برای رفع کمبــود و نیاز، 
صادرات فــروش مازاد به خــارج، طراحی 
شبکه های توزیع مدرن و ســنتی، نظارت 
هوشــمندانه و بــازار محــور، برخــورد با 
اخال گــران هر یک کارهــای تخصصی و 
پیچیده ای اســت که در اغلب کشــورهای 

مشابه ساختار ویژه خود را دارند.

 عقب ماندن از بازارهای جهانی
 به دلیل مشکلات داخلی تولید

معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
گفت: کشــورها در دنیای امــروز بر مبنای 
تقســیم کاری نانوشــته کــه اســاس آن 
مزیت رقابتی اســت به رقابــت می پردازند. 
بهره منــدی از مزیت های موجــود و خلق 
مزیت های جدید برای حضور در عرصه های 
بین المللی امری بســیار مهــم، پیچیده و 
تخصصی است. خوشــبختانه کشور ایران 
دارای مزیت های خوبی اســت و می تواند با 
اتکای به نیروی انسانی باسواد، جوان و خالق 
خود به خلق مزیت هــای جدیدی بر مبنای 
دانش بپردازد. اوج این مزیت محوری زمانی 
نمایان می شــود که حضورمان در بازارهای 
جهانی و ربودن گوی ســبقت از رقبا پررنگ 
باشــد.وی ادامه داد: متأســفانه مشکات 
حوزه تولید و جا ماندن از رقابت و پیچیدگی 
مسائل پیش روی تولیدکنندگان باعث شده 
که کمتر به حضــور در بازارهای جهانی فکر 
کنیم و برای آن اقدام مؤثری ســامان دهیم. 
شاهد مدعا حجم قراردادها، تنوع کالاهای 
صــادرات، تنوع بازارهای هــدف، برگزاری 
رویدادهای تجــارت بین المللــی، اعزام و 
پذیرش هیأت هــای تجــاری و… پیش و 
پس از ادغام است. در کشــوری با موقعیت 
ژئوپولیتیکی و ژئو اکونومیکی ایران بایستی 
ســاختاری قدرتمند، هوشــمند، جسور و 
پاسخگو بتواند مســائل بین المللی کالاها و 

خدمات را مدیریت کند.

 مصائب غفلت از بهره گیری
 از فناوری در تولید

زرندی اضافه کــرد: همچنین عــدم بهره 
گیری کارآمد از نوآوری های دانش بنیان در 
تولیدات صنعتی به دلیل تحریم ها، موجب 
شده که فاصله معناداری بین سطح فناوری 
تولید داخلی با سطح فناوری به روز جهانی 
به وجود آید. این شکاف فناوری به طرز قابل 
ماحظه ای باعث کاهــش بهره وری و تنزل 
قدرت رقابت پذیــری محصولات صادراتی 
ایران در بازارهای خارجی و افزایش قیمت 
تمام شده محصولات برای مردم شده است.

اقتصاد دانش بنیان کجاست؟
وی افــزود: اقتصاد جهانــی در حال تجربه 
اقتصاد دانش بنیان یا مــوج چهارم انقاب 
صنعتی اســت. تحقق این نظــام تولیدی 
چنان دستاوردهای اقتصادی چشمگیری 
به همراه دارد که مؤلفه هــای اصلی آن در 
صدر اولویت های برنامه ریزی در کشورهای 
توسعه یافته و در حال توســعه قرارگرفته 
اســت. برای نمونه چیــن در نظــر دارد از 
کارخانه جهان به کانون اقتصاد دانش بنیان 
در جهان، تغییر موقعیت دهد. ترکیه نیز در 
تازه ترین نسخه اســتراتژی توسعه صنعتی 
خود که در سال ۲۰۱۹ منتشر شده، هدف 
اصلی اســتراتژی توســعه صنعتی خود را 
تبدیل شــدن به کانون اصلــی در تولیدات 

دانسته است.

خریدار  علی جدی نائب رئیس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اســامی در گفت وگو با 
خبرنگار پارلمانی خبرگزاری فــارس، گفت: منابع 
مورد نیاز برای واردات خودرو به کشور از چند محل 

تأمین می شود.
وی افزود: یک منبع منابع ارزش کشــور است که 
برای تأمین منابع واردات خــودرو از این محل تا 
ســقف یک میلیارد دلار ارز درنظر گرفته شــده 

است.
نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس اظهار 
داشت: منبع دیگر، رمزارزهاســت که برای واردات 
خودرو از محل رمزارزهاست که برای این بخش عدد 

خاصی درنظر گرفته نشده است.
جدی خاطرنشــان کــرد: همچنیــن واردات به 

شــرط ســرمایه گذاری نیز در دســتورکار است 
به این صورت که اگــر فردی بخواهــد در حوزه 
خودرو سرمایه گذاری کند می تواند با یک شرکت 
خارجی خودروســاز قرارداد ببندد و خودروی آن 
را وارد کند و با پول همان خــودرو در ادامه کار در 
داخل برای تولید خودرویی که تــا آن زمان وارد 
کرده ســرمایه گذاری کند و این به معنای واردات 
خودرو به شرط ســرمایه گذاری در همان حوزه 

است.
وی افزود: واردات خودرو به شــرط سرمایه گذاری 
بــرای دور زدن تحریم ها نیز کار خوبی اســت، چرا 
که وقتــی یک شــرکت خارجی می خواهــد برای 
تأمین خــودروی ما در کشــور ما ســرمایه گذاری 
کند، نمی تواند پول و ثروت خود را به داخل کشــور 

ما بیاورد و بــا واردات خودرو به کشــور می تواند و با 
مبلغ ریالی در حوزه خودروی ما سرمایه گذاری کند 

و بازار داخل را تأمین کند.
وی اظهار داشــت: بر اســاس آئین نامــه مربوط به 
خودرو، خودروهای خارجی با قیمــت کمتر از ۱۰ 
هزار دلار با حقــوق و عوارض گمرکــی کمتر از ۱۰ 
درصد به کشور وارد می شــود و این از این بعُد خوب 
اســت که خودروهای اقتصادی تری وارد می شــود 
اما از یک بعد هم بد اســت اینکه عوارض های قطعه 
خودرو بالاتر از این میزان اســت و طبعاً قطعه سازان 

ما آسیب می بینند. 
جدی خاطرنشــان کرد: همچنین در این آئین نامه 
اجازه واردات خودرو با قیمت تا ســقف ۲۰ هزار دلار 

داده شده است.

وزیر صمت تاکید کرد؛حضور در نمایشگاه اتومبیلیتی مسکو، فرصتی برای ارائه محصولات با فناوری بالا



 واردات گاز از روسیه؛ فرصت یا تهدید؟

تشکیل اوپک گازی در حاشیه خزر

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      30  مرداد 1401    شماره 1124

 فاز نخست توسعه میدان نفتی مشترک اسفندیار 
ودی آغاز می شود به ز

 مدیرعامل شرکت نفت فات قاره ایران گفت: فاز نخست توسعه میدان 
نفتی مشترک اسفندیار در دستور کار این شــرکت قرار گرفته است و 
مطابق برنامه ریزی انجام شده، پیش بینی می شود عملیات اجرایی آن 

طی مدت ۳۶ ماه به سرانجام برسد.
به گزارش شرکت نفت فات قاره ایران، »علیرضا مهدی زاده« با اشاره 
به رهنمودهای وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملــی نفت ایران مبنی 
بر اولویت بخشی به توسعه میادین مشــترک، اظهار داشت: برنامه فاز 
نخست توســعه میدان نفتی اسفندیار )مشــترک با میدان لولو کشور 
عربستان( تهیه شــده و به تایید هیات مدیره شــرکت ملی نفت ایران 
رســیده اســت که به زودی مراحل کار واگذاری توســعه میدان آغاز 

می شود.
وی با بیــان اینکه این میــدان در فاصله ۹۵ کیلومتــری جنوب غرب 
جزیره خارگ واقع شده است، خاطرنشان کرد: بر اساس نتایج مطالعه 
جامع میدان، طراحی، ســاخت و نصب یک سکوی سرچاهی و حفاری 
چهار حلقه چاه تولیدی در فاز اول پیشنهاد شــده است و سیال تولید 
شده از این میدان، پس از انتقال و فرآورش در ســکوی ابوذر به جزیره 

خارگ منتقل خواهد شد.
به گفته مهدی زاده، همچنین حفر یک حلقه چــاه توصیفی به منظور 
شناخت بیشتر ساختمان مخزن و طراحی فازهای بعدی توسعه نیز در 

دستور کار شرکت نفت فات قاره ایران قرار دارد.

مدیر عامل شرکت DCI خبر داد
افزایش تولید نفت ایران از خلیج فارس

مدیر عامل شــرکت DCI از اتمام حفاری ۱۰ حلقه چاه میدان سیری 
خبر داد و گفت: بــا در تولید قرار گرفتن دهمین چاه پروژه ســیری در 
سکوی نصر۶ این پروژه تکمیل شد و تولید نفت از خلیج فارس افزایش 

یافت.
 حمیدرضا ثقفی اظهــار کرد: حفاری ۱۰ حلقه چاه میدان ســیری در 
سکوهای نصر۵، نصر۶، ایام۱ و ایام۳ با کوشش و تاش شبانه روزی 
تیم پروژه سیری، عملیات حفاری و همیاری شــرکت نفت فات قاره 
ایران با در تولید قرار گرفتــن دهمین چاه آن در ســکوی نصر۶ )چاه 

SIC-F۳( تکمیل شد.
وی افــزود: اجــرای پــروژه میادین اســفند و ســیوند بــا توجه به 
پیچیدگی های زمین شناسی و مشــکات عدیده حفاری و عملیاتی و 
همچنین با وجود پلتفرم های قدیمی بسیار ســخت و پیچیده بود، به 
طوری که بهره برداری کامل از ظرفیت های این میادین طی ســالیان 

گذشته به دلایل مورد اشاره میسر نشده بود.

مدیر عامل شرکت DCI گفت: شرکت دیریلینگ اینترنشنال لیمیتد 
)DCI( به عنوان پیمانکار پروژه ســیری بنابر با تعهدات ذکر شــده در 
قرارداد فیمابین با شــرکت نفت فات قاره ایران به عنــوان کارفرما، با 
برنامه ریزی و تحلیل ریسک ها و با به کارگیری ۲ دستگاه دکل حفاری 
ملکــی DCI ،۱-DCI-۲ و یک دســتگاه دکل حفاری اســتیجاری 
WT-۲ و با اتکا بــه دانش و توان مدیریتی، کادر مهندســی و عملیات 
حفاری و همچنین اســتفاده حداکثری از توان شرکت های داخلی به 

منظور تامین کالا و خدمات فنی، اقدام به اجرای پروژه سیری کرد.
ثقفی ادامه داد: هم اکنون بــا تکمیل دهمین چاه از میدان ســیوند با 
درصد فیزیکی بیش از ۹۰ درصد، تعهد ۱۰۰ درصدی تولید و تزریق را 
)با در نظر گرفتن اضافه کاری های انجام شده( تنها با در اختیار داشتن 

حدود ۴۰ درصد منابع مالی محقق شده است.

دبیرکل اوپک:
احتمال افزایش تقاضا برای نفت در سال آینده 

هیثم الغیس، دبیرکل جدید ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( گفت: نسبت به تقاضای نفت در سال آینده خوشبین است.

 قیمت نفت دو روز پس از ثبــت افزایش دوباره روند کاهشــی به خود 
گرفتکه دلیل این موضوع فشارهای ناشی از تقویت دلار و ترس از رکود 

اقتصاد جهانی است.
قیمت نفت خام برنت با ۱.۲۵ درصد یا ۱.۲ دلار کاهش به ۹۵.۳۸ دلار 
در هر بشکه رسید نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا نیز با ۱.۲۳ 

درصد یا ۱.۱ دلار به ۸۹.۳۹ دلار رسید.
تقویت دلار هزینه نفت را برای دارنــدگان ارزهای دیگر افزایش داد، در 

حالی که سهام آسیایی و اروپایی کاهش یافت.
هیثم الغیس، دبیرکل جدید ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( به رویترز گفت نسبت به تقاضای نفت در سال آینده خوشبین 

است.
او قبل از نشستی که در پنجم ســپتامبر برگزار می شود، اضافه کرد که 
اوپک مشتاق اســت تا اطمینان حاصل کند که روسیه در ائتاف اوپک 

+ باقی می ماند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران مطرح کرد
ونشست تهران با تکمیل واحدهای  کنترل فر

تصفیه خانه فاضلاب جنوب
 مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب اســتان تهران از جایگزینی پساب 
و کنترل فرونشســت تهران با تکمیل واحدهای تصفیه خانه فاضاب 

جنوب خبر داد.
 به نقل از پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، محمدرضا بختیاری در 
جریان بازدید رئیس سازمان بازرسی کل کشور از تصفیه خانه فاضاب 
جنوب تهران گفت: ساماندهی فاضاب شهری چالشی همگانی است 
و برای حل آن ضروری است که تمام دســتگاه های اجرایی و مدیریت 
شهری همچون شــهرداری، ســازمان برنامه و بودجه کشور، سازمان 
محیط زیســت و آب منطقه ای ورود کنند.وی افزود: بــا تأمین اعتبار 
و اجرای واحدهــای ۷ و ۸ تصفیه خانه فاضاب جنــوب تهران، ضمن 
تأمین بخش بزرگی از آب مورد نیاز کشاورزی پایین دست، برداشت از 

آب های زیرزمینی در این منطقه کاهش می یابد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان تهران افزود: حجم روان آب در 
این محدوده حدود ۴۰۰ میلیون مترمکعب در ســال برآورد می شود و 
تصفیه و جایگزینی این حجم بزرگ با برداشــت از آب زیرزمینی نهایتاً 

باعث کنترل فرونشست زمین در پایتخت خواهد شد.
وی ادامه داد: رواناب های آلوده ســطح شــهر در جنوب شهر وارد نهر 
فیروزآباد و ســرخه حصار می شــوند و همین کانال ها در دشــت های 

کشاورزی پایین دست منشأ آلودگی و تهدیدات فراوانی شده است.

و نیر

 وزیر نیرو گفت: فاز نخست عملیات اجرایی تامین آب 
آشامیدنی و ســالم برای ۱۰ هزار روستا در ۳۱ استان 

کشور آغاز شده است.
 علی اکبر محرابیان در حاشــیه افتتاح و بهره برداری 
از طرح آبرسانی به شــهر آبیک، افزود: پس از پیروزی 
انقاب اســامی، خدمات فراوانی را در شاخص های 
مختلف در جای جای کشــور و در روســتاهای ایران 
اسامی شــاهد بوده ایم تا جایی که امروز ۹۹.۷ دهم 
درصد روســتاهای کشــور از نعمت برق بهــره مند 

هستند.
وی ادامه داد: در حوزه آب شــرب ســالم و بهداشتی با 
توجه به عقب ماندگی های موجود نیاز به کار جهادی و 
ملی داشتیم که با برنامه ریزی های انجام شده این کار 

در قالب جهاد آب رسانی به مرحله اجرا رسید.
وزیر نیــرو ادامــه داد: از زمــان روی کارآمدن دولت 

سیزدهم ۱۰۰ شهر کشــور با تنش آبی روبه 
رو بودند که مشکل برخی از شهرها با اجرای 
طرح های مــوردی و کوچــک مانند اجرای 
خط انتقال آب، حفر چــاه، ایجاد مخازن آب 
و نصب دستگاه آب شیرین کن حل شد و به 

حالت پایداری رسید.
محرابیان ادامه داد: با اقدامات صورت گرفته 

در این زمینه هم اکنون ۵۶۰ پروژه آبرسانی در مرحله 
اجرا یا بهره برداری می باشد.

وزیر نیرو گفــت: برای تامین آب شــرب به روش های 
مختلف و در جای جای ایران اســامی نیازمند اجرای 
طرح های کان هستیم که خوشــبختانه نمایندگان 
مجلس اســامی ما را در تامین اعتبارات مورد نیاز در 

اجرای این طرح ها کمک کردند.
محرابیان با اشــاره به طرح آبرســانی به آبیک، گفت: 

حاوت این طرح زمانی اســت کــه پروژه به 
طور کامل اجرا شــود و کام همه مردم استان 

قزوین از آن شیرین گردد.
وی افزود: مرحلــه مناقصه تکمیــل پروژه 
آبرسانی به ۱۴ شــهر و ۱۹۸ روستای استان 
از سد طالقان به روش تامین مالی یا از محل 
اعتبارات دولت باید در اسرع وقت انجام شود 
تا عملیات اجرایی این طرح برای آبرســانی به ســایر 

شهرها و روستاهای استان آغاز گردد.
وزیر نیــرو با بیان اینکه ســدبالاخانلو در شهرســتان 
بویین زهرا در اســتان قزویــن تا دهه مبــارک فجر 
آبگیری خواهد شد، افزود: عملیات اجرای خط انتقال 
و تصفیه خانه این طرح نیز باید در اســرع وقت تکمیل 
شود.طرح انتقال آب شرب به آبیک از سد طالقان امروز 
در آســتانه هفته دولت مورد افتتاح و بهره برداری قرار 

گرفت.با اجــرای این طرح جمعیــت ۱۲۵ هزار نفری 
در شــهر آبیک و روســتاهای اطراف آن از آب شرب با 

کیفیت پایدار بهره مند شده اند.
اجرای آبرسانی به آبیک از ســد طالقان از سال ۹۶ در 
دســتور کار قرار گرفت و قرار بود طی سه سال به بهره 
برداری برسد اما به دلیل کمبود منابع مالی و پیگیری 
نشدن به ســرانجام نرســید و در جریان سفر آیت الله 
رئیســی به قزوین در اردیبشهت امســال با تخصیص 
منابع لازم این طرح تکمیل و مــورد بهره برداری قرار 

گرفت.
قرار است از محل اجرای فازهای بعدی این طرح عاوه 
بر آبیک ۱۴ شهر و ۱۹۸ روستای استان نیز از محل سد 

طالقان، آبرسانی شود.
شهرستان آبیک به مرکزیت شــهری به همین نام در 

شرق استان قزوین قرار دارد.

شــرکت گازپروم روســیه اعام کرد که می خواهد تا 
چند روز دیگر صادرات گاز به اروپا را به مدت ســه روز 
قطع کند.شرکت گاز پروم روســیه که بازوی صادرات 
گاز این کشور به شمار می رود، اعام کرد که از روز ۳۱ 

آگوست به مدت سه روز برای انجام تعمیرات، صادرات 
گاز روســیه به اروپا از طریق خط لوله نورداســتریم۱ 
متوقف خواهد شــد.گازپروم اعام کرده که در روز ۳۱ 
آگوست تنها کمپرســور گاز خط لوله نورداستریم ۲ به 

مدت ســه روز از مدار خارج خواهد شد و گفته می شود 
قرار است متخصصان آلمانی از شرکت زیمنس نیز در 
این عملیات مشارکت داشته باشند.گازپروم می افزاید: 
پــس از تکمیل این عملیــات و به خاطــر رفع نقائص 

فنی، میزان صــادرات گاز روســیه از طریق این خط 
لوله به اروپــا به ۳۳ میلیون مترمکعــب در روز خواهد 
رســید. البته این میزان معادل ۲۰ درصد کل ظرفیت 

صادراتی این خط لوله است.

وزیر

گاز

خریدار  یک کارشناس حوزه انرژی گفت: 
در این شــرایط از هر فرصتی برای دور زدن 
تحریم استفاده می کنیم تا برای اداره کشور 
درآمد ارزی داشته باشیم، از هر پیشنهادی 
که بخشــی از نیاز ما را تامین کند، استقبال 

می کنیم.
میرقاســم مومنــی  دربــاره واردات گاز از 
روسیه اظهار داشــت: در این خصوص باید 
چندین موضوع را در نظر بگیریم ابتدا اینکه 
علیه دو کشــور تحریم اعمال شده، موضوع 
دیگر اینکه در شرایط فعلی ایران نمی تواند 
از جنوب گاز کافی برای مصرف استان های 
شــمالی انتقال دهد، زیرا هزینه های نقل و 
انتقــال بالاســت، همچنیــن تعهداتی به 
کشــورهای مشــتری داریم که در برخی 

زمان ها امکان تامین نداریم. 
 وی افزود: عاوه بر تعهــدات گازی که ما به 
عراق و ترکیه داریم، بالا رفتن سرانه مصرف 
کشور هم تا حدی که اســت برخی مواقع با 
کمبــود مواجه می شــویم، بر این اســاس 
اکنون تفاهم شــده روزانه ۵۵ مییلیون متر 
مکعب گاز را وارد کنیم که در قالب ســواپ 
انجام خواهد شــد یعنی ما گاز روســیه را 
به مصــرف داخــل رســانده و از جنوب به 

مشتریان این کشور تحویل خواهیم داد. 
این کارشــناس حــوزه بین الملــل انرژی 
تصریح کرد: همکاری گازی ایران و روسیه 
می توانــد مقدمه ای برای همــکاری و تیم 
جدید انرژی در منطقه باشد، ایران و روسیه 
می توانند بازار را مدیریــت کنند و در واقع 

یک اوپک گازی در منطقه شکل بگیرد. 

وی گفت: البته اجرای ایــن پروژه منوط به 
این است که زیرســاخت ها و شرایط مالی و 
سیاسی لازم فراهم شود، اینکه خط لوله از 
کدام کشورها عبور کند بسیار اهمیت دارد، 
چون ما با روسیه مرز زمینی نداریم و از بستر 
دریای خزر هم با توجه به مسئله حقوق دریا 
و همچنین عمق آن امــکان ندارد، از طریق 
خطوط لوله ترکمنســتان- روسیه و ایران 
قابل اجرا است، بین روسیه و ترکمنستان از 
زمان شوروی سابق یک خط لوله گاز برقرار 
اســت که می توان از آن بــرای انتقال گاز از 

روسیه به ترکمنســتان و سپس ایران و بعد 
به ترکیه، افغانستان، پاکستان استفاده و گاز 
را ســواپ کرد.مومنی دریافت گاز از روسیه 
را فرصتی بــرای دور زدن تحریم ها یاد کرد 
و گفــت: در حال حاضر باتوجــه به محدود 
شدن روسیه برای ارسال گاز به اروپا شرایط 
صادرات این کشــور تغییر کــرده ما نیز در 
شرایطی هستیم که می توانیم برای تامین 
گاز استان های شمالی از مســیر واردات از 
روســیه بهره ببریم و معادل آن را از جنوب 

به مشتریان روسیه صادر کنیم.

وی در مورد احتمال عدم عمــل به وعده از 
سوی روســیه گفت: در عالم سیاست یک 
موضوع قطعــی وجود ندارد ممکن اســت 
تا فردا روســیه با اروپا و امریــکا صلح کند و 
شیر لوله های گاز را به اروپا باز کند و موضوع 
تفاهــم با ایران منتفی شــود، امــا در حال 
حاضر این کشــور حدود ۸۰ تا ۹۰ میلیارد 
متر مکعب گاز مازاد دارد به این دلیل اینکه 
با تحریم اروپا مواجه اســت و مــا  با واردات 
حدود ۵۵ میلیــون متر مکعــب از طریق 
ترکمنســتان می توانیم به تعهدات گازی 

خودمان به ترکیه و عراق  عمل کنیم و حتی 
گاز را به پاکستان و افغانستان انتقال دهیم. 
ضمن اینکه ترکیه دوباره گاز را از آذربایجان 
و روســیه و ایران بعد از تامیــن نیاز داخل 
ری اکسپرت می کند و قطعا به هر میزان گاز 
صادراتی نیــاز دارد، ترکیه اکنون از دو خط 
ترک استریم و بلواســتریم از مسیر دریای 
ســیاه گاز دریافت می کنــد و این فرصتی 
است که بتواند بخشی از نیاز خود را از ایران 

هم دریافت کند و صادرات داشته باشد.
مومنــی در ادامه یــادآور شــد: تصمیم به 
واردات گاز از روسیه تصمیم در بحران است، 
ما در شــرایط عادی نیســتیم ما کشوری 
هســتیم که نمی توانیم نقل و انتقال مالی 
و داد و ســتد انرژی داشته باشــیم و امکان 
واردات و صادرات نداریم، در این شــرایط از 
هر فرصتی برای دور زدن تحریم اســتفاده 
می کنیم تا برای اداره کشــور درآمد ارزی 
داشته باشــیم، از هر پیشنهادی که بخشی 
از نیاز ما را تامین کند وارد مذاکره می شویم، 
اینکه روسیه از مســیر ترکمنستان به ایران 
گاز می فرستد تا ما به ترکیه و عراق صادرات 
داشته باشــیم فرصت خوبی است، حداقل 
اینکه می توانیم از درآمد ترانزیت اســتفاده 

کنیم و این نکته مثبتی برای کشور است. 
وی تاکید کــرد: علیرغم اینکه در شــرایط 
کنونی واردات گاز از روســیه مثبت ارزیابی 
می شــود، اما اگر بلندمدت فکر کنیم همه 
خطوط لوله کشور باید مســتقل باشد و به 
منابع داخلی متصل باشــد درشرایط فعلی 

تحریم شاید مجبوریم اینگونه عمل کنیم.

وستا آغاز شده است و: جهاد آبرسانی به ۱۰ هزار ر وزیر نیر

وپا وسیه به ار  زمزمه قطع دوباره صادرات گاز ر

کارنامه سال اول دولت مردمی

صنعت نفت در دولت سیزدهم منتظر مذاکرات نماند
خریدار  تولید نفت که در سال ۹۹ به زیر ۲ 
میلیون بشکه در روز هم رسیده بود، اکنون 
در حال رســیدن به رقم ۳ میلیون بشــکه 
در روز اســت. همچنین فروش نفت و گاز و 
وصول درآمدهای آنها هم بیشتر شده است.

یک ســال از سپردن ســکان اداره کشور به 
دولت ســیزدهم می گذرد، دولتــی که به 
ریاســت آیت الله ســید ابراهیم رئیسی و با 
شعار »دولت مردمی، ایران قوی« کار خود 
را آغاز کرد و به اذعان بسیاری از کارشناسان 
و ناظران، در تاریخ دولت های پس از انقاب، 
هیــچ دولتی به انــدازه دولت ســیزدهم و 
آیت الله رئیســی میــراث دار مشــکات، 
ضعف هــا و کاســتی های برجای مانــده از 

دولت پیش از خود نبوده است.
وضعیت بد شــاخص های کان اقتصادی، 
کسری بودجه، کاهش ارزش پول ملی، تورم 
بالا و بسیاری دیگر از چالش ها که ماحصل 
سیاســت گذاری ها و اقدامــات نادرســت  
ســال های پیــش از ۱۴۰۰ بود شــرایطی 
را رقم زد که بــه گفته آیت الله رئیســی در 
اولین حضور وی در جلســه هیات دولت که 
با وزرای دولت قبل برگزار شــد، نخستین 

چالش پرداخت حقوق مردادماه بود!
با این حال گرچه چالش ها بسیار زیاد بوده و 
هست، اما با همت مسئولان دولت سیزدهم 
اعم از رئیس جمهــور، وزرا و ســایر ارکان 
دســتگاه اجرایی، طی یک ســال گذشته 
عاوه بر رفع بسیاری از چالش های گذشته و 
تاش برای ریل گذاری صحیح برای حرکت 

به سوی شــرایط بهتر، اقدامات ارزشمندی 
نیز در حوزه های مختلف عملکردی صورت 
گرفته اســت که به نظر می رسد با گذشت 
یک سال از اســتقرار دولت اکنون نوبت به 

بازخوانی آن رسیده است.
در این گزارش به رشــد صنعت نفت در یک 

ساله اخیر خواهیم پرداخت.
دولت گذشــته کشــور را با کمترین میزان 
تولید و صــادرات نفت به آیت الله رئیســی 
تحویــل داد. آمارهای اوپــک و نمایه های 
اقتصادی ایران نشــان می دهد که تولید و 
صادرات نفت در مقایســه با ســال گذشته 
افزایش داشته اســت. پس از خروج آمریکا 
از برجام در اردیبهشت سال ۱۳۹۷ صادرات 
نفت ایــران و به دنبــال آن درآمدهای این 

بخش با کاهش همراه شد.
اگرچه صادرات نفــت ایران هیچ گاه به صفر 
نرسید اما کاهش چشمگیری را تجربه کرد. 
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، استفاده 
از راهکارهای مختلف برای افزایش فروش 
و صادرات نفت با وجود تحریم ها مورد توجه 
قرار گرفــت تا آنجا که بــه گواهی آمارهای 
اقتصادی، اکنون شرایط صادرات نفت بهتر 
است. همچنین دسترســی به منابع مالی 
ایران در خارج از کشــور نیز بهبود داشــته 

است.
موفقیت ایــران در فروش و صــادرات نفت 
آن چنان چشــمگیر بوده که رئیس جمهور 
کــرد.  واکنــش  بــه  وادار  را  آمریــکا 
رئیس جمهــور آمریکا آبان مــاه ۱۴۰۰ در 

ســخنانی که در عمل خاف وعده های کاخ 
ســفید برای لغو تحریم های ظالمانه علیه 
ایران و بازگشت واشــنگتن به برجام است، 
خواســتار کاهش خرید نفت ایران از سوی 
کشورهای واردکننده شد. این اظهارنظرها 
نشان می دهد که ایران در فروش و صادرات 
نفت خود مســیر درســتی را رفته اســت. 
آمارهــای اقتصادی نیز نشــان می دهد که 
رشد اقتصادی کشــور با نفت بیشتر از رشد 
اقتصادی بدون نفت اســت کــه حکایت از 

افزایش درآمدهای نفتی ایران دارد.
با خروج یکجانبه آمریکا از برجام با شــعار 
به صفر رســاندن صادرات نفت ایران، تولید 
نفت روند کاهشی به خود گرفت و در نهایت 
تولید نفت در سال ۹۹ تا ۱.۹ میلیون بشکه 
در روز پایین آمد کــه پایین ترین رقم تولید 
نفت کشــور در ۲۵ ســال اخیر محســوب 

می شود.
عملکرد یک ســاله دولت ســیزدهم نشان 

می دهد اگرچه تحریــم هزینه های صنعت 
نفت را در همه بخش ها بــالا می برد اما اگر 
اراده مدیران کشور بر تولید و صادرات نفت 

می تواند اثرگذاری تحریم را کاهش دهد.
در همین راستا بر اســاس آمارهای اوپک، 
هرچند که تحریم ها هنوز به قوت خود باقی 
اســت اما تولید نفت به بیش از ۲.۵ میلیون 
بشکه در روز رسیده است و آن گونه که وزیر 
نفت نیز پیش از ایــن اعام کرده بود، بخش 
بزرگی از ذخایر نفت خــام و میعانات گازی 
ایران که در خشــکی یا بر روی دریا ذخیره 
شده بود، حالا به دست مشــتریان رسیده 

است.
افزایش صــادرات نفــت خــام و میعانات 
گازی از طریــق انعقــاد قراردادهای جدید 
فروش، تمرکز بــر بازارهای جدید صادراتی 
و بهره گیری از روش هــای متنوع فروش از 
جمله تهاتر، سیاســت دولت ســیزدهم در 

صادرات نفت بوده است.
در نتیجه این سیاســت ها، شکستن رکورد 
فروش نفت و میعانات گازی در ۳ سال اخیر 
و رشــد ۴۰ درصدی صــادرات نفت خام و 
میعانات گازی نسبت به ماه آخر دولت قبل، 

محقق شده است.
همچنین شاهد افزایش ۲۵ درصدی حجم 
صادرات گاز کشــور و رشــد ۴۳ درصدی 
صادرات گاز به عراق در ســه ماهه نخست 
ســال ۱۴۰۱ نســبت به بازه مشــابه سال 
۱۴۰۰ بودیــم. عاوه بر ایــن، افزایش ۱۵ 
درصدی صادرات گاز مایع کشور  و کاهش 

۱۰ درصدی گاز مایع ســوزانده شده در ۷ 
ماهه پایانی سال ۱۴۰۰ نسبت به بازه مشابه 
ســال قبل، نیز دیگر توفیق دولت سیزدهم 

در صنعت نفت بوده است.
۲.۵ برابر شــدن وصــول درآمدهای ارزی 
حاصل از صادرات نفت، میعانات گازی، گاز 
طبیعی، فرآورده های نفتــی و محصولات 
پتروشــیمی در ســال ۱۴۰۰ نســبت به 
سال قبل آن، نتیجه سیاســت های دولت 

سیزدهم بود.
همچنین در دولت ســیزدهم شاهد وصول 
۱.۶ میلیارد دلار مطالبــات معوق از عراق 
بابت صــادرات گاز در دولت  قبل و تســویه 
تمام صورتحســاب های جــاری صادرات 
گاز ، ایفای کامل تعهــدات مالی در بودجه 
ســال ۱۴۰۰، به ترتیب با تامیــن بیش از 
۱۹۹ هزار میلیارد تومان بابت ســهم دولت 
از محل صادرات نفت خام و میعانات گازی 
در تبصره )۱( قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ و 
بیش از ۳۵۰ هزار میلیــارد تومان از محل 
درآمدهــای فــروش داخلــی و صادراتی 
فرآورده های نفتــی، فــروش داخلی گاز 
طبیعــی و نیز تســویه مطالبــات جاری و 
سنواتی بابت فروش خوراک میعانات گازی 
به پتروشــیمی ها از منابع تبصره ۱۴ قانون 
بودجه، افزایش قریب به ۸۰ درصدی وصول 
درآمدهای ارزی صــادرات نفت، میعانات، 
گاز صادراتی و محصولات پتروشــیمی در 
۴ ماهه نخست ســال ۱۴۰۱ نسبت به بازه 

مشابه سال ۱۴۰۰ بوده ایم.
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 پایانی بر هیاهوی اضطراب
تزریق ۱۶۰ میلیون دز واکسن در کوتاه ترین زمان

دولت ســیزدهم ۱۳۵ میلیون و ۴۷۵ هزار و ۳۹۰ دُز واکسن به کشور 
وارد کرد که ۵ برابر ثبت ســفارش واکســن ها نســبت به دولت قبلی 
افزایش دارد.در یک سال گذشته دولت ســیزدهم در همه حوزه ها به 
دنبال این بوده که  تحول ایجاد کند و  برای حل مشــکات، عزم، اراده و 

همتی خستگی ناپذیر به کار بسته است.
از مهمتریــن نمادهای این اراده راســخ بــرای خدمت و کاســتن از 
مشکات مردم، واکسیناسیون سراســری و کاهش چشمگیر آمار ابتا 
و جانباختگان کروناست که با پیگیری و حمایت رییس جمهور محترم 
و فعالیت جهادی مدیران و همکاران  وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی دولت سیزدهم به ظهور رسید.
دولت سیزدهم در شــرایطی تشکیل شد که شــمار مبتایان به کرونا 

روزانه ۵ هزار نفر و شمار فوتی ها بیش از ۷۰۰ نفر گزارش می شد.
در چنین وضعیتی، با وجود تحریم ها و فشــارهای کشــورهای غربی 
تاش دولت برای فراهم کردن واکسن مورد نیاز کشور و واکسیناسیون 
سراسری چندبرابر شد؛ به طوری که شخص رئیس جمهور رایزنی ها با 

رؤسای دیگر کشورها را برای ورود گسترده واکسن به کشور آغاز کرد.
همزمان با تاش دولت برای واردات انواع واکسن، تولید واکسن داخلی 
هم افزایش پیدا کرد و تعداد پایگاه ها و مراکز واکسیناسیون هم بیشتر 
شد تا مراجعه کنندگان در صف انتظار نمانند و با سرعت و در کوتاه ترین 
زمان واکسیناسیون انجام شــود. همین تاش های شبانه روزی باعث 

شد در کوتاه ترین زمان میزان واکسیناسیون به ۱۶۰ میلیون دُز برسد.
این موضوع زمینه ساز کاهش آمار مرگ و میر کرونا در کشور شد و آمار 
فوت ناشــی از این بیماری در کمتر از یکســال تک رقمی و در برخی از 

مقاطع حتی به صفر هم رسید.
در وزارت بهداشت حمایت از تولید ۶ واکســن داخلی از دیگر اقداماتی 
بود که در دولت سیزدهم انجام شــد.میزان توزیع واکسن تا ۱۴ مرداد 
سال گذشــته ۲۰۵۷۰۸۰۷ و توزیع  واکســن تا ۱۴ مرداد امسال نیز 
۱۸۸۱۰۹۴۷۹ بوده اســت. بــه عبارت دیگر، ســال قبــل در چنین 
روزهایی، حدود ۱۴درصد جمعیت واکســینه شده بودند ولی در حال 

حاضر ۷۷ درصد کل جمعیت واکسن دریافت کرده اند.
حدود ۱۱۰ میلیون دُز واکسن، عاوه بر واکسن داخلی خریداری شد.

معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران مطرح کرد
وع  تعمیر ۵۵۰ دستگاه اتوبوس تا پیش از شر

سال تحصیلی مدارس
معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران گفت:۲۲۰ میلیارد تومان 
برای تعمیر ۵۵۰ دستگاه به شبکه تزریق شده و تا پیش از آغاز مدارس 

این اتوبوس ها وارد مدار خواهند شد.
مجتبی شــفیعی معاون حمل و نقــل ترافیک شــهرداری تهران در 
مراســم افتتاح پایانه اکباتان با بیان اینکه ۳۰ درصد هزینه ساخت این 
پروژه طی یک ســال اخیر تأمین شــد گفت: این پروژه در حوزه تعمیر 
و نگهداری این امــکان را می دهد تا ســرویس های دوره ای بهتر انجام 
شــوند.وی ادامه داد: پیش از افتتاح این پایانه بایــد ۱۰ قطار خود را در 
تونل ها نگهــداری می کردیم اما اکنون در بســتر ایــن پایانه می توان 
قطارها را در مکانی درست نگهداری کنیم.شــفیعی تصریح کرد: این 
پایانه منجر به افزایش توان مسافرگیری می شــود.معاون حمل و نقل 
ترافیک شهرداری تهران با اشاره به پازای شهری گفت: روی این پایانه 

پازای شهری ایجاد خواهد شد.
وی اظهار کرد: در حوزه طول شبکه رتبه بیســتم دنیا را در میان ۲۵۰ 
شــهر جهان داریم و علی رغم تمام مشکات اقتصادی در حوزه ساخت 
مترو کاماً خودکفا هســتیم و وابستگی های نســبی در حوزه ساخت 

واگن وجود دارد.
شــفیعی به بیان اینکه ســال های پیش با یک عقــب ماندگی مواجه 
بودیم گفت: اما خوشــبختانه تا حدود زیادی مشــکات برطرف شده 
اکنون شاهد بازگشــایی کامل مدارس پس از دو ســال هستیم و باید 

زیرساخت های شهری را افزایش دهیم.
معاون حمل و نقــل ترافیک شــهرداری تهران ادامــه داد: در جهت 
افزایش ظرفیت ناوگان اتوبوســرانی علی رغم تمامی محدودیت های 
مالی مدیریت شهری ۲۲۰ میلیارد تومان برای تعمیرات ۵۵۰ دستگاه 

تزریق شد و تا پیش از آغاز مدارس این اتوبوس ها وارد مدار خواهد شد.
شفیعی گفت: تا ماه های آینده ۵۰ دســتگاه اتوبوس برقی وارد یکی از 

خطوط می شود و ۵۰۰ دستگاه دیگر نیز قرار است وارد شود.

در آیین افتتاح پایانه مترو اکباتان عنوان شد
۲۲۰ میلیارد تومان برای اورهال ۵۵۰ اتوبوس 

تامین شد
 معاون حمل و نقل و ترافیک شــهردار تهران با اشــاره به نزدیک شدن 
مهر ماه و بازگشــایی مدارس گفت: ۲۲۰ میلیارد تومــان برای تامین 
نقدینگی اورهال ۵۵۰ دستگاه اتوبوس تزریق شده و تا قبل از بازگشایی 

مدارس این امر محقق می شود.
 ســید مجتبی شــفیعی در  آیین بهره بــرداری از بزرگتریــن پایانه 
زیرزمینی قطارهای شهری در کشور، پایانه مترو اکباتان اظهار داشت: 

۳۰ درصد هزینه ساخت این طرح طی یک سال جاری تامین شد.
وی با بیان اینکه این طرح در حوزه هــای مختلفی نتایج زیادی خواهد 
داشــت، گفت :در حوزه تعمیر و نگهداری دســت ما را برای سرویس  

قطارها باز می کند.

شــفیعی افزود: همچنین در حوزه بهره برداری سرفاصله اعزام قطارها 
را کاهش و مدیریت ما را در شــرایط اضطراری میسر می کند، در حوزه 
پدافند غیر عامل هــم کاربردهای جانبی دارد و نتایج خوبی را شــاهد 
خواهیم بود.وی با اشــاره به اینکه از خواست اجتماعی مردم این محله 
اطاع دارم، گفت: تســریع در اجرای و جمع آوری این کارگاه خواست 
شهروندان اکباتان بود که با افتتاح پایانه، این خواست میسر می شود و 

پازای روی سطح پایانه اجرایی می شود.
شفیعی ادامه داد: در همایش فرصت های ســرمایه گذاری که میزبان 
مسولین بین المللی بودیم، وضعیت ساخت مترو و طول شبکه و تعداد 

ایستگاهای تهران موجب تعجب آنها بود.
وی با بیان اینکه برغم همه مشــکات اقتصــادی و بدخواهی هایی که 
وجود دارد، در ســاخت شبکه مترو خودکفا هســتیم و تنها در ساخت 
واگن وابستگی داریم، اظهارداشت: در مترو رتبه ۲۰ در  بین ۲۵۰ شهر 

را داریم که به دست متخصصان ایرانی ایجاد شده است.
معاون شــهردار تهران افزود: با فرســودگی جدی و مشکات انباشته 
شــده در مترو روبرو بودیم که در یکسال گذشــته تا حدی مشکات 

مرتفع شده است.

شهر

دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفت: سن اعتیاد 
در ایران ۲۴ سال اســت این در حالی است که میانگین 
جهانی ۱۹ سال است. البته مواردی هست که کمتر از 

این سن هم مصرف مواد مخدر را شروع کرده باشند.
 اســکندر مؤمنی دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
در نشست خبری گفت: اســتفاده از ظرفیت خیرین، 
کمــک از شــرکت های دانش بنیــان و تقــدم اصل 
پیشــگیری با اولویت آموزش و پرورش ۳ اصل ســتاد 

مبارزه با مواد مخدر است.
وی افــزود: هیچ دولتی به تنهایــی نمی تواند در حوزه 
آســیب های اجتماعی به ویژه اعتیاد موفق باشد و باید 

بخشی از کار مردمی اداره شود.
مؤمنی گفت: در ۲۰ سال گذشته تولید مواد مخدر در 
افغانستان ۵۰ برابر شــد و دلیل آن هم حمایت آمریکا 
و حضورشــان در این کشــور بود؛ با حضور آمریکا در 
این کشور شــاهد رشــد تولید مواد مخدر صنعتی در 

افغانستان بودیم.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره 
به ســن اعتیاد در ایران گفت: ســن اعتیاد 
در ایران ۲۴ ســال اســت این در حالی است 
که میانگین جهانی ۱۹ ســال اســت. البته 
مواردی هســت کــه کمتر از این ســن هم 
مصرف مواد مخدر را شــروع کرده باشند اما 

ما میانگین را اعام می کنیم.
وی ادامــه داد: بنا بر اعام ســازمان ملــل ۹۰ درصد 
کشفیات تریاک جهان، ۴۸ درصد هروئین جهان و ۲۶ 

درصد مورفین جهان را ایران انجام می دهد.
مؤمنی تصریح کرد: در یک ســال گذشــته ۱۳ مرکز 
نگهداری و بازپــروری در ایــران با ۹ هــزار ظرفیت 
راه اندازی شد که ۴۸ درصد ظرفیت نگهداری و درمان 

را شاهد بودیم، از این ۱۳ مرکز ۶ مرکز در تهران است.
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر خاطرنشان کرد: ۱۹ 

هزار میلیارد تومان در سال گذشته ضربه به 
بنیادهای مالی قاچاقچیان را داشــته ایم که 
نســبت به سال گذشــته ۴۸ درصد افزایش 

داشته است.
وی گفت: یکــی از مهم تریــن چالش های 
ما افزایــش کارگاه های تولید مــواد مخدر 
صنعتی در افغانســتان اســت که مواد اولیه 
آن پیش سازها هست که پیش ســازها به خودی خود 
ممنوعیت ندارند چون در خیلی از کارهای شــیمیایی 

استفاده می شوند.
مؤمنی در پاسخ به ســوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه 
آیا آشــپزخانه های تولید موادمخدر صنعتی در ایران 
افزایش داشته است، تصریح کرد: با اقدامات خوبی که 
در سال های گذشته داشته ایم و ضربه های سنگینی که 
به کارگاه های تولید مواد مخدر صنعتی وارد شده است 
باید بگویم شاهد سیر نزولی آشپزخانه های تولید مواد 

صنعتی و ســیر صعودی این کارگاه ها در افغانســتان 
بوده ایم.

وی در پاسخ به ســوالی درباره اینکه نهادهای پلیسی 
عاقه مند هستند تمام واحدهای ارائه خدمات کاهش 
آســیب اعتیاد جمع شــوند و خدمات در اردوگاه های 
درمان اعتیاد متمرکز شــود، افزود: یکی از کمک های 
اساسی ما مراکز درمان اقامتی و سرپایی مثل dicها و 
mmtها هستند که ما از زحمات آنها تشکر می کنیم. نه 
در سیاست های ما و نه در سیاست های بقیه دستگاه ها 

جمع آوری آنها نیست.
مؤمنی درباره بیمــه معتادان بی بضاعــت گفت: این 
موضوع در چند ســال اخیر بــا پیگیری های صورت 
گرفته در بودجه ســال قرار گرفته و جذب می شــود. 
همیشه سقف پیشــنهادی بودجه توسط دستگاه ها با 
محقق شــدن آن فاصله ای دارد، اما این آمادگی وجود 

دارد که میزان آن برای سال های بعد افزایش پیدا کند.

رئیس شورای شــهر تهران گفت: متاسفانه در گذشته 
عادت اشتباهی وجود داشت که در بستر آن پروژه ها با 

تعلل افتتاح می شدند.
 مهدی چمران رئیس شورای شــهر تهران در مراسم 
افتتاح پایانــه اکباتان با بیان اینکــه امیدواریم پس از 

مدت ها شــاهد افتتاح پروژه های شهری باشیم، گفت: 
طولانی شدن افتتاح یک پروژه خوب نیست متأسفانه 
عادتی وجود داشــت و افتتاح هر پروژه مدت ها طول 
می کشد و این خوب نیســت.وی ادامه داد: باید تاش 
شود تا هر پروژه در زمان خاص خود افتتاح شود حتی 

اگر مجبور بــه غرض کردن پول هم شــویم باید کاری 
کنیم تا پروژه ها زودتر افتتاح شوند.چمران با تاکید بر 
اینکه در تمامی خطوط به ایــن پایانه ها احتیاج داریم، 
گفت: امیدواریم این دســت از پایانه ها توســعه یابد و 
دولت و مجلس مطابق با وظیفه خود عمل کنند تا مترو 

به بهره برداری برسد.رئیس شورای شهر تهران تصریح 
کرد: توسعه مترو به نفع همه اســت و منجر به کاهش 
مصرف سوخت می شــود و قابل قبول نیست که تنها 
یک میلیون و ۷۰۰ مســافر با مترو جا به جا شوند زیرا 

مترو تهران توانایی و ظرفیت لازم را دارد.

اعتیاد

شورا

خریــدار   معــاون اول قــوه قضاییــه، 
تحریم هــای غیر قانونــی و ظالمانه آمریکا 
علیه جمهوری اسامی ایران را نقض فاحش 
حقوق بشــر به ویژه در حوزه های غیرقابل 
نقض مانند حــق حیات و حق بر ســامت 

دانست.
به گزارش معاونــت اول قوه قضاییه، حجت 
الاســام والمســلمین محمــد مصدق در 
مراســم اختتامیه اجاس روســای دیوان 
عالی کشــورهای عضو ســازمان همکاری 
شانگهای، ضمن قدردانی از میزبانی دیوان 
عالی کشور تاجیکســتان، فلسفه وجودی 
و اصول و اهداف حاکم بر پیمان شــانگهای 
را زمینه ای مناســب بــرای همکاری های 
حقوقی و قضایی میان دول عضو دانســت و 
افزود: این قبیل نشســت ها نماد همگرایی 
و تعلق اراده دولت ها بــر همکاری و پویایی 

ظرفیت های حقوقی است.
وی ارتقــای رســیدگی های قضایــی در 
کشــورها را مرهون تبادل تجارب میان آنها 
و در برابر یک جانبــه گرایی، تحمیل اراده و 
زورگویی را در تضاد با پویایی حقوق و ناقض 

حقوق انسانی دانست.
مصــدق بــر آمادگــی دســتگاه قضایی 
جمهوری اســامی ایــران بــرای تبادل 
تجربیات با سایر کشورهای عضو به ویژه در 
زمینه هایی چون جرایم سایبری و استفاده 
از هوش مصنوعی در رسیدگی های قضایی 
همچنین مجازات هــای جایگزین حبس، 

تاکید کرد.
حجت الاسام والمســلمین محمد مصدق 
در حاشــیه برگــزاری هفدهمین اجاس 
روسای دیوان عالی کشورهای عضو سازمان 
همکاری شانگهای در شهر دوشنبه پایتخت 
تاجیکســتان با بختیار اســام اف رئیس 

دیوان عالی ازبکســتان دیــدار و گفت وگو 
کرد.در این دیدار که در فضایی دوستانه و با 
حضور  محمد تقی صابری سفیر جمهوری 
اســامی ایران و مقامات سیاسی و قضایی 
دو کشور برگزار شــد، طرفین ضمن اذعان 
به روابط بسیار خوب سیاســی و اقتصادی 
میان دو کشور و مرور آخرین موافقتنامه ها 
و اســناد حقوقی قضایی درباره موضوعاتی 
چون رشــد کمی و کیفــی همکاری های 
حقوقــی و کیفــری، انتقــال محکومان، 
اســترداد مجرمان، بکارگیری علوم دانش 
بنیان در سیســتم قضایی و تعامل و رایزنی 
حداکثری در رســیدگی به مشکات اتباع 

زندانی یا بازداشت شده گفت وگو کردند.
معــاون اول قــوه قضاییه ضمــن تاکید بر 

ضــرورت همــکاری دوجانبــه در زمینه 
صیانت و ارتقا حقوق بشــر و کرامت انسان، 
تحریم هــای غیر قانونــی و ظالمانه آمریکا 
علیــه جمهوری اســامی ایــران را نقض 
فاحش حقوق بشــر به ویــژه در حوزه های 
غیرقابل نقــض مانند حق حیــات و حق بر 

سامت و حق بر سامت دانست.
رئیــس دادگاه عالی ازبکســتان نیز ضمن 
اشاره به روابط خوب سیاســی و اقتصادی 
بین دو کشــور و تاکیــد بر آمادگــی برای 
همکاری های قضایی با جمهوری اســامی 
ایران از معاون اول قوه قضاییه برای سفر به 

ازبکستان دعوت کرد.
مصدق در حاشــیه برگــزاری هفدهمین 
اجاس روسای دیوان عالی کشورهای عضو 

سازمان همکاری شــانگهای با ضمیربیک 
بازابیک اف رئیس دیوان عالی قرقیزســتان 

نیز دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیدار طرفیــن ضمن اذعان به روابط 
بسیار خوب سیاسی و اقتصادی دو کشور و 
مرور آخرین موافقتنامه ها و اسناد حقوقی 
قضایی منعقده در ادامــه موضوعاتی چون 
رشــد کمی و کیفی همکاری های حقوقی 
و کیفــری، انتقــال محکومان، اســترداد 
مجرمــان را بررســی و بر تبــادل تجارب 

قضایی تاکید کردند.
معــاون اول قــوه قضاییه ضمــن تاکید بر 
ضــرورت همــکاری دوجانبــه در زمینه 
صیانت و ارتقا حقوق بشــر و کرامت انسان، 
تحریم هــای غیر قانونــی و ظالمانه آمریکا 

علیه کشــورمان را نقض فاحش حقوق بشر 
دانســت.رئیس دادگاه عالی قرقیزســتان 
با اشــاره به اینکه ۳۰ ســال از اســتقال 
جمهوری قرقیزستان سپری شده و از همان 
ابتدا جمهوری اســامی ایران اســتقال 
قرقیزستان را به رسمیت شناخته است و در 
طول این ســه دهه همواره روابط خوب بین 
دو کشور وجود داشته اســت از این ماقات 
ابراز خرســندی کرد و با تاکیــد بر آمادگی 
جهت همکاری های قضایــی از معاون اول 
قوه قضاییه برای ســفر به کشورش دعوت 

کرد.
هفدهمین اجاس روســای دیــوان عالی 
کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای 
روز پنجشنبه و جمعه بیست هفتم و بیست 
و هشــتم مرداد به میزبانی تاجیکستان در 
شهر دوشنبه برگزار شــد و در این اجاس، 
معاون اول قوه قضاییه که به دعوت ریاست 
دستگاه قضایی تاجیکســتان به آن کشور 
ســفر کرده بود موضوع ســخنرانی خود را 
به تبیین تحولات قانونگــذاری جمهوری 
اســامی ایــران در حــوزه مجازات های 
جایگزیــن حبس و شــرایط اعمــال این 

مجازات ها اختصاص داد.
در این اجــاس مجازات هــای جایگزین 
حبس، شرایط فرزند خواندگی، ورشکستی 
اشــخاص حقیقــی و حقوقــی، جرایــم 
ســایبری، اســتفاده از فناوری های نوین 
و هــوش مصنوعــی در فراینــد تحقیقات 
و دادرســی های کیفــری، اصلی تریــن 
موضوعــات مــورد بحث از ســوی اعضای 

سازمان همکاری شانگهای بود.
هجدهمین اجاس فوق العاده، سال آینده 
به میزبانی هندوســتان در شــهر دهلی نو 

برگزار خواهد شد.

سن اعتیاد در ایران ۲۴ سال است

وژه های شهری عادت مدیریت سابق بود تعلل در افتتاح پر

نوجوانان از چه سنی می توانند صفحه اینستاگرام مستقل داشته باشند؟
خریدار   عضــو تیم تخصصــی کودک 
و نوجــوان در انجمــن ازدواج و خانــواده 
کشــور، با بیــان اینکه حداقل ســن برای 
نصب اینستاگرام از سوی ســازندگان این 
برنامه ۱۳ سال اعام شــده است، در عین 
حال گفت: با توجه به فرهنگ مردم جامعه 
و کشــور ما بهتر اســت خانواده ها تا قبل از 
۱۵ سالگی اجازه نصب این برنامه و داشتن 
صفحه اینستاگرام مستقل را به نوجوانشان 
ندهند.دکتر آسیه اناری، با تاکید بر اینکه به 
طور کلی برای استفاده کودکان و نوجوانان 
از شــبکه های اجتماعی باید سن خاصی را 
تعیین کرد، اظهار کرد: حداقل ســن برای 
نصب اینستاگرام از سوی ســازندگان این 
برنامه ۱۳ ســال اعام شده اســت اما سن 
اســتفاده از این برنامه می تواند از فرهنگی 
به فرهنگ دیگر متفاوت باشــد چراکه نوع 
مســائلی که کودکان و نوجوانان در جوامع 

مختلف با آن مواجه اند متفاوت است.
به گفته عضو کمیته تخصصی روانشناسی 
بالینــی کــودک و نوجوان ســازمان نظام 
روانشناســی و مشاوره کشــور، بهتر است 
خانواده هــای ایرانی تا قبل از ۱۵ ســالگی 
اجازه نصب اینســتاگرام و داشــتن صفحه 
اینستاگرام مستقل را به نوجوانان ندهند و 
از ۱۳ تا ۱۵ ســالگی نیز نوجوانان با نظارت 
والدیــن از صفحــه اینســتاگرام والدین 

اســتفاده کنند نه اینکه صفحه ای مستقل 
داشته باشــد.وی معتقد اســت که داشتن 
صفحه اینســتاگرام برای نوجوانان زیر ۱۳ 
سال آســیب زاســت و از این رو لازم است 
والدین قاطعانــه مخالفت خــود با نصب و 
اســتفاده کــودک و نوجوان تا قبــل از ۱۳ 

سالگی را اعام کنند.
این روانشــناس بالینی کــودک و نوجوان 
درباره چگونگی قاطع بودن والدین در اعام 
مخالفت خود با نصب و اســتفاده نوجوان از 
اینستاگرام تا قبل از ۱۳ سالگی، توضیح داد: 
طبیعتا نوجوان با هر قانونــی که والدین در 
خانه وضع کرده و بر روی آن پافشاری دارند 
مخالفت می کند. از جمله توجیه های مورد 
اســتفاده نوجوان برای نصب این برنامه آن 
است که والدین دوستانم به آنها اجازه نصب 
این برنامه را داده اند و چرا من نمی توانم این 
برنامه را نصب کنم؟. اغلــب اوقات والدین 
توســط نوجوان در حال مقایســه شدن با 
والدین دوســتان نوجوان هســتند. با این 
حال والدین باید خطاب بــه نوجوان تاکید 
داشته باشند که این قانون خانه و خانواده ما 
اســت و از آنجا که هر خانواده ای برای خود 
چارچوب دارد ما نیــز باید از قوانین خانواده 

خود تبعیت کنیم.
این عضو هیئت رییسه انجمن روانشناسی 
بالینی کودک و نوجــوان همچنین خاطر 

نشــان کرد که والدین نباید در این راستا با 
نوجوان بحــث و کل کل کنند بلکه صراحتا 
اعام کنند ایــن قانون خانواده ما اســت و 
گرچه با دیگر خانواده ها متفاوت اســت اما 

باید آن را رعایت کنیم.
اناری ادامه داد: والدین برای نوجوان توضیح 
دهند همانطور که فضــای منزل و چیدمان 
اثــاث خانه و حتی نــوع غذاهــا و فرهنگ 
خانــواده ما با خانــواده دوســتان نوجوان 
متفاوت است، ممکن اســت قوانین خانه و 
خانواده ما نیز با دوســتانش متفاوت باشد و 
از این رو باید این قوانین خانوادگی را رعایت 
کنیم. والدیــن تحت هیچ عنــوان نباید به 
نوجوان پاســخی مبهم نظیــر اینکه صاح 
نمی بینم اینســتاگرام نصب کنی بدهند. 

پاسخ والدین باید واضح و مشخص باشد.

 وی همچنین با اشاره به باج گیری عاطفی 
نوجوانــان از مــادر و پدر بــه منظور جلب 
رضایت والدیــن برای نصب اینســتاگرام، 
افزود: بعضــا نوجوان با بیان ســخن هایی 
نظیر اینکه تو را دوســت نــدارم، چرا من را 
به دنیا آوردی، مادر یا پدر بدی هســتی و... 
ســعی در جلب رضایت والدین برای نصب 
اینســتاگرام را دارند اما والدیــن نباید وارد 
این تله ها و بــاج گیری های عاطفی نوجوان 
شــوند. نوجوانان با بیان این حرفها ســعی 
دارند به خواسته خود برسند اما والدین باید 
محکم سر حرف خود بایستند و بگویند این  
قانون خانواده ما  اســت و قوانین هر خانواده 

با خانواده دیگر متفاوت است.
عضو تیــم تخصصی کــودک و نوجوان در 
انجمــن ازدواج و خانواده کشــور، درباره 
نحوه برخورد والدین با کودکان و نوجوانانی 
که کمتر از ۱۳ ســال دارنــد و در عین حال 
از مدت ها قبل اینســتاگرام را نصب کرده 
و صفحــه مســتقلی در این برنامــه دارند، 
بیان کــرد: نباید اجازه نصب و اســتفاده از 
اینســتاگرام رابه کودکان و نوجوان کمتر از 
۱۳ ســال داد چراکه این برنامه برای کمتر 
از ۱۳ سال آسیب زاســت اما والدین باید در 
چنین شــرایطی که از مدتها قبل کودک و 
نوجوان زیر ۱۳ سال این برنامه را نصب کرده 
و در آن فعالیت دارنــد، قاطعانه با کودک و 

نوجوان صحبــت کنند. بــه او بگوید اجازه 
ندارد از این پس از این برنامه اســتفاده کند 
مگر آنکه صفحه خود در اینســتاگرام را به 
گوشی والدین منتقل کرده و تحت نظارت 
آنها از این برنامه استفاده کند. والدین باید از 
فرزند خود بخواهند صفحه خود را ببندد و یا 
آن را به گوشی موبایل والدین منتقل کرده و 
تحت نظارت آنها از  این برنامه استفاده کند. 
برای ایــن نظارت نیز می تــوان از ابزارهای 
کنترلی اســتفاده کرد تا کودک و نوجوان 
بیشتر از ســاعتی معین در طول روز نتواند 

در این برنامه حضور داشته باشند.
انــاری در پایان ســخنان خود بــا تاکید بر 
اهمیت نقش والدین در الگو گیری فرزندان، 
اظهارکــرد: اگر والدین معتاد اینســتاگرام 
باشــند، دائما در فضای مجــازی بچرخند 
و دغدغه آنها دیدن زندگــی دیگران و الگو 
گرفتن از آنها باشــد، چطور از فرزندان خود 
انتظــار دارند معتــاد این برنامه نشــوند؟. 
والدین ابتدا باید ســبک زندگی خود و نگاه 
خود به زندگی را درست کنند و سپس به فکر 
تغییر در رفتار فرزندان باشند. نحوه و مدت 
زمانی که والدین از فضای مجازی اســتفاده 
می کنند بســیار مهم اســت. اگــر والدین 
می خواهنــد فرزندان از فضــای مجازی و 
شــبکه های اجتماعی به درســتی استفاده 

کنند در ابتدا باید رفتار خود را اصاح کنند.



اصفهان-مریم مومنی  مدیر عامل شــرکت شســتاگفت: 
توسعه و افزایش تولید کارخانه ذوب آهن، در پیشرفت طرح های 

عمرانی اثر بخش است.
ابراهیم بازیان در بازدید از کارخانه ذوب آهن اصفهان توسعه کشور 
را در گرو رشد صنعت از جمله صنایع فولادی دانست و گفت: توسعه 
فعالیت ذوب آهن موجب پیشرفت سایر بخش ها از جمله معادن 

کشور به ویژه معادن زغال سنگ است.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی »شستا« افزود: 
ذوب آهن اصفهان از استوانه های صنعت کشور است و اکنون با نیم 
قرن تجربه و با پشتوانه مهارت و دانش کارکنان خود باید با رویکرد 

دانش بنیان به سمت توسعه های اساسی برود.

او با اشاره به تلاش ذوب آهن برای تولید محصولات خاص و با ارزش 
افزده بالا ادامه داد: ریل تولیدی ذوب آهن محصولی راهبردی است 
و همچنین محصولات ســاختمانی جدید این شرکت می تواند، 
سرعت ساخت و ایمنی ساختمان را افزایش دهد و در کاهش قیمت 

تمام شده آن نیز موثر است.
مدیرعامل هلدینگ شســتا تاکید کرد: هلدینگ شســتا رویکرد 
هم افزایــی را نه تنها در شــرکت های تابعه خود بلکه در سراســر 
کشــور پیگیری می کند و با این رویکرد از ذوب آهن برای توسعه و 
بالندگی بیشتر حمایت می کند. امیر حســین نادری مدیرعامل 
شرکت سرمایه گذاری صدرتامین نیز در این بازدید با اشاره به طرح 
بازسازی باتری شماره ۲ این شــرکت گفت: در راستای هم افزایی، 

درصدد هستیم زغال سنگ مورد نیاز این مجتمع عظیم صنعتی 
تامین شــود. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز گفت: این مجتمع 
برای نخســتین بار در تاریخ بهره برداری از برنامه تولید خود پیش 
است و امیدواریم با این روند برنامه تولید امسال محقق شود. ایرج 
رخصتی با اشاره به اینکه ذوب آهن در سال گذشته، رکورد جدیدی 
در تولید ســالانه خود ثبت کرد، افزود: تولید محصولات خاص و با 
ارزش افزوده بالا، اولویت اصلی ذوب آهن اصفهان اســت و در این 
زمینه هم در شش ماه گذشــته ۱۲ محصول جدید را تولید کرده 
است مدیرعامل شرکت شســتا و صدر تامین با بازدید از خطوط 
تولید شرکت فرآورده های نسوز ایران برای اجرای طرح های توسعه 

این شرکت و تامین نیاز های بازار داخل برنامه ریزی کردند.

شهرکرد - احسان محمودی      شــهرکرد مرکز استان 
چهارمحال و بختیاری استانی کوچک که در گذشته نچندان 
دور ۱۱ درصد منابع آبی کشــور را داشت و سر چشمه سه رود 
بزرگ کشور بود و سخاوتمندانه وظیفه ابرسانی به استان های 

فلات مرکزی را انجام میدهد اینک در حسرت اب می سوزد
شهرستان شــهرکرد ۱۲روزی است که به علت گل آلود شدن 
چشمه کوهرنگ بزرگترین منبع آبی خود را از دست داده و با 

مشکل بی ابی مواجه شده و با تانکر اب رسانی می شود.
این در حالیســت که مســئولان از روز پنجشــنبه وعده رفع 
این مشــکل را میدهنــد در این رابطــه عبدالعلــی ارژنگ 
فرماندارشهرستان شــهرکرد از وارد مدار شــدن ۱۱ چاه آب 
کشــاورزی خبر داد و گفت: بعد از قطعی آب شهرکرد به علت 
گل آلود شدن آب چشمه کوهرنگ ۱۱ حلقه چاه در شهرکرد 
شــامل ۲ حلقه از فرودگاه، ۳ حلقه از شــهرداری و ۶ حلقه از 
چاه های کشاورزی شــهرکرد وارد مدار شده و در مجموع دبی 
ورودی چاه ها ۱۵۰ لیتر بر ثانیه است که بخشی از کسری آب 

را تامین می کند.
ارژنگ در ادامه با بیان اینکه همکنون بوسیله ۷۰ دستگاه تانکر 
آب، که از سراسر کشور به شهرکرد اعزام شده اند کارآبرسانی 
سیار در سطح شــهرکرد انجام می پذیرد ابراز امیدواری کرد 
که با این آب رســانی ســیار و همچنین اضافه شدن آب منبع 

کوهرنگ بحران را پشت سر خواهیم گذاشت.

مدیرعامل آبفــا چهارمحال و بختیاری افــزود: نقاطی که آب 
ندارند احتمالا به دلیل هواگرفتگی شبکه است که همکاران ما 
در حال رفع هواگیری هستند یا اینکه طبقات بالای ساختمان 
ها آب ندارند که شــرکت آبفا تامین کننده فشار آن ها نیست، 
زمانی که آب باشد همه استفاده می کنند، اما در زمان اضطرار 

تامین فشار به عهده صاحب ملک است و ما طبق قانون تامین 
کننده فشار ۲ طبقه هستیم.

وی گفت: در ۱8 نقطه شــهر آبرسانی ســیار با ۵۲ تانکر که از 
سراسر کشــور به اســتان آمده اند در حال انجام است و توزیع 
آب بســته بندی هم انجام می شــود، همچنین یازده اکیپ از 

استان های مختلف به استان آمده ودر حال کار هستند.
محمدی بیان کرد: تعدادی چاه ازجمله چاه های دستگاه های 
مختلف مانند شهرداری و فرودگاه وارد مدار شده و فعلا شرایط 
رو به پایداری است و اگر مردم صرفه جویی کنند شرایط زودتر 

پایدار می شود.
مدیرعامل آبفا چهارمحال و بختیاری تشــریح کرد: کدورت 
چشــمه کوهرنگ در حال پاییــن آمدن اســت و همکاران 
مرکز پایش آبفا مستقر هســتند و کدورت سنجی می کنند، 
تصفیه خانــه گردنه خلک نیز آماده اســت، بــه محض اینکه 
کدورت به حدی پایین آید که تصفیه خانــه بتواند کدورت را 
رفع کند آب وارد تصفیه خانه می شود و سپس در اختیار مردم 
قرار می گیرد. اینک این سوال مطرح می گردد که آیا ساکنین 
آپارتمانها جز شهروندان بحســاب نمی آیند؟ آیا زمان دادن 
مجوز برای ساخت آپارتمان مسئولین ذره ای به این قضیه فکر 
کرده اند؟ و تکلیف ســاکنین طبقات دوم به بالا چیست ؟ آیا 
مسئولین می توانند 4 -۵ روز اســتحمام نکردن در این هوای 

گرم را تحمل کنند؟ وهزاران سئوال دیگر
البته باید یادآور می گرددتا زمان نگارش این مطلب هنوزمحله 
های زیادی از نعمــت آب محرومند و طبقات همکف و اول هم 

آب ندارند .
امیدوارم هرچه زودتر مسئولین استانی صدای مردم شهرکرد 

را به گوش مسئولین کشوری برسانند .

شیراز - چراغی     معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری فارس از آغاز به کار 
سامانه راهبر در اســتان با هدف کاهش مراجعه حضوری و کم کردن هزینه های تردد 

روستاییان خبر داد.
محمود رضایی در همایش آموزشی و بهره برداری از سامانه راهبر بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی فارس که با حضور مدیرکل فناوری اطلاعات و ارتباطات بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی کشور برگزار شد، گفت: این ســامانه در راستای بهبود عملکرد بنیاد مسکن، 
شــفافیت و عدم مراجعه حضوری و کم کردن هزینه های رفت و آمــد ارباب رجوع و 

روستاییان ایجاد شده است.
او افزود: ۳۰ درصد از جمعیت کشور در روستاها زندگی می کنند و دستگاههای فعال 
در بخش روستایی از گذشــته وظایف خود را به شکل سنتی انجام می دادند اما سامانه 
راهبر عمدتا در حوزه مشترک بنیاد مسکن و دهیاریهاســت پو براساس آن یکسری 
خدمات زمین و فنی و مهندســی در سطح روســتاها از جمله تغییر کاربری، پروانه، 

تفکیک اراضی و…ارائه خواهد شد..
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری فارس با بیان اینکه این سامانه از طریق تلفن 
همراه، دفاتر خدمات ارتباطی و یارانه های خانگی قابلیــت اجرایی دارد، گفت: صرفه 

جویی در وقت و هزینه و کمک یه شفاف سازی از اهداف راه اندازی این سامانه است.

رضایی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: بناست که طبق طرح 
نهضت ملی مسکن، در دوره ای چهار ساله، چهار میلیون واحد مسکونی 
احداث شــود و برای فارس ۲۶۰ هزار واحد پیش بینی شــده که بخش 

عمده ای از آن در شهرها و مابقی در روستاها احداث خواهد شد..
او اضافه کرد: بنیاد مسکن انقلاب اســلامی علاوه بر اینکه در روستاها 
وظایفی به عهده دارد، در مبحث ســاخت واحدهای مسکونی تعدادی 
از شــهرهای اســتان هم وظایفی بر اســاس تفاهم نامه با وزارت راه و 

شهرسازی بر عهده گرفته است.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری فارس با تصریح بر این نکته 
که دولت به دنبال افزایش تســهیلات و کاهش سود تسهیلات در طرح 
نهضت ملی مسکن اســت، افزود: تلاش می شود که بهای تمام شده هر 

واحد مسکونی، متناسب با خانوار فاقد مسکن باشد.
رضایی همچنین با بیان اینکه عمده اراضی پیش بینی شده برای اجرای 
این طرح خارج از شهرها هستند و به همین دلیل نیاز به ایجاد زیرساخت 
دارند، گفت: دولت در این راســتا صندوقی در نظر گرفته که بر اساس 

قانون باید از مسیرهای متفاوتی منابعی به این صندوق پرداخت شود.

اصفهان-مریم مومنی     مهندس احمــدی عضو هیات 
مدیره شرکت مادرتخصصی عمران شهرهای جدید از پروژه 
های نهضت ملی مسکن، پروژه مشارکتی برج باغ بهارستان، 
پروژه مشــارکتی اندیشه، مدرسه شــهید چمران، مدرسه 
شهید علی لندی و زمین های ورزشی روباز مرکز محله ۱۲۲ 

بهارستان بازدید کردند..
 در این بازدید که مهندس صبوری خواه سرپرســت شرکت 
عمران، اعضای هیــات مدیــره و مدیران شــرکت عمران 
بهارستان مهندس احمدی را همراهی می کردند، سرپرست 
شــرکت عمران بهارســتان گزارشــی از وضعیت پیشرفت 
فیزیکی و برخی مسائل مربوط به این پروژه ها به ویژه نهضت 

ملی مسکن و پروژه های مشارکتی ارائه شد.
 با توجه به برنامه تولید مســکن دولــت مردمی و خدمتگزار 
مبنی بر جهادی عمل نمودن در این پروژه، سرپرست شرکت 

عمران اظهار داشتند تمام همت و تلاش مجموعه همکاران 
شرکت و ســازندگان بر این شده اســت که براساس برنامه 
اجرایی عملیات عمرانی پروژه ها با سرعت و کیفیت مناسب 
صورت گیــرد، همچنین با تعاملی که بین شــرکت عمران و 
شهرداری بهارســتان وجود دارد مراحل صدرو پروانه توسط 

سازندگان و شهرداری به سرعت در حال انجام می باشد.
 مهندس احمدی ضمن تشــکر از زحمات کلیه همکاران در 
شرکت عمران بهارستان در راســتای هماهنگی و تسریع در 

امور ارشادات و دستوراتی را بیان و صادر نمودند.
 مهندس صبوری خواه همچنین از ایجاد ساختمان مدیریت 
طرح نهضــت ملی مســکن در اراضی مســکن نهضت ملی 
با هدف تســریع در روند صدور پروانه ها و برگزاری جلسات 
و پی گیری ها خبر دادند و اینکه شــهرداری بهارســتان هم 
اعلام امادگی نموده که ضمن استقرار کارشناسان و مدیران 

خود در شرکت و ســاختمان مدیریت نهضت مسکن فرایند 
هماهنگی ها و رفع مشکلات و صدور پروانه به حداقل برسد.

 همچنین مهندس احمدی عضو هیات مدیره شرکت عمران 
شــهرهای جدید ایران با بیان اهمیــت جدیت و تلاش همه 
عوامل اظهــار داشــتتد مدیرعامل شــهرهای جدید آقای 
دکتر جعفری و اعضای هیات مدیره شــرکت مادر تخصصی 
ضمن تفیذ اختیار بسیاری از موضوعات به مدیران و اعضای 
هیات مدیره شهرها، به صورت شبانه روز و حتی ایام تعطیل 
پاسخگو بوده و آمادگی تمام وقت و کامل برای هماهنگی ها 

و دستورات لازم در این خصوص وجود دارد.
 در پایان این بازدید سرپرست شــرکت عمران ضمن تشکر 
از حضور جنــاب آقای مهنــدس احمدی در شــهر جدید 
بهارســتان از پیگیری های ایشــان سپاســگزاری نموده و 
اعلام امادگــی کرد پروژه های مــدارس، اورژانس، فضاهای 

ورزشی و بوســتان محله ۱۲۲ بر اســاس برنامه زمانبندی 
تکمیل و تحویل آموزش و پرورش، شــبکه بهداشت و درمان 

و شهرداری شود.

چهارمحال و بختیاری

اصفهان

  شهرکرد در حسرت آب

وژه های عمرانی بهارستان   بازدید عضو هیات مدیره شرکت مادرتخصصی عمران شهرهای جدید از پر

سرزمین
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کرمانشاه-حســنا فخارزاده   رییس دانشگاه علوم 
پزشکی کرمانشــاه از افتتاح شش بیمارســتان در استان تا 

پایان سال آینده خبر داد.
دکتر قباد محمدی در جلسه وزیر بهداشت با هیات رییسه 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه و برخی نمایندگان استان 
با اشاره به اقدامات خوب دولت سیزدهم در خدمات رسانی 
حوزه بهداشت و درمان، گفت: دولت از همان زمان روی کار 
آمدن "واکسیناســیون کرونا" را در اولویت قرار دارد و شاهد 
هستیم که عملکرد خوب دولت دراین زمینه موجب کاهش 

چشمگیر خسارت در دو موج اخیر این بیماری شده است.
وی افــزود: کار خوب دیگــر دولت، بحــث مصوبات حوزه 
بهداشت و درمان در سفرهای استانی است و خوشبختانه در 
سفراخیر هیات دولت به استان هزار میلیارد تومان به این امر 

اختصاص داده شده است.
محمدی گفت: پروژه هایی در این سفر به تصویب رسیده که 
مردم سالها چشم انتظار آن بود و مجموعا بیش از ۱۱۰ پروژه 

بهداشتی درمانی در این سفر مصوب شده است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی استان کرمانشاه تکمیل شش 

بیمارستان را از مصوبات مهم این ســفر عنوان کرد و افزود: 
طبق مصوبات صورت گرفته این شــش پروژه باید تاپایان 

سال آینده به بهره برداری می رسند.
محمدی گفت: با افتتاح این شش بیمارستان، ۵۰۰ تخت به 

ظرفیت تخت های استان اضافه می شود.
رییس دانشــگاه علوم پزشکی کرمانشــاه تکمیل خوابگاه 
متاهلی 4۰۰ نفــری را هم ازدیگر مصوبات مهم این ســفر 
عنوان کرد و افــزود: این پروژه تــا ۱۰روزه دیگر به پیمانکار 

سپرده می شود.

البرز-مظفری   دکتر بهمنی گفت :نوســازی سیستم 
حمل و نقل همگانی درکمالشهر و حفظ شأن شهروندان، در 

دستورکارمدیریت شهری است
شــهردار کمالشــهر در جلســه ای که با حضور مدیرعامل 
ومسولین ســازمان حمل ونقل و بار ومسافر شهرداری کرج 
با معاونین شــهرداری کمالشهر برگزار شــد با تاکیدبراین 
مطلب افزود: ارتقاء سرانه بســیار پایین کمالشهر در حوزه 
حمل و نقــل عمومی ، همــواره در اولویت امــور مدیریت 
شهری  قراردارد تا با ســاماندهی این وضعیت ، هم در بهبود 
ترافیک شهری و هم در جلوگیری از هدررفت هزینه و وقت 

شهروندان محترم ، بتوانیم اقدامات عاجل معمول نمائیم .
دکتر بهمنی در ادامه با برشــمردن مشــکلات کمالشــهر 
درحوزه حمــل و نقل گفــت: زندگی شــهروندان و تردد 
مسافرین در شــهری چون کمالشــهر که همواره با تراکم  
جمعیت به جهت مهاجر  پذیر بودن  وهمچنین مشــکلات 
ناشی از وجود چندین شهرک صنعتی در اطراف شهر، دست 
و پنجه نرم میکند ، مســتلزم نگاهی و یژه و تدبیری عاجل 

است تا از این مشکل ، درزمان کوتاهتری رها گردد.

شــهردار کمالشــهر در ادامه افزود: برآنیم تــا با همکاری 
سازمان حمل ونقل و بارومسافر شهرداری کرج و تا جائیکه 
بضاعت شــهرداری کمالشهر پاسخگو باشــد در قراردادها 
همکاری لازم انجام پذیرفته تا سیستم ناوگان اتوبوسرانی در 
این شهر متحول و اتوبوسهای فرسوده از رده خارج و سیستم 
حمل ونقل بهسازی و نوسازی شده تا این خدمات مطلوب و 

درشأن شهروندان گرامی باشد.
گفتنی است پس از این جلسه از اتوبوسهای ناوگان حمل و 
نقل عمومی کرج بازدید و مقرر گردید سیستم abl  حمل و 

نقل )سیستم کنترل(در کمالشهر راه اندازی گردد.

کرمانشاه البرز
 رییس دانشگاه علوم پزشکی استان: 

 تا پایان سال آینده 6 »بیمارستان« 
درکرمانشاه افتتاح می شود

دکتر بهمنی:

 نوسازی سیستم حمل و نقل همگانی کمالشهر
 در دستورکارمدیریت شهری است

معاون هماهنگی استاندارخبرداد؛

  آغاز به کار سامانه راهبر در فارس

  رشد 69 درصدی درآمد مالیاتی در خوزستان

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزستان اظهار  اهواز – محمد مجدم
کرد : میزان درآمدهای مالیاتی برای اســتان ۲۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان می 
باشد که رشد ان ۶9 درصد بوده است واین اتفاق خوبی است زیرا فشار کمتری به 

فعالین اقتصادی وارد می شود .
مهرداد نیکو رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان در این نشست اظهار 
کرد : بودجه کشــور به دو بخش بودجه عمومی و بودجه شرکت ها تقسیم بندی 
می شود و آنچه که اســتان ها راجع به بخشی از آن تصمیم گیری میکنند بودجه 
عمومی دولت است و در استان ها اصلا درخصوص بودجه شرکتها صحبتی نمی 
شود زیرا به صورت متمرکز در سازمان برنامه و بودجه کشور و وزارتخانه ها راجع 

به آن تصمیم گیری می شود .
مهرداد نیکو بیان کرد : بودجه عمومی دولت یک هزار و ۵۲۷ هزار میلیارد تومان 

است که طبیعتا بین منابع و مصارف آن باید تعادل برقرار باشد .
این مقام مسئول با اشــاره به اینکه درآمدهای مالیاتی، درآمدهای دستگاه های 
اجرایی در ازای اخذ خدمات ارائه شده و درآمدهای ناشی از جرائم منابع عمومی 
دولت را تشکیل می دهند خاطرنشان کرد: سهم درآمدهای مالیاتی از این بودجه 
4۰ درصد، سهم سایر درآمدها که درآمدهای ناشی از ارائه خدمات و درآمدهای 
جرائم می باشد ۱۰ درصد ، سهم فروش نفت از درآمدهای دولت حدود ۳۵ درصد 

، سهم فروش اسناد خزانه حدود ۱۳ درصد و فروش اموال ۷ درصد می باشد .
وی افزود : آنچه برای استان ها مهم است رشــد درآمد دولت به ویژه درآمدهای 
مالیاتی می باشد که رشد آن ۷۲.۷ درصد نسبت به ســال قبل پیش بینی شده 

است .
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزســتان گفت : رشد درآمدهای نفتی 
نسبت به سال قبل ۳8 درصد پیش بینی شده اســت ، فروش اسناد خزانه و اوراق 
بهادار نسبت به سال قبل ۵8 درصد کاهش پیدا کرده که این نکته مثبت و مهمی 
می باشد . مهردادنیکو عنوان کرد : بودجه هزینه ای ، خرید خدمات توسط دستگاه 
های دولتی و اعتبارات تملک ســرفصل های مصارف دولت می باشــد که سهم 

خرید خدمات ۷۱.۶ درصد است.
این مقام مسئول اظهار کرد : بودجه امســال دو ویژگی مهم دارد که در سال های 
قبل در این حد برجسته نشده بود . اول اینکه با توجه به نامگذاری سال که موضوع 
دانش بنیان مطرح شده تا در اولویت قرار بگیرد سازمان بودجه نیز تمامی دستگاه 
های ملی و اســتانی را موظف کرده که ۱۰ درصد از بودجه خود را به بحث دانش 

بنیان اختصاص دهند و این الزام برای اولین بار ایجاد شده است .

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان غربی: 

نقش رسانه در جهاد تبیین کلیدی است
مدیــرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی   ارومیه-رحیــم جباردخــت  
آذربایجان غربی با اشاره به لزوم پایش اخبار درســت به عنوان  امری حرفه ای در 
رسانه و بخش مهمی از جهاد تبیین گفت: نقش رسانه در این جهاد کلیدی بوده و 

باید مورد توجه جدی فعالان این عرصه قرار گیرد.
علیرضا نوروزی که به میزبانی میاندوآب برگزار شــد، افزود: در مقابل رسانه های 
جهانی به یک وحدت نظر و همبســتگی رســانه ای نیاز داریم تا در جهاد تبیین 

رسالت خود را به نحو شایسته ای به انجام رسانیم.
وی با بیان اینکه رسانه ها باید به یک وحدت نظر برسند تا به جهاد تبیین مدنظر 
رهبر انقلاب دست یابند، اضافه کرد: باید با استعدادیابی و پرورش نسل جدید از 

خبرنگاران برروی تربیت حرفه ای آنها تمرکز کرد.
وی گفت: دشمنان امروزه با فعالیت در عرصه های مختلف اطلاع رسانی در حال 
تلاش برای ناکارآمد جلوه دادن نظام هســتندو خبرنگاران می توانند در جبهه 

جهاد روشنگری و مطالبه گری گام های بلندی بردارند.
رییس خانه مطبوعات آذربایجان غربی نیز در این مراسم گفت: خبرنگاران در امر 

اطلاع رسانی به اخلاق رسانه ای پایبند بوده و خود را متعهد به رعایت آن بدانند. 
یوسف پیربوداقی با بیان اینکه اخلاق حرفه ای در روزنامه نگاری با علامت سوال 
مواجه شده، افزود: پایبندی به اصول اخلاقی از ضروری ترین پایه هایی است که 
هر کدام از ما باید در مسیری که مســوولیت داریم، رعایت این اصول را سرلوحه 

کارمان قرار دهیم. 

 عملیات موفقیت آمیز سبک سازی 
وند کشتی حامل کالای اساسی   یک فر

 در بندرامام خمینی)ره(
اهواز – محمد مجدم به دنبال آمادگی عملیاتی و تجهیزاتی مجتمع بندری 
امام خمینی)ره(، عملیات سبک ســازی و تخلیه فوری ۳ هزار و ۳۰۰ تن بار یک 

فروند شناور حامل کالای اساسی طی مدت ۲ ساعت با موفقیت انجام شد.
مهران میدری معــاون امور بندری و اقتصــادی این اداره کل بــا اعلام این خبر 
افزود : در جریان این عملیات  کم  سابقه، با بهره گیری همزمان از ۵ دستگاه مکنده 
پرقدرت طی مدت ۲ ساعت عملیات سبک سازی صورت گرفت و به این ترتیب از 

وقوع خطر احتمالی به گل نشستن شناور مستقر در اسکله جلوگیری شد.
میدری با اشــاره به اینکه جریان متناوب جزر در طول ساعات شبانه روز موجب 
کاهش آبخور اسکله می شود، گفت: افزایش سرعت تخلیه از کشتی و سبک سازی 
آن متناســب با کمترین آبخور اســکله، موجب کاهش خطــر احتمالی حین 

پهلوگیری و توقف در اسکله خواهد شد.
وی در خصوص این عملیات خاطرنشان کرد: اســتقرار ۵ دستگاه مکنده بر روی 
یک فروند کشــتی ۷۰ هزارتنی حامل کالای گندم، عملیاتی کم ســابقه بود که 
با اتکا  ء به دانــش و تجربه نیروهای عملیاتی و آماده بــه کاری تجهیزات مجتمع 

بندری امام خمینی)ره( با موفقیت انجام شد

وستای دهگلان بهسازی شد شبکه برق ۴ ر

مدیر توزیع برق شهرســتان دهگلان از اصلاح و  ســنندج-فاطمه ملایی
بازآرایی شبکه برق 4 روستای این شهرستان طی سال جاری خبر داد.

کیومرث آقا محمدی از تقویت و نوسازی شبکه برق 4 روستای این شهرستان در 
راستای اجرای طرح هادی و رفع محرومیت با اعتباری بالغ بر یک میلیارد تومان 

خبر داد.
او افزود: به منظور رفع حریم تاسیسات الکتریکی و کاهش افت ولتاژ، این مدیریت 
اقدام به جابجایی شــبکه ۲۰ کیلو ولت و ترانس موجود نموده است و با احداث ۳ 
کیلومتر شبکه فشار ضعیف و برکناری ۳4 پایه فرسوده، شبکه برق این 4 روستا 

بهینه سازی و تقویت شد.
مدیر توزیع برق شهرستان دهگلان اظهار داشت: بازسازی شبکه روستا همزمان 
با اجرای طرح هادی از جمله پروژه هایی محســوب می شود که در راستای فراهم 
سازی زمینه توسعه و عمران نقاط روستایی تهیه و اجراشده و تاکنون شبکه برق 
۱4روستای بالای ۱۰ خانوار با احتساب این 4 روستا همزمان با اجرای طرح هادی 

بهسازی وبازآرایی شده است.
او در پایان افزود:هــدف ازاجرای این پروژه ارتقاء کیفیــت برق و ایمنی عمومی، 
آزادسازی معابر با ایجاد طرح هادی و توسعه شــبکه و زیرساخت های روستایی 

است.

شهر

 مدیر عامل شرکت شستا:

ذوب آهن اصفهان از استوانه های صنعت کشور است

سرزمین
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      30  مرداد 1401    شماره 1124



مردم چقدر در بانک ها سپرده گذاری کردند؟

میزان سپرده ها و تسهیات بانکی تا پایان تیرماه سال جاری نسبت به 
سال گذشته معادل ۳۵.۵ و ۳۴ درصد افزایش یافته است.

 براســاس گزارش بانــک مرکزی از وضعیــت کل مانده ســپرده ها و 
تسهیات ریالی، ارزی بانک ها و مؤسســات اعتباری به تفکیک استان 
در پایان تیرماه سال جاری، مانده کل ســپرده ها به رقم ۵۹۹۴.۱ هزار 
میلیارد تومان رسیده است که نسبت به مقطع مشابه سال قبل و پایان 

سال گذشته معادل ۳۵.۵ و ۸.۴ درصد افزایش را نشان می دهد.
 همچنین، بالاترین مبلغ ســپرده ها مربوط به اســتان تهران با مانده 
۳۲۰۷.۵ هــزار میلیارد تومــان و کم تریــن مبلغ مربوط به اســتان 

کهگیلویه و بویراحمد معادل ۱۶.۵ هزار میلیارد تومان است.
عاوه بر این، مانده کل تســهیات در این زمان ۴۳۶۲.۳ هزار میلیارد 
تومان است که نسبت به مقطع مشابه ســال قبل و پایان سال گذشته 

معادل ۳۴ و ۵.۳ درصد افزایش داشته است.
طبق این گزارش، بیش ترین مبلغ تسهیات نیز مربوط به استان تهران 
با مانده ۲۶۴۰.۶ هزار میلیارد تومان و کم ترین مبلغ مربوط به اســتان 

کهگیلویه و بویراحمد معادل ۱۶.۱ هزار میلیارد تومان است.
نسبت تسهیات به سپرده ها بعد از کسر ســپرده قانونی ۸۰.۹ درصد 
است که نسبت به مقطع مشابه ســال قبل و پایان سال قبل، به ترتیب 
۰.۵ و ۲.۳ واحد درصد کاهش را نشــان می دهد که نســبت مذکور در 
استان تهران ۹۰.۴ درصد و استان کهگیلویه و بویراحمد ۱۱۰.۲ درصد 

است.
در این گزارش، یکی از علل مهم بالا بودن رقم تسهیات و سپرده ها در 
استان تهران استقرار دفاتر مرکزی بســیاری از شرکت ها و مؤسسات 
تولیدی سایر استان ها، در استان تهران بیان شده و عمده فعالیت های 
بانکی آنها از طریق شــعب بانک ها و مؤسســات اعتباری استان تهران 

انجام می شود.

 ادامه روند صعودی بانک سینا در چهارمین 
ماه سال

بانک ســینا در گزارش فعالیت ماهانه خود که منتهی به تیرماه ۱۴۰۱ 
است، مجموع میزان درآمدی که از بخش تسهیات اعطایی شناسایی 
کرد مبلغــی بالغ بر ۵۱۵ میلیــارد تومان بود، همچنیــن طی ۴ ماهه 
سپری شده از سال مالی نیز درآمدی که از تســهیات اعطایی به ثبت 

رساند برابر با یک هزار و ۹۸۱ میلیارد تومان بود.
 به گزارش اخباربانک، مبلغی که بانک ســینا در چهارمین ماه از ســال 
جاری جهت سود ســپرده سرمایه گذاری به مشــتریان خود پرداخت 
کرد بالغ بر ۳۹۲ میلیارد تومان بود که نســبت به ماه گذشــته ۲ درصد 
افزایش پیدا کرد.تســهیات اعطایی به ثبت رســیده توسط وسینا در 
تیرماه برابر با ۵۰۱ میلیارد تومان بود، از ســوی دیگر این بانک میزان 
سرمایه ثبت شده خود را در طول ۴ ماه سپری شده از ابتدای سال مالی 
برابر ۲ هزار و ۵۳۸ میلیارد تومان اعام کرد گفتنی اســت که این بانک 
در تیرماه سال جاری تراز مثبت ۳۱ درصدی را به ثبت رساند و به سود 

۱۲۳ میلیارد تومانی رسید.

درآمد تسهیلات اعطایی وسینا
درآمدی ماهانه که این بانک توانســت در تیرماه از بخش تســهیات 
اعطایی به دست آورد، نسبت به ماه گذشته ۲ درصدی را در کارنامه به 
ثبت رساند و شایان ذکر است که در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته 
با رشــد ۴۴ درصدی روبه رو بود و همچنین مجموع درآمد تسهیات 
اعطایی که طی ۴ ماه گذشــته حاصل شد نســبت به دوره مشابه سال 

گذشته ۱۷ درصد افزایش یافت.
مجموع درآمد های محقق شده بانک سینا در پایان تیرماه برابر با ۶۷۳ 
میلیارد تومان بود، بیشــترین میزان درآمدی که دراین بین شناسایی 
شــد مربوط به تســهیات اعطایی بود که در تیرماه سال جاری رکورد 
درآمد های خود را ارتقا بخشــید، پــس ازآن »درآمــد کارمزد« با ۷۱ 

میلیارد تومان عمده ترین میزان درآمد را در اختیار داشت.
بیشترین درآمدی که وسینا در تیرماه از تسهیات اعطایی کسب کرد 
مربوط به بخش های »مرابحه« و »فروش اقســاطی« بــود، مبالغ این 

بخش ها به ترتیب برابر با ۳۸۵ میلیارد تومان و ۳۲ میلیارد تومان بود.

سود سپرده های سرمایه گذاری وسینا
میزان پرداختی وســینا جهت سود سپرده های مشــتریان در تیرماه 
۱۴۰۱ برابــر با ۳۹۲ میلیارد تومان بود که در مقایســه با ماه گذشــته 
۲ درصد رشد را به همراه داشــت، پرداختی ها جهت سود سپرده های 
ســرمایه گذاری در ۴ ماه ابتدای ســال مالی برابر با یک هــزار و ۵۶۷ 

میلیارد تومان بود.

همکاری بانک با پتروشیمی مسجد سلیمان 
گسترش می یابد

در پی دیدار سرپرست مدیریت شعب اســتان خوزستان با مدیرعامل 
پتروشیمی مســجد سلیمان، گســترش همکاری بین دو مجموعه در 
دســتور کار قرار گرفت.به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه 
مهر ایران، »مجتبی ســخنور« سرپرســت مدیریت شــعب اســتان 
خوزســتان در دیدار با مدیرعامل پتروشیمی مســجد سلیمان گفت: 
بانک قرض الحسنه مهر ایران آماده ارائه انواع خدمات بانکی و پرداخت 
وام های قرض الحســنه به کارکنان صنایع پتروشیمی مسجد سلیمان 
است.سخنور در این دیدار با تشــریح طرح های بانک از جمله اعتبار در 
حســاب جاری، حمایتی، پرداخت حقوق مهریار، بیمــه عمر رایگان، 
کالاکارت، اندوختــه اجتماعی ســازمانی، مهرآتیه نویــن و اندوخته 
بانوان بیان داشت: تنوع سبد محصولات بانک قرض الحسنه مهر ایران 
برای کارکنان و خانواده آن ها نســبت به سایر بانک ها برتری و جذابیت 
ویژه ای دارد.وی گفت: بسیار خرســندیم که پرچمدار ترویج فرهنگ 
قرض الحسنه در اســتان خوزســتان هســتیم و فرصتی پیش آمد تا 
بتوانیم ظرفیتهای بزرگترین بانک قرض الحسنه کشور را برای مدیران 

پتروشیمی مسجد سلیمان تشریح کنیم.
در این دیدار »مهدی محمدی« مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی 
مسجدسلیمان گفت: ارتقای ســطح رفاه پرسنل و کاهش دغدغه های 
مالی در دستور کار شرکت اســت.وی با تأکید بر چشم اندازهای حوزه 
ســرمایه انســانی، به مواردی همچون تحقق سرنوشــت سعادتمند 
مشــترک بین ذینفعان، خلق فرهنگ پیوند زندگی کاری و خانوادگی، 
آرامش حاصل از درک و اعتماد متقابل و توانمندســازی و توســعه در 
راســتای فرهیختگی کارکنان اشــاره داشــت.وی در ادامه برخورد 
و اخاق حرفه ای و تکریــم کارکنان شــرکت را از اولویت های خود در 
همکاری فی مابین دانست.گفتنی است پتروشیمی مسجد سلیمان با 

حدود ۱۵۰۰ نیرو در شهرستان مسجد سلیمان فعالیت می کند.

محصول نوآورانه بیمه سرمد برای دارندگان 
وهای سواری خودر

بیمه توشه بار، محصول نوآورانه بیمه سرمد برای پوشش خطرات لوازم 
همراه رانندگان است.

به گزارش روابط عمومی بیمه ســرمد، این شرکت در راستای سیاست 
خود برای طراحی و معرفــی محصولات جدید به بازار برای پوشــش 
حداکثری ریســک های بیمه گذاران، بیمه توشه بار را به مشتریان ارائه 

کرده است. 
بیمه توشه بار، برای پوشــش خطراتی اســت که لوازم همراه راننده و 
سرنشــینان را تهدید می کند. در این بیمه نامه خطراتی مانند تصادف، 
واژگونی، آتش سوزی، انفجار و پرت شدن خودرو پوشش داده می شود. 
زیرانداز، کیسه خواب، چمدان، کیف سفری، چادر مسافرتی، پوشاک، 
لوازم الکترونیکی مالک و سرنشینان خودرو، از جمله مواردی است که 

در بیمه نامه توشه بار سرمد، تحت پوشش قرار می گیرند. 
همه مشتریان بیمه ســرمد که بیمه شخص ثالث ســرمد را خریداری 
کرده اند، می تواند از بیمه توشه بار نیز برای پوشش خطرات لوازم همراه 

راننده و سرنشینان استفاده نمایند. 
هموطنان عزیز می توانند برای اســتفاده از بیمه نامه، با هر یک از شعب 
استانی و نمایندگان بیمه سرمد در سراســر کشور تماس بگیرند. برای 
دسترســی به شــعب و نمایندگان بیمه ســرمد می توان از طریق وب 
اپلیکیشن سرمد به آدرس webapp.sarmadins.ir و در بخش مراکز 
صدور، نزدیکترین نمایندگی های بیمه ســرمد را جستجو و مسیریابی 
کرد و با مراجعه به نمایندگان سرمد در سراســر کشور این بیمه نامه را 

تهیه کرد.

مدیر عامل صندوق تامین خسارت های بدنی در نشست با مدیران سراسر 
کشور تشریح کرد

ونیک   وصول مطالبات و ارتقاء بسترهای الکتر
در دستورکار صندوق تأمین

نشست هم اندیشی مشاورین، معاونین و مدیران ستادی با حضور مدیر 
عامل صندوق تامین خسارتهای بدنی برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی صندوق تامین خســارتهای بدنی، در ابتدای 
جلســه که مســئولان شــعب اســتانی صندوق نیز به صورت ویدیو 
کنفرانس در آن حضور داشــتند، مهدی قمصریان با اشــاره به تاش 
مداوم کارکنان خدوم صندوق برای رسیدگی و ارائه خدمت به موقع به 
زیاندیدگان حوادث رانندگی گفت : افرادی که دچار این حوادث ناگوار 
می شوند غالباً از اقشار ضعیف جامعه هستند لذا تسریع در ارائه خدمت 
با رعایت کرامت زیاندیدگان باید همــواره مورد توجه مدیران صندوق 

بوده و همکاران شعب نیز به این مهم اهتمام ویژه داشته باشند .
مدیرعامل صندوق تامین خســارتهای بدنی افزود: در همین راســتا 
توســعه اقدامات به منظور توجه ویژه به موضوع تکریم ارباب رجوع ، از 
جمله اقدام ســریع صندوق جهت تحصیل مدارک، بررسی و چگونگی 
بروز حادثه به منظور احــراز و ایفای تعهدات قانونی صندوق توســط 
کارشناســان خبره باعث ایفای تعهدات صنــدوق در مدت زمان های 

کوتاه تر از زمان های مشابه در گذشته شده است. 
وی همچنین ارتقاء  سیستم های  نرم افزاری به منظور سهولت تشکیل 
و رسیدگی به پرونده ها ،بررسی ابعاد مختلف قانون بیمه شخص ثالث 
و قوانین بودجه کشور و احصاء موضوعات تحقق نیافته آنها جهت ارائه 
به مقامات ذیصاح به منظور پیش بینــی تمهیدات لازم در اصاح یا به 
روز رسانی قوانین که تضمینی جهت ایفای تعهدات قانونی و مسئولیت 
صندوق به عنوان یک نهاد اجتماعی حاکمیتی را از جمله موارد مهم در 

اولویت کارهای این صندوق اعام کرد.
مدیر عامل صندوق تامین خســارت های بدنی، در جلسه هم اندیشی 
با مدیران، با تاکید بر اهمیت توســعه خدمات الکترونیک و بهره گیری 
از دانش بــه روز فن آوری اطاعــات، به اهمیت بیــش از پیش وصول 
مطالبات از مقصرین فاقد بیمه نامــه پرداخت و افزود : با توجه به اهمال 
و شائبه تعمد دارندگان وســایل نقلیه در عدم خرید بیمه نامه شخص 
ثالث، پیگیری بازیافت خســارت هــای پرداختــی از مقصرین فاقد 
بیمه نامه، یکی از اصلــی ترین تکالیف قانونی و جدی صندوق اســت 
که با توجه به ظرفیت های قانونی موجود صندوق می توان نســبت به 
شناســایی و توقیف اموال  مقصرین بدهکار حوادث رانندگی اقدام و به 

تبع آن از تسری بیمه گریزی دارندگان وسایل نقلیه پیشگیری کرد.
قمصریان همچنین اصاح ساختار ســازمانی ، توسعه هماهنگی های 
برون سازمانی، تجزیه و تحلیل مستمر و طراحی سیستم ها و  همچنین 
فرآیند های عملیاتی صندوق، توســعه فن آوری اداری و بهره گیری از 
خدمات الکترونیک دولت را از دیگر اهداف اصلی این صندوق برشمرد 
و اظهارداشت: ارتقای ســطح کیفی برنامه های جامع نیروی انسانی، 
اقدامات آموزشی و سنجش سطح انگیزش کارکنان و برنامه ریزی لازم 
در راستای ارتقای آن از دیگر اهداف تحول سازمانی در صندوق تامین 

خسارت های بدنی به شمار می رود.
دبیر مجمع عمومی صندوق تامین خســارتهای بدنــی در پایان خاطر 
نشــان کرد : برنامه ریزی و انجام اقدامات لازم برای شایســته سالاری 
در انتخاب مدیران و کارکنان، هماهنگــی به منظور اجرای برنامه های 
ارزشــیابی عملکرد کارکنان، ایجاد داشــبورد آمار و اطاعات اداری، 
مدیریتی و نیروی انسانی، همچنین تدوین و اجرای برنامه های فرهنگ 
سازی و ایجاد بستری مناسب برای کاهش تصادفات جاده ای و افزایش 
ضریب نفوذ بیمه های شخص ثالث در جامعه از دیگر برنامه های تحولی 

این صندوق است.

با تصویب گزارش عملکرد منتهی به سال 1400 صورت گرفت
تقدیر از عملکرد بانک مسکن در مجمع عمومی 

عادی سالانه
به گــزارش اقتصاد مردم، جلســه مجمع عمومی عادی ســالانه بانک 

مسکن در محل ساختمان وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد.
مجمع عمومی عادی سالانه بانک مســکن منتهی به سال مالی ۱۴۰۰ 
با حضور سید عباس حسینی معاون امور بانکی، بیمه ای و شرکت های 
دولتی وزیر امور اقتصادی و دارایی به عنوان رییس و همچنین ســایر 

اعضای مجمع بانک تشکیل شد.
در این جلســه محمود شایان مدیرعامل بانک مســکن، اعضای هیأت 

مدیره و هیات عامل بانک حضور داشتند.
در ابتدای این جلسه محمود شایان ضمن ارایه گزارش کلی از عملکرد 
بانک مســکن، در خصوص خروج بانــک از زیــان و ورود به وضعیت 

سوددهی پس از پنج سال متوالی خبر داد.
در این جلســه، معاون امور بانکی، بیمه ای و شــرکت های دولتی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی نیز بانک مسکن را جزو معدود بانک های دولتی 
خواند که نسبت کفایت سرمایه آن بالای ۸ درصد است و این موضوع را 

شایسته تقدیر دانست.
سید عباس حســینی با بیان اینکه بانک مســکن به عنوان یک بانک 
تخصصی در حوزه مسکن توانســته عملکرد قابل تقدیری را در تامین 
مالی طرح نهضت ملی مسکن از خود نشــان دهد، اظهار کرد: با توجه 
به سطح تسهیاتی که بانک مســکن در حوزه طرح نهضت ملی مسکن 
ارایه داده است، بار مالی بالایی در این حوزه بر دوش این بانک قرار دارد 
لذا باید در این حوزه تمهیدات و حمایت هــای لازم از این بانک صورت 

گیرد.
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رییس سازمان بورس پاسخ داد

افزایش یک درصدی دامنه نوسان بورس در فصل 
تابستان اعمال می شود؟

خریدار   رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
گفــت: برنامه افزایــش تدریجی دامنه نوســان 
ســر جای خود قرار دارد، اما تغییر حتمی آن در 
فصل تابستان به پیشنهاد شرکت بورس تهران و 

فرابورس ایران وابسته است.
»مجید عشــقی«  در خصوص آخرین جزییات 
تغییر دامنه نوســان بازار ســهام، اظهــار کرد: 
تغییر دامنه نوسان با پیشــنهاد شرکت بورس و 
فرابورس و تایید و تصمیم ســازمان بورس انجام 

خواهد شد.
وی اظهار داشــت: اکنون جلسات کارشناسی در 
مورد تغییر دوباره دامنه نوســان برگزار شــده و 
شرکت بورس و فرابورس باید پیشنهادهای خود 
را در خصوص میزان افزایش دامنه نوســان و نیز 

دیگر جزییات آن به سازمان بورس ارائه دهند.
رییس ســازمان بورس در مورد این  ســوال که 
قرار بود دامنه نوســان بورس به صــورت فصلی 
و یک درصدی افزایــش یابد، امــا تاکنون هیچ 
تصمیمی در خصوص تغییر دامنه نوســان برای 
فصل تابستان اتخاذ نشده اســت، پاسخ داد: طی 
چند روز گذشته  یکی از شــرکت ها گزارش خود 
را به ســازمان بورس ارائه داده اســت و سازمان 
بورس در صورت ارائه گزارش شرکت دیگر است 

تا بافاصله تصمیــم خود در مــورد تغییر دامنه 
نوسان را اتخاذ کند.

عشــقی با اعام اینکه برنامــه افزایش تدریجی 
دامنه نوســان بورس همچنان در برنامه سازمان 
بورس قرار دارد، گفت: تغییر حتمی دامنه نوسان 
در فصل تابستان وابسته به پیشنهادهای شرکت 

بورس تهران و فرابورس ایران است.
وی تاکید کرد: البته ممکن اســت شرکت بورس 
تهران یا فرابــورس اعام کنند کــه تغییر دامنه 
نوسان مثبت ارزیابی نمی شود که بر اساس نتایج 

کارشناسی، تصمیم نهایی را اتخاذ می کنیم.
 به دنبال نوسان های شــدید ایجاد در معامات 
بازار ســرمایه، افزایــش دامنه نوســان از جمله 
اقداماتی بود که مســوولان حاضر در ســازمان 
بورس آن را به منظور بهبود وضعیت بازار سرمایه 

پیشنهاد دادند.
در این زمینه »محســن خدابخش«، نایب رییس 
هیات مدیره ســازمان بــورس و اوراق بهادار در 
اواسط اسفندماه سال گذشــته به ایرنا اعام کرد: 
ما معتقد به افزایش دامنه نوسان هستیم که این 

اتفاق باید به صورت تدریجی رخ دهد.
وی ادامه داد: بر اســاس تصمیمــات اولیه اتخاذ 
شــده قرار بر این اســت که دامنه نوســان تا ۱۰ 

درصد تغییر کند و به احتمــال زیاد درصد در نظر 
گفته شده از سال ۱۴۰۱ اجرایی خواهد شد.

مطابق صحبت های مطرح شــده از ســوی نایب 
رییس هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار 
و نیز مصوبه هیات مدیره ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار، از روز دوشــنبه )۲۹ فروردین ۱۴۰۱( 
دامنه نوسان قیمت سهام برای فصل بهار ۱۴۰۱ 
در کلیه نمادهــای معاماتی ســهام در بازار اول 
تابلوی اصلی و فرعی بــورس اوراق بهادار تهران با 
افزایش یک درصدی از مثبت و منفی ۵ درصد به 
مثبت و منفی ۶درصد افزایــش یافت که این امر 
نشــان دهنده انجام اقدامات سازمان بورس طبق 

وعده های داده شده بود.
با توجه به اجرای چنین اقدامی در ابتدا معامات 
بورس واکنش مثبتی را نســبت بــه این تصمیم 
سازمان بورس از خود نشــان داد و شاهد روزهای 

سبزپوشی را در ادامه معامات این بازار بودیم.
با آغاز فصل تابستان ۱۴۰۱ افزایش دوباره دامنه 
نوسان طبق وعده های داده شــده مبنی بر تغییر 
فصلی آن در هاله ای از ابهام قــرار گرفت و اکنون 
هم با گذشــت حدود دو ماه از آغاز فصل تابستان 
تاکنون افزایش یک درصدی دامنه نوسان اعمال 

نشده است.

خریدار   سرپرست بانک توســعه تعاون اعام 
داشت در صورت افزایش سرمایه ده هزار میلیارد 
ریالی، ســی هزار میلیارد ریال تسهیات جدید 

بانک برای تعاونگران اختصاص می یابد.
محمد شیخ حســینی سرپرســت بانک توسعه 
تعاون در نشســت فصلی مدیران حــوزه تعاون 
سراسر کشور اظهار داشت: افزایش سرمایه بانک 
در راســتای ارائه خدمات بــه تعاونی ها پیگیری 

می شود.
شیخ حسینی افزود: بانک توســعه تعاون ضمن 
التزام به تحقق ســهم ۷۰ درصدی تعاونگران در 
سبد تســهیات بانک، از هرگونه افزایش سرمایه 
و نیز فرصت عاملیت طرح هــای ملی برای تامین 

مالی بخش تعاون بهره می برد.
وی تصریح نمود: مطابق بند )د( تبصره ۱۸ قانون 
بودجه سرمایه بانک به میزان ده هزار میلیارد ریال 
افزایش خواهــد یافت که به دنبال آن ســی هزار 
میلیارد ریال تســهیات برای بهسازی، نوسازی 
تعاونی ها، ایجاد و حفظ اشــتغال و کارآفرینی در 

بخش تعاون اختصاص خواهد یافت.
شیخ حســینی تاکید کرد: مطابق جزء بند)الف( 

تبصره ۱۸ قانون بودجه ۳۵۰هــزار میلیارد ریال 
برای افزایش ســرمایه بانک هــای دولتی در نظر 
گرفته شــده اســت که تاش می شــود بودجه 
مناســبی از این محل بــه بانک توســعه تعاون 

اختصاص یابد.
سرپرست بانک توسعه تعاون گفت: بانک حضور 
فعالی در عاملیت طرح های ملی داشــته است و از 
این پس، با رایزنی ها و مذاکرات شرایطی به وجود 
خواهد آمد تا بانک توســعه تعاون ســهم بیشتر 
عاملیت پرداخت تســهیات در طرح های ملی را 
به نفع تعاونگران و شــرکت های تعاونی بر عهده 

گیرد.
شــیخ حســینی خاطر نشــان کــرد: پرداخت 
تســهیات خرد و عمومــی به صــورت برخط و 
غیرحضــوری بــه زودی اجرایی خواهد شــد و 
پرداخت تســهیات تبصره ۱۸ قانــون بودجه و 
همچنین تسهیات اشتغال روستایی و عشایری 

از محل بازپرداخت ها در حال اجرا است.
وی بــا تبییــن وضعیت شــبکه بانکــی گفت: 
بانک هــا در اقتصاد ایران عهده دار ســهم بیش از 
۸۰ درصدی در تامین مالــی بخش های مختلف 

اقتصاد هستند.
سرپرســت بانک توســعه تعاون گفــت: از نگاه 
تخصصی و متعارف علمی، بانک هــا در بازار پول 
عهده دار اعطای تسهیات کوتاه مدت تر و ارکان 
بازار سرمایه عهده دار تامین مالی بلندتر هستند، 
و با توجه به نقش بیشــتر بانک ها، سهم بالایی از 
تامین مالی بلندمدت نیز بر عهــده بانک ها بوده 

است.
شیخ حسینی گفت: میانگین چهار ماه ماندگاری 
ســپرده ها و میانگین ۱۸ماه طــول بازپرداخت 
تسهیات موجب عدم انطباق سررسیدها در این 
دو بخش می شود که این مساله یکی از علل اصلی 

مشکل نقدینگی بانک ها است.
وی افزود: بانک ها بــرای جبران کمبود نقدینگی 
بــا راهکارهــای پرهزینه ای مواجه هســتند که 
موجب ناترازی در جریان سود و زیان بانک ها نیز 

می شود.
در ایــن رویداد مســکنی معاون تعــاون وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیران ســتادی و 
استانی حوزه تعاون و فعالین بخش تعاون حضور 

داشتند.

مرکزی

در حالــی کــه بدهــی دولت به 
بانک مرکزی در دولت گذشــته 
۸ برابر شــد، در دولت سیزدهم 
در ســه مــاه متوالــی بدهی به 
بانک مرکزی نزولی شــده است.

یک ســال از ســپردن ســکان 
اداره کشــور به دولت ســیزدهم 
می گذرد، دولتی که به ریاســت 
آیت الله ســید ابراهیم رئیسی و 
با شــعار »دولت مردمــی، ایران 
قوی« کار خود را آغــاز کرد و به 
اذعان بســیاری از کارشناسان و 
ناظران، در تاریخ دولت های پس 
از انقاب، هیچ دولتــی به اندازه 
دولت سیزدهم و آیت الله رئیسی 
میراث دار مشــکات، ضعف ها و 
کاستی های برجای مانده از دولت 
پیش از خود نبوده است.وضعیت 

بد شــاخص های کان 
کســری  اقتصــادی، 
بودجــه، کاهش ارزش 
پول ملــی، تــورم بالا 
و بســیاری دیگــر از 
چالش ها کــه ماحصل 
و  سیاســت گذاری ها 

اقدامات نادرست  سال های پیش 
از ۱۴۰۰ بود شــرایطی را رقم زد 
که به گفته آیت الله رئیســی در 
اولین حضور وی در جلسه هیات 
دولت کــه بــا وزرای دولت قبل 
برگزار شــد، نخســتین چالش 

پرداخت حقوق مردادماه بود!
با این حال گرچه چالش ها بسیار 
زیاد بوده و هســت، امــا با همت 
مسئولان دولت ســیزدهم اعم 
از رئیــس جمهور، وزرا و ســایر 

ارکان دستگاه اجرایی، 
طی یک ســال گذشته 
عاوه بر رفع بســیاری 
از چالش های گذشته و 
تاش برای ریل گذاری 
صحیح بــرای حرکت 
به سوی شــرایط بهتر، 
اقدامــات ارزشــمندی نیــز در 
عملکردی  مختلــف  حوزه های 
صورت گرفته اســت کــه به نظر 
می رسد با گذشــت یک سال از 
اســتقرار دولت اکنــون نوبت به 

بازخوانی آن رسیده است.
براســاس این گزارش، با تدابیر 
عــدم  در  ســیزدهم  دولــت 
استقراض از بانک مرکزی، رشد 
بدهی دولت بــه بانک مرکزی در 
ماه های فروردین، اردیبهشــت و 

خرداد ۱۴۰۱ در ســه ماه متوالی 
نزولی شــد.  در فروردین ۱۴۰۱ 
بدهی دولــت به بانــک مرکزی 
نسبت به ماه مشــابه سال قبل ۳ 
درصد کمتر شــد. در اردیبهشت 
۱۴۰۱ نیز بدهــی دولت به بانک 
مرکزی نسبت به ماه مشابه سال 
قبــل ۱۱ درصد کمتر شــد و در 

خرداد نیز ۹ درصد کاهش یافت.
این آمار نشان می دهد که دولت 
سیزدهم نه تنها از بانک مرکزی 
اســتقراض نکرده بلکه توانسته 
بخشی از اســتقراض های دولت 
قبــل را نیز بــه بانــک مرکزی 
بازپرداخــت کند.ایــن در حالی 
اســت که در هشت ســال دولت 
قبل بدهی دولت به بانک مرکزی 

بیش از ۸ برابر شده بود.

بدهی دولت به بانک مرکزی برای سه ماه متوالی منفی شد

بیمهبانک

مسکن

ضرورت افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون به منظور ارائه 
خدمات به تعاونی ها


